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نیسان جوک و ایکس تریل 
سوگولی شدند  صفحه 03 را بخوانید

10 نکته از فهرست شرکت هایی که برای 
واردات خودرو به کشور ارز دولتی گرفتند

روزنامه فرهنگي ،  اجتماعي،
شهري  واقتصاد         ي ایران

چهارشنبه |13 تیر 1397 
16 صفحه

شماره 2086

سه مرد هستیم، خوار و خفیف کنار هم نشسته ایم و از ظاهرمان پیداست 
کارمندیم. خانم تنومندي هم که هیبتش کل میز را گرفته، روبه روي مان 
نشســته و خودکارش را مي کوبد روي میز. بعد از چنــد دقیقه گفت: 
»ببینید آقایون! ما اینجا حتی با باغ وحش ها هم قرارداد داریم، هر ماه 
حیوانات مختلف رو براي آموزش بچه هــا مي آریم مهد.« یکي از آن دو 
مردي که کنارم نشسته بود گفت: »ببخشید مي پرسم ولي چه مزیتي 
داره این کار؟« خانم سر تکان داد و تکیه داد به صندلي. بعد گفت:»واقعا 
متأسفم. اان دوره زمونه اي هســت که هر بچه اي باید ارتباط مستقیم 
با حیوانات داشته باشه.« بعد جلو کشــید و بلندتر ادامه داد: »والدیني 
مثل شما هستن که متأســفانه بچه رو حیوان آزار بار مي آرن!« مردي 
که کنارم نشسته بود ملتمســانه گفت:  »خب یعني نمي شه ما همون 
کاس ارزون تون، بچه مون رو ثبت نام کنیم؟« مدیر مهد عقب کشــید 
و بي حوصله گفت: »به هر حال خودتون مي دونید. شهریه 10 میلیوني 
ما براي خانواده هایي هســت که مي خوان بچه هاشون با انواع حیوانات 
آشنایي پیدا کنن، سه زبان رو همزمان یاد بگیرن، در زدن چند نوع ساز 
مهارت پیدا کنن، استعدادسنجي بشن، توان سنجي بشن، هوش سنجي 
بشن. شــهریه 9 تومني، طبیعتا بعضي از آپشــن ها رو نداره. 8 تومني 
کمتر، 7 تومني ش دیگه مي شــه متوســط، 3 یا 4 تومني هم کمترین 
شهریه هاســت.« مرد دیگر گفت: »ولي شما اولش گفتید 2 تومني هم 
دارید. ندارید؟« مدیر گفت: »دیگه اگه بخواید 2 تومن بدید، هیچ آپشني 
نداره. بچه تو حیاط همینجا تو ســبزه ها واسه خودش مي چرخه! البته 
در رو مي بندیم، حواس مون هســت نره تو خیابــون!« مرد دیگر گفت: 
»یعني اگه 4 تومن بدیم، واســه بچه حیوون نمي آرید ســر کاس؟« 
مدیر گفت: »دیگه با اون رقم، فقط مرغ و خروس ممکنه بیاریم. منتها 
با شهریه ماهي 10 تومن، ما حتی اسب هم آوردیم اینجا، بچه ها نوبتي 
سوارش شدن.« مردي که سمت راستم نشسته بود گفت: »ولي اون مهد 
کودک کوچه پاییني با 5 تومن هم همیــن کار رو کردن!« و دیدیم که 
مدیر براق شد ســمتش و گفت: »من آمار تمام مهدهاي اینجا رو دارم. 
اوني که شما مي گید، خر آورده بودن، به بچه ها گفته بودن اسبه!« مرد 
کناري ام به نشانه اینکه مجاب شده، سر به تأسف تکان داد. اخم داشتم 
و گفتم: »خب اینطوري که نمي شــه خانم. من کل حقوقم رو بدم که 
شما واسه بچه ام خرس بیارید ســر کاس؟!« مدیر دست هایش را در 
هم گره زد زیر چانه و گفت: »به هر حال شــرایط ما همینه. نمي خواید 
مي تونید قبول نکنید، بچه تون بي فرهنــگ و بي تربیت بار بیاد، معتاد 
بشه، انگل اجتماع بشه!« داخل حرفش دویدم و گفتم: »عذر مي خوام، 
یعني ما که ســر کاس مون حیوون نیاوردن، بي فرهنگ بار اومدیم؟« 
مدیر همانطور که در چشم هایم نگاه مي کرد، ابرو باا داد. دو مرد دیگر 
هم سرشــان را انداختند پایین،  قضاوتم نکنند. یکي از آن ها نجواکنان 
گفت: »به هر حال نیاز بچه هاي این دوره اینه دیگه. چاره اي نیست...« و 
مدیر پشت بندش فوري گفت: »چک هم قبول مي کنیم، با ضامن معتبر 
البته!« گفتم: »خب حاا مي شه کاس هاتون رو ببینم اصا چه جوریه؟« 
و دیدم که بلند شد و ما هم دنبالش طول راهرویي دراز را طي کردیم. بعد 
رسیدیم به سالني که در آن را باز کرد؛ محوطه اي هفت هشت متري که 
بچه ها دور آن مي دویدند و اسباب بازي به هم پرت مي کردند! با پوزخند 
گفتم: »مقصودتون از آپشن هاتون اینه؟« که دیدم جلو آمد و انگشتش را 
به تهدید گرفت روي جناقم. بعد گفت: »نخیر. این مال اولیایي مثل شما 
هست که شهریه یک تومني میدن.« فورا گفتم: »خب 10 تومني ش رو 
مي شه نشونم بدین؟ من که البته همچین پولي ندارم بچه م رو ثبت کنم، 
ولي مي خوام ببینم اون کاس گرون تون چیه که انقدر بهش مي نازید؟« 
و شنیدم که گفت: »نخیر. بعد از اینکه واریز کردید، رسیدش رو تحویل 
مي دید، بعد نشــون مي دیم. حاا هم بفرمایید بیرون.« و انگشتش را 
گرفت سمت در. به این ترتیب خوار و خفیف برگشتم خانه اما شب که 
ماجرا را به همسرم گفتم، دیدم در فکر است. نگفت چرا بي پولیم و اي 
کاش ثروت داشــتیم بچه را ثبت نام مي کردیم آنجا اورانگوتان نشانش 
بدهند. در عوض بعد از چند دقیقه گفت: »جالبــه. من یه فکري دارم 
که خیلي زود مي تونیم از این بدبختي درآیــم.« با تعجب گفتم: »چه 

فکري؟« و شنیدم که گفت: »چرا ما مهد کودک نزنیم؟ هان؟«

10 میلیون تومن چند تا صفر دارد؟

ستونچهارشنبه
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گزارش یک مرگ از 
پیش اعام نشده 

پایان زندگی وحید مرادی

فرید عطــارزاده | در روزهای گذشــته که لیســت شــرکت های 
دریافت کننده ارز منتشــر شده، هر روز ســوال های زیادی در مورد 
نحوه اختصاص این ارز به شرکت ها و عملکرد آن ها منتشر می شود. 
مهم ترین ســوال مخاطبان این است یک شــرکت بی ربط، چگونه 
توانسته ارز برای واردات کاای خود بگیرد؟ هفت صبح در همان روز، 
گزارشی نوشت و به بررســی های اولیه آن پرداخت. حاا در فاز دوم 

بررسی ها، به نتایج بیشتر و شگفت انگیزی رسیدیم. 

فاز اول تحقیقات هفت صبح
برای آنکه از جزئیات ماجرا با خبر شویم بهتر است در ابتدا گزارش قبلی 
را مرور  کنیم. در آن گزارش نوشته بودیم: »اوا یک شرکت یا یک تاجر 
با کارت بازرگانی خود می تواند سه گروه کاا وارد کند و از نظر قانونی 
نیز هیچ الزامی وجود ندارد که این سه دسته کاا در یک گروه تجاری 
قرار بگیرند. مثا یک شرکت می تواند هم فواد وارد کند، هم پارچه و 
هم عدس.  مسئله اما اینجاست بر اساس عقل خدادادی، شرکت های 
تجاری قاعدتا در همه زمینه ها مهارت ندارند و نمی توانند ســه گروه 
کاای بی ربط وارد کنند. هیچ الگوی تجــاری در دنیا چنین چیزی را 
نمی پذیرد. پس ماجرا چیست؟ ماجرا از این قرار است پس از آغاز سال 
جدید و سرکشــی جنون انگیز دار، دولت تصمیم گرفت سامانه ای را 
مشخص کند و به شــرکت های واردکننده کااهای مورد نیاز کشور، 
دار دولتی اختصاص دهد. این ماجرا چون در ابتدای راه بود نقص های 
زیادی داشت و نظارت درستی روی آن انجام نشد. فرضا دولت  روی وارد 
کردن کااهای اساسی مانند لوبیا، عدس، گندم، کره، روغن و... توجه 
ویژه ای داشت و به هر شرکتی که متقاضی واردات آن بود به راحتی ارز 
دولتی می داد. ماجرا از همین جا آغاز می شــود که ایــن ارز در اختیار 
متقاضیان قرار می گرفت اما بعدا نظارتی نبوده که آیا آن شرکت ها این 
ارز را دقیقا برای همان کااها مصرف کرده اند یا خیر. فرضا ممکن است 
شرکتی برای وارد کردن کاغذ، ارز گرفته باشد اما پس از گرفتن ارز آن 
را برای وارد کردن کاای دیگری استفاده کرده باشد. یا حتی هنوز آن 
ارز در حساب شرکت باشد و هیچ خریدی انجام نشده باشد. سرچشمه 
مشکات همین جاست و در حال حاضر کسی نمی داند شرکتی که مثا 
در واردات تجهیزات پزشکی فعال است اما ارز برای وارد کردن عدس 
گرفته، آیا واقعا از آن ارز برای وارد کردن عدس استفاده کرده یا با آن در 
زمینه فعالیت اصلی خود یعنی تجهیزات پزشکی فعالیت کرده است؟ 
واردکنندگان می گویند پس از دریافت ارز، هیچ نظارتی نبوده که آن ها 
این ارزها را برای واردات چه نوع کاایی و چگونه انجام داده اند. یا حتی 
ممکن است برخی شــرکت ها یک فاکتور صوری تهیه کرده باشند اما 
کاای دیگری با ارز دولتی وارد کرده اند. اتفاقی که نظارت های حداقلی 

موجب تشدید آن شده است.« ادامه در صفحه ۰۳

نبوغ آمیز ابتکارات 
 برای دار 
دولتی !

وسوسه دریافت  ارز دولتی
سبب شده تا واردکننده ها ،  

شرکت های خلق الساعه در خارج 
از کشور  ثبت کنند و یکسری 

اجناس خیالی را از همان
شرکت ها وارد کنند!

 قيمت: 1000تومان

12+1 حاشیه از برنامه های ویژه جام جهانی را ایرانی ها  این خودروها
از عمو حسن تا سی کیو/ گفت و گویی شیرین با علی انصاریان : من خودم را سانسور نمی کنمطراحی  کرده اند، باور کنید!

جای سدان های بزرگ ، ون ، هاچ بک ،  وانت و کراس اوور
در سبد تولیدات داخلی خالی است صفحه 06 را بخوانید

فوتبال اســت و حاشــیه هایش.حاا باید جذابیت 
حواشــي برنامه هاي فوتبالي را هم بــه این ورزش 
الصاق كرد. جذابیت كه نه؛ گاهي حاشیه ها افسوس و 
تاسف به همراه دارد. نمونه اش هشدار عجیب رئیس 
شوراي سیاســت گذاري ورزش صداوسیما كه در 
آستانه مسابقه تیم ملي با اسپانیا گفته بود، ممكن 
است بازي ها دیگر پخش نشوند. خوشبختانه خود 

علي اصغر پورمحمدي خیلي زود رفع ســوء تفاهم 
كرد ولي به هرحال ترس به جان فوتبال دوســتان 
افتاد. ماجــراي ممانعت از حضــور كارلوس پویول 
در برنامه»بیســت هجده« هم اتفاق تلخي اســت. 
نمي دانیم مقصر واقعي كیست ولي وقتي این بازیكن 
دســتمزدش را گرفته و تا دم در جام جم آمده، چرا 

باید این گونه آبروریزي شود؟ صفحه 12 را بخوانید

کمال بردبار| ایــن هم از وزیــر متفاوت 
ما !یک هفته اســت تهران خاموشی های 
گسترده ای را تجربه می کند و دریغ از یک 
کلمه توضیح، یک جمله پوزش ، یک خرده 
همدردی . هیچ .می دانم که قطعی برق در 
مقابل بی آبی خوزستانی ها ، مشــکل قابل 
تحمل تری است اما هرچه هست یک مدل 
یکسان از برخورد با مشــکات را نمایان 
می کند.  وزیر متفاوت و زیرمجموعه اش در 
این حوزه توضیح دادن را نیاموخته اند. به 
نظرشان طبیعی است. به نظرشان همزمان 
با بحث تحریم هــا و لگدزدن دار و  تورم و 
افشاگری ها ،  نیازی به توضیح درباره این 
مسئله وجود ندارد. آن هم درحالیکه این 
حجم خاموشی ها در سال های اخیر بی سابقه 
بوده و در حالیکه گرمای تهران در روزهای 
اخیر بی سابقه نبوده است! چه شده است 
آخر؟ اصا بیایید بحث چه شــده است را 
کنار بگذاریم . نباید بــه مردم تهران یک 
زمانبندی نسبی ارائه داد؟ اینکه مردم فان 
منطقه ، فان بیمارســتان،  فان تعمیرگاه ،  
ساکنان ساختمان های بلند که از آسانسور 
استفاده می کنید و...بدانید که برق از فان 
ساعت تا فان ساعت احتماا قطع خواهد 
شد. کار سختی است؟  نباید به آنها اطاع 

داد که برقتان در فان ساعت خواهد رفت 
آن هم در حالیکه هرروز برق می رود؟ درک 
این نکته برای مدیران و وزیر تحصیلکرده 
فرنگ آن وزارتخانه سخت است؟  مسئول 
محترم  روابط عمومی تان در پاسخ خبرنگار 
ما گفته از سیســتمی  استفاده می شود که 
برق هرمنطقه  به مجــرد آنکه از حد مجاز 
عبور کند به شکل اتوماتیک قطع می شود 
و این قابل پیش بینی نیست!  خب به نظرم 
طراح چنین سیستمی  را از کار اخراج کنید . 
تبعیدش کنید به مناطــق صعب العبور تا 
چنین ایده هایی را بــرای زندگی روزمره 
مردم تحت فشــار این روزها به کار نبندد. 
نیاز به دانش برق ندارد . با کمی عقل سلیم 
می فهمید که طراح چنین مکانیزمی  راباید 

از سیستم دورکرد.  
می بینید ؟ اصا انتظــار خاصی نداریم. در 
مورد اینکه علت این خاموشی ها چیست 
انتظاری نداریم چیزی به ما بگویید. هی از 
گرمای بی ســابقه یاد کنید و ما فکر کنیم 
که تهران تیرماه همیشه همین بوده کدام 
بی ســابقه؟  مدام از لفظ نابهنجار مصرف 
افسارگسیخته تهرانی ها استفاده کنید و 
ماهم به روی خود نمی آوریم... در حالیکه 
کافی است مشکل را بگویید به مردم. اگر 

مشکلتان فنی اســت ، اگر در نیروگاه یا 
خطوط انتقال نیرو مشــکلی پیش آمده با 
مردم در میان بگذارید . حقوق برای همین 
کارهــا می گیرید . خانم روابــط عمومی ،  
رئیس دفتر محترم ،  وزیر عزیز بگویید به 
مردم. اگر تقصیر خشکســالی است خب 
بگویید. هرچند ســهم نیروگاه های آبی 
چیزی در حدود ۱۳ درصــد برق مصرفی 
کشور است و تنها یک سوم این نیروگاه ها 
با خشکسالی دست و پنجه نرم می کنند. 
اگر در نیروگاهی در آماده سازی و تعمیرات 
مشــکلی به وجود آمده  به مردم بگویید. 
اگر درپیش بینی هایتان مشکلی رخ داده 
حرف بزنید. مردم کمبود آب را می فهمند 
اما متوجه نمی شــوند که چرا با یک  موج 
کاما قابل پیش بینی  و  مرسوم گرما ، چنین 
اختال فلج کننده ای باید در سیســتم به 
وجود بیاید؟ ظرفیت تولید برق ما این قدر 
شــکننده اســت ؟ این قدر متزلزل ؟  اگر 
این طور اســت بیایید دست دردست قدم 

زنان در افق گم و گور شویم. 
گفت و گــوی مفصل هفت صبــح با خانم 
صدیقــه ببران، مســئول روابط عمومی 
 وزارت نیرو را در صفحــه ۰۳ بخوانید که 

حاوی نکات جالبی است . 

  گزارش یک

آتش نشانان 50نفر از ســاکنان برج مسکوني 21طبقه 
آتي ســاز واقع در بزرگراه چمران را از میــان دود و آتش 
نجات دادند. به گزارش ایلنا، ســاعت 9:45 صبح دیروز 
در پــي تماس هاي مکرر ســاکنان یک برج مســکوني 
21طبقه با ســامانه 125مبني بر بروز آتش سوزي، ستاد 
فرماندهي آتش نشاني تهران، به سرعت نیرو هاي عملیات 
ایســتگاه هاي 88 و 124 را به همراه گروه نجات سه، به 
محل حادثه واقع در بزرگراه چمران، برج هاي آتي ســاز 
اعزام کرد. احمد صفري، مدیر منطقه دو عملیات سازمان 
آتش نشاني تهران درباره جزئیات این حادثه گفت: به علت 

آتش سوزي یک دستگاه موتورسیکلت و مقداري ضایعات 
در طبقه منفي یکم برج 21طبقه 84واحدي، تمام فضاي 
برج دچار دودگرفتگي شده و 200نفر از اهالي در میان دود 
حاصل از آتش سوزي گرفتار بودند. وي افزود: آتش نشانان 
همزمان با رسیدن به محل حادثه، ایمن سازي هاي ازم را 
انجام دادند و به وسیله تجهیزات خاموش کننده، مشغول 
مهار شعله هاي ســرکش آتش شــدند. مدیر منطقه دو 
عملیات آتش نشاني ادامه داد: با توجه به حجم دود ناشي 
از این آتش سوزي و احتمال وجود افراد محبوس شده در 
دود، آتش نشانان به چندین گروه براي جست وجو تقسیم 

شــدند و پس از تجهیز خود به دســتگاه هاي تنفســي، 
عملیات جســت وجو در محل حادثه را آغــاز کردند که 
موفق شدند تعداد 50نفر از اهالي که قادر به خروج از برج 
نبودند را از داخل دود خارج کرده و به محیط امن انتقال 
دهند. صفري اضافه کرد: مابقي ساکنان با توجه به توصیه 
آتش نشانان درحال خروج از برج و منازل خود بودند. بنابر 
اعام پایگاه خبري 125؛ آتش نشانان در کوتاه ترین زمان 
ممکن، شعله هاي آتش را پیش از سرایت به نقاط دیگر، 
مهار و کاماً خاموش کردند و پس از تخلیه کامل دود از 

ساختمان، به مأموریت خود خاتمه دادند.

آتش آتي ساز مهار شد

  عکس یک

 آتش سوزی در ارتفاعات روستای مریدان لنگرود گیان - ایسنا۲  زندگی دشوار اهالی سرپل ذهاب در گرمای شدید هوا - ایسنا

همه ماجرا طی 4 ماه گذشــت. داســتان رجزخوانی اش با 
هانی کرده و تشویشی که در افکار عمومی ایجاد کرده بود. و 
یورش پلیس برای دستگیری اش و مقاومت وحید و حمله به 
ماموران که در نهایت با شلیک چندین گلوله به پایش ماجرا 
تمام می شود. به زندان می افتد اما به شکل غافلگیر کننده ای 
تنها یک ماه در زندان می ماند و سپس آزاد می شود و همان 
شب آزادی در مهمانی دوستش او را با چاقو می کشد و یک 
نفر دیگر را زخمی می کند و ازآنجا با خونسردی فرار می کند 
و دم مرز در حالیکه با پای لنگ و عصا می خواسته فرار کند 
دستگیر می شود و در انتظار حکم نهایی اش به زندان می افتد 
و حاا خبر آمد که در هواخوری  زندان رجایی شــهر درگیر 
یک دعوای شدید می شود و در نهایت وحید عقاب با ضربات 
چاقوی  یک متهم به قتل دیگر کشته می شود.  جزئیات مرگ  

وحید مرادی را در صفحه ۱۴ بخوانید. 

حرف بزنید آقای وزیر 
مدیرکل روابط عمومی 

وزارت نیرو در پاسخ به هفت صبح: 
»  سیستمی در حال اجراست که وقتی 

مصرف برق یک منطقه باا می رود 
برق آن منطقه به شکل خودکار قطع 
می شود. برای همین خاموشی نداریم 

مدیریت بار داریم.« 
هفت صبح  اما معتقد است 

طراح چنین سیستمی مستحق 
تبعید به مناطق صعب العبور  

کشورهای همسایه است



باشگاه خبر
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سرزمین عجایب
داستان های عجیب از استعفای تئوریسین

اقتصادی دولت، دستگیری چند ایرانی در اروپا و 
دزدیده شدن ماشین نمایندگان مجلس

ما تقریبا هر  روز با ماجراهای عجیب و غریب همراه هســتیم ولی در 
یکی دو روز اخیر صحنه سیاسی کشور شاهد چند ماجرای عجیب 
بود که اینجا ســه مورد آن یعنی ماجرای اســتعفای مسعود نیلی، 
تئوریسین اقتصادی دولت، دستگیری چند ایرانی در بلژیک و آلمان 

و دزدیده شدن 20 ماشین نمایندگان مجلس را شرح مي دهیم:
ماجرای استعفای مسعود نیلی چیست؟

شامگاه دوشنبه بود که   محسن جال پور رئیس سابق اتاق بازرگانی 
در توئیتی نوشته بود: »امروز به واسطه یکی از دوستان دولت باخبر 
شدم دکتر مسعود نیلی بیش از 10 ماه اســت که استعفا کرده و از 
ابتدای امسال در هیچ نشست دولتی شــرکت نکرده است. در چند 
هفته گذشته بارها می خواستم نظرشان را درباره سیاست گذاری های 
ارزی بدانم . امروز بدون آنکه با ایشان تماس بگیرم پاسخم را یافتم.«

مســعود نیلی، دســتیار ویژه اقتصادی رئیس جمهور و دبیر ســتاد 
هماهنگی اقتصادی دولت بود و به عنوان رئیس موسســه نیاوران به 

عنوان مغز متفکر و تئوریسین اقتصادی دولت شناخته می شد. 
با این حال تسنیم نوشته برخی از این اقدام وی در ماه های گذشته 
خبر می دهند؛ اما گویا رئیس جمهور با پذیرش این استعفا موافقت 
نکرده است. به نوشــته این خبرگزاری بررسی ها نشان می دهد که 
مدت ها است حضور وی در جلسات دولت کمرنگ شده و وی بیشتر 
وقت خود را در موسسه نیاوران به کار تحقیقاتی و پژوهشی روتین 

خود می گذراند.
در عین حال یک مقام آگاه در دولت هم در گفت وگو با خبرنگار تسنیم، 
ضمن رد عدم حضور دستیار ارشد رئیس جمهور در محل کار خود از 
10 ماه قبل گفت: موضوع استعفای آقای نیلی ممکن است رخ داده باشد 
اما این موضوع به معنای عدم حضور و کنار رفتن ایشان از دولت نبوده و 
دستیار رئیس جمهور در جلسات مختلف  مربوط به حوزه اقتصاد که از 

ابتدای سال برگزار شده حضور داشته است.
ماجرای دستگیری ایرانیان در بلژیک و آلمان چیست؟

آن طور که بی بی سی اعام کرده بنابر اعام دادستانی و سرویس های 
اطاعاتی بلژیک، یک زن و شوهر  را روز شنبه 30 ژوئن با 500 گرم مواد 
منفجره دست ساز و چاشنی انفجاری در خودرویشان دستگیر کرده 
است. مرد 38 ساله به نام امیر .س و زن 33 ساله به نام نسیم .ن که هر 

دو تبعه بلژیک هستند، به تاش برای اقدام تروریستی متهم شده اند.
مقام های قضایی و اطاعاتی بلژیک هــم چنین اعام کردند که یک 
دیپلمات ایرانی در کشور آلمان در ارتباط با پرونده ای دستگیر شده که 
دو نفر دیگر هم به اتهام تاش برای بمب گذاری در گردهمایی منافقین 
در پاریس در آن پرونده متهم شده اند. بنا بر بیانیه مقام های بلژیکی، 
بازداشت دیپلمات ایرانی در ارتباط با این پرونده در آلمان انجام شده و 
این فرد یکی از دیپلمات های سفارت ایران در وین، پایتخت اتریش بوده 
است. سخنگوی دادستانی بلژیک نام دیپلمات دستگیر شده در آلمان 

را اسداه.الف معرفی کرده و گفته او 47 سال دارد.
اتریش از ایران خواسته که مصونیت این دیپلمات را لغو کند. اتریش 
این درخواست را به سفیر ایران در وین تحویل داده که بعد از انتشار خبر 
طرح بمب گذاری به وزارت خارجه اتریش احضار شده بود. به گفته یکی 
از سخنگویان وزارت خارجه اتریش، این کشور به ایران اطاع داده است 
که این دیپلمات »به دلیل حکم جلب صادرشده در اروپا ظرف مدت 

48 ساعت از حقوق دیپلماتیک خود محروم خواهد شد.«
خبر این دستگیری ها هم زمان با سفر حسن روحانی، به اروپا منتشر شد. 
آقای روحانی و هیات بلندپایه همراهش قرار است امشب از سوئیس 

وارد وین پایتخت اتریش شوند.
محمدجواد ظریف، وزیر امور خارجه در توئیتی در واکنش به بازداشت 
دیپلمات ایرانی نوشته است: »چقدر تعجب برانگیز است که هم زمان با 
سفر ما )هیات ایرانی( به همراه رئیس جمهوری ایران به اروپا، عملیات 
ادعایی ایران مطرح و یک نفر بازداشــت شده است. ایران به صراحت 
خشونت و تروریسم را در همه جا محکوم می کند و آماده است تا به تمام 

نگرانی ها در این زمینه پاسخ دهد.«
بهرام قاسمی، سخنگوی وزارت امور خارجه هم در پاسخ به پرسش 
خبرنــگاران در خصوص ادعــای بی پایه و اســاس دخالت یکی از 
دیپلمات های ایرانی در یک اقدام غیر قانونی در یكی از كشــور های 
اروپایی اظهار داشــت: گروهک تروریســتی منافقین... مبادرت به 
برنامه ریزی و اجرای ســناریوی دیگری نمودند تــا بتوانند ضمن 
تاثیر گذاری بر این سفر اروپایی نسبت به تخریب جایگاه و موقعیت 
ایران و ایرانیان نزد افكار عمومی اروپا در این مقطع حساس کنونی 
تاش نمایند. به گفته قاسمی طبق اطاعات موجود افراد بازداشت 
شده در كشور بلژیک از اعضای شناخته شده و عملیاتی آن سازمان 
تروریستی محسوب می شوند و مقامات ذي صاح ایران آمادگی دارند 
تا با ارائه اســناد و مدارک ازم در جهت روشن  ساختن ابعاد واقعی 
این سناریوی از پیش طراحی شــده گروه مزبور، همكاری های ازم 

را به عمل آورد.
همچنین بنا به گــزارش خبرگزاری مهر، یکی از دوســتان قدیمی 
»امیر. س«، فردی کــه در بلژیک به اتهام انفجار مراســم منافقین 
دستگیر شده و سال هاست که علیه این فرقه مقاله می نویسد ضمن 
ارسال تصاویر خود به همراه امیر که در مراسم های منافقین شرکت 
داشــته اند، توضیحاتی را هم برای مهر ارسال کرده که حاکی از این 

است که او از طرف سازمان منافقین اقدام به این کار کرده است. 
ماجرای سرقت خودروی نمایندگان چیست؟ 

باشــگاه خبرنگاران جوان دو روز پیش خبری نقل کرده بود از محمد 
حسن نژاد، عضو کمیسیون اقتصادی که به این رسانه گفته بود: »طی 
یک سال گذشته بیش از 20 دســتگاه خودروی نمایندگان مجلس 
شورای اسامی در منطقه غرب تهران ســرقت شده است.« او اضافه 
کرده: » حدود یک ســال پیش هم خودروی بنده با برچسب مجلس 
به سرقت رفت، اما متاسفانه هنوز خبری از آن وجود ندارد.« او در این 
مصاحبه به یک خطر مهم اشــاره کرده و گفته: »اگر ارزش مادی این 
خودروها را هم کنار بگذاریم، اگر فردا این خودروها را با برچسب مجلس 
پر از مواد منفجره وارد خانه ملت کنند، چه کسی پاسخگو است؟« او در 
ادامه از نیروی انتظامی هم گایه کرده و گفته: »زمانی که یک کیلومتر 
ســرعت بااتر می رویم، بافاصله جریمه برایمان پیامک می شود، اما 

هنوز این خودروها پیدا نشده اند.«
اما دیروز عضو هیات رئیســه مجلس در گفت وگو با خبرگزاری پانا 
ضمن تکذیب خبر ســرقت 20 دســتگاه خودروی نمایندگان طی 
10 ماه اخیر، گفت: امکان سوءاستفاده از خودروهای دارای هولوگرام 
مجلس وجود ندارد. اسداه عباسی که عضو ناظر هیات رئیسه مجلس 
هم هســت در گفت وگو با خانه ملت، با بیان اینکه ورود خودروها به 
محدوده مجلس شورای اسامی به شیوه های مختلف کنترل و مورد 
بررسي قرار می گیرد، اظهار داشت:   به هیچ وجه امکان سوءاستفاده 

از خودروها با هولوگرام ویژه مجلس شورای اسامی وجود ندارد.
اما مهدی کیایی، مدیرکل فرهنگی و روابط عمومی مجلس شورای 
اســامی در عباراتی تندتر ضمن تکذیب خبر سرقت ٢٠ خودروی 
نمایندگان مجلس، با وجود اینکه گفته: »خبر سرقت ٢٠ خودروی 
نمایندگان مجلس در  ماه گذشــته صحیح نیست« این را هم اضافه 
کرده که: »نماینده ای که خودروی دولتی با برچسب و هولوگرام را 
کنار خیابان و با کمترین ماحظات امنیتی پــارک کرده باید خود 

پاسخگو باشد نه اینکه با جنجال و مصاحبه فرافکنی کند.«

تأکید آمریکا بر جنگ نفتی و اقتصادی  یک روز با سیاستمداران 
علیه ایران 

یک مقام ارشد وزارت امور خارجه آمریکا گفت که 
هدف از فشار بر ایران، به صفر رساندن درآمد نفتی 
این کشور است. به گزارش رویترز، یک مقام ارشد 

وزارت امور خارجه آمریکا گفت: هدف از فشار بر 
ایران، به صفر رساندن درآمد نفتی این کشور است 

تا رهبران ایران وادار شوند رفتار خود در منطقه 
را تغییر دهند. برایان هوک، مدیر بخش برنامه 

ریزی سیاست گذاری وزارت امور خارجه آمریکا 
گفت: هدف آمریکا مجاب کردن بیشترین تعداد از 
کشورها برای به صفر رساندن واردات نفت از ایران 
است. او در گفت وگو با خبرنگاران گفت:»هدف ما 

افزایش فشار بر نظام ایران از طریق به صفر رساندن 
درآمدهای حاصل از فروش نفت این کشور است. ما 
در تاشیم تا اختاات در بازار جهانی را به حداقل 

برسانیم، اما اطمینان داریم که ظرفیت تولید 
ذخیره نفت به مقدار کافی وجود دارد.« 

سوءاستفاده ترامپ از ادعای یک نماینده 
مجلس ایران

دونالد ترامپ رئیس جمهوری آمریکا در توئیتی در 
مورد اعطای حق شهروندی به شماری از ایرانیان 

طی مذاکرات هسته ای به دولت اوباما تاخت.
ترامپ روز سه شنبه در حساب کاربری خود 

در توئیتر مدعی شد:»تازه معلوم شد که دولت 
اوباما در جریان مذاکرات افتضاح هسته ای 

ایران، به دو هزار و 5۰۰ ایرانی از جمله مقام های 
دولتی، حق شهروندی اعطا کرده است. این 

تعداد، چقدر بزرگ و بد است.« شبکه تلویزیونی 
فاکس نیوز آمریکا هم پیش از توئیت ترامپ با 

اشاره به سخنان حجت ااسام مجتبی ذوالنور 
رئیس کمیته هسته ای مجلس شورای اسامی در 
گفت وگو با یکی از روزنامه های ایران گزارش داد 

که دولت اوباما در طول مذاکرات هسته ای با ایران، 
به دو هزار و 5۰۰ ایرانی از جمله اعضای خانواده 

مقام های دولتی، حق شهروندی داده است. 
ظریف: هدف اصلی آمریکا

شهروندان ایران است 
وزیر امور خارجه کشورمان توئیتی را به مناسبت 

سی امین سالگرد جنایت هولناک ناو آمریکایی 
وینسنس در هدف قرار دادن هواپیمای مسافربری 

ایرباس جمهوری اسامی ایران منتشر کرد. 
ظریف در توئیت خود نوشت: ۳جوای ۱988: 
آمریکا هواپیمای مسافربری ایران را سرنگون 

کرد، ۲9۰ مسافر کشته شدند. عاملین این 
جنایت به جای محاکمه، مدال گرفتند.  ۲۰۱6: به 
دنبال برجام، مجوزهای مربوط به ۲۰۰ هواپیمای 

بوئینگ، ایرباس و ای تی آر صادر شد.  ۲۰۱8: 
دولت آمریکا تمام مجوزهای مربوطه را قبل از 
دریافت حتی یک هواپیمای بوئینگ لغو کرد.

هدف اصلی: شهروندان!

سی
لما

دیپ
رئیس جمهور دوشنبه شب وارد سوئیس شد تا به 
مذاکره با مقامات این کشور بپردازد. او در نشست 
تجار و فعاان اقتصادی ایران و سوئیس به توضیح 

مواضع ایران پرداخت.
حســن روحانی روز سه شــنبه در نشست تجار 
و فعاان اقتصادی ایران و ســوئیس که همتای 
سوئیسی او هم حضور داشــت، با اشاره به اینکه 
به ضرر هیچ کشوری قدم بر نداشته و نمی داریم، 
گفت:»برخی دنبال فرا سرزمینی کردن رفتارهای 
غیرقانونی خود هســتند؛ وظیفه مــا همکاری 
در چارچوب قوانین بین المللــی، صلح و منافع 

ملت هاست.«
 اساس سیاست جمهوری اسامی ایران همواره 
تعامل سازنده با جهان است، ما در دوران مذاکرات 
هســته ای و پس از توافق برجام به خوبی نشان 
دادیم که بر هر عهدی که می بندیم پایبند خواهیم 
بود. یکــی از ویژگی های فرهنگــی و ارزش های 
ایرانیان در طول تاریــخ حاکم بودن خصوصیات 
وفای به عهد به عنوان پایه اعتماد در روابط بین 

ملت ها و دولت ها بوده و هســت. بــه دنیا اعام 
می کنیم که ایران به قوانین بین المللی و معاهدات 
عدم اشاعه پایبند بوده و خواهد بود و همکاری های 
خود را با سازمان های بین المللی از جمله آژانس 

بین المللی انرژی اتمی ادامه خواهد داد.
به دنیا اعام می کنیم که ایران خواهان روابطی 
عادانه، قانونی، صلح آمیز و با ثبات با جهان است و 
در این زمینه نقش خود را به خوبی ایفا خواهد کرد.

با شرایطی که ایران دارد و سوئیس به عنوان 
کشــوری صاحب دانش، علم، تمدن، قانون گرا و 
طرفدار ثبات و امنیت در سطح منطقه و جهان و 
ویژگی های خاص در زمینه داروســازی و تولید 
تجهیزات و فناوری های پیشرفته پزشکی، امروز 

زمان اعتماد و همکاری دو کشور است.
در شرایطی که دو دولت ایران و سوئیس مصمم 
به گسترش و تحکیم روابط هستند، برخی کشورها 
فکر می کنند قوانین کشورشــان فراســرزمینی 
هستند و تصور می کنند شــاید در اثر فشارهای 
اقتصادی ملت های بزرگ حاضر شوند استقال 

خودشان را در برابر دیگران بفروشند.

  رساندن صادرات نفت ایران به صفر 
گزافه گویی است

حسن روحانی در نشست خبری مشترک با رئیس 
جمهوری سوئیس گفت:» همانطور که پیش از این 
هم تاکید کردیم تا زمانی که منافع ما در توافق برجام 
تامین شود و مطمئن شویم که از مزایای این توافق 
می توانیم استفاده کنیم در آن باقی خواهیم ماند.«

)در پاسخ به اینکه واکنش ایران نسبت به تهدید 
آمریکا برای قطع صادرات نفت این کشور چیست 
وآیا ممکن است شما تنگه هرمز را ببندید؟( به نظر 

من حرفی که برخی مقامــات آمریکایی زدند که 
می خواهیم صادرات نفت ایران را به صفر برسانیم 
»گزافه گویی« است که هیچ وقت قادر نیستند به 
آن عمل کننــد. حرف آمریــکا در ایــن زمینه 
یکجانبه گرایــی، تحمیل مقررات ســرزمینی به 
فراســرزمینی و نقض همــه مقــررات و قواعد 

بین المللی در زمینه انرژی وتجارت است .
از نظر من اینکه فــرض بگیریم در یک روزی 
همه کشورهای تولیدکننده نفت،نفت اضافه خود 
را صادر خواهند کرد و ایران تنها کشوری است که 
نمی تواند نفت خود را صادر کند تصور نادرست 

ونابخرادانه ای است.

روحانی: برخی دنبال فرا سرزمینی کردن 
رفتارهای غیرقانونی خود هستند 

سخنرانی رئیس جمهور علیه  سیاست های کشورهای عربی و آمریکا

  خبر

مهسا مژدهی|حسن روحاني در سفر به سوئیس 
تلویحا كشــورهاي جهان  را به بستن تنگه هرمز و 
جلوگیري از صدور نفت كشورهاي منطقه تهدید 
كرد. ســخنرانی او در این کشــور که حامی منافع 
آمریکا در قبــال ایران به حســاب می آید جنجال 
زیادی را با خود داشــت. برخی این تهدید را اعان 
جنگ اقتصادی علیه آمریکا و اعضای بدعهد اوپک 
دانســتند و عده ای دیگر آن را بی تاثیر یا موجب 
دردسرهای بیشتر برای کشورمان خواندند. روحانی 
اولین نفري نیست كه راه حل مشكل تحریم ها علیه 
ایران را در بستن این تنگه حیاتي مي داند. روحاني 
نخستین كسي نیســت كه به اهمیت تنگه هرمز 
در معادات جهاني پي برده اســت. در ســال هاي 
جنگ هاشمي رفسنجاني در میانه جنگ نفتکش ها 
اعام کرد که ایران می تواند به سادگی راه تنگه هرمز 
را سد کند. بار بعد رحیمي،  معاون اول دولت احمدي 
نژاد بود كه حرف از بستن این تنگه زد. در سال هایي 
كه فروش نفت ایران به دلیل تحریم ها به پایین ترین 
حد ممكن رسیده بود محمدرضا رحیمي  تهدید كرد 
كه ایران در این شرایط تنگه هرمز را خواهد بست. 

این موضوع البته هرگز عملي نشد.

 مخاطب روحاني چه كساني بودند؟
 آنچه روحاني در ســوئیس به زبان آورد را نمي توان 
استراتژي جمهوري اســامي ایران در قبال تحریم 
نفت ایران دانست. این تنها تهدیدي علیه كشورهایي 
است كه زیر عهد خود زده اند و با وجود تعهد ایران به 
توافق هسته اي، از آن خارج شده و نظام بین الملل را 
به سخره گرفته اند. مخاطب بعدي روحاني كشورهاي 
صادركننده نفت است. آنهایي كه براي فروش نفت 
خود محتاج عبور كشتي هایشان از تنگه هرمز هستند 
و در صورتي كه صادراتشان قطع شود دچار مشكات 
بسیاري مي شوند. كشورهایي مانند عربستان كه با 
وجود پذیرش سهم تولید محدود خود، دست به توافق 
با واشنگتن زده و براي باا بردن تولید نفت )بیش از 

آنچه در اوپك توافق شده( مذاكره مي كنند.
با این حال سوال اصلي این است كه چقدر مي توان به 
تهدید روحاني به عنوان راه حلي براي مشكل صادرات 

نفت كشورمان و تحریم هاي نفتي استفاده كرد. 
خاورمیانه بزرگترین تولید كننده نفت جهان است. 
در صورتي كه صدور نفت این منطقه قطع شده یا به 
طور چشمگیري كاهش پیدا كند، در قیمت جهاني 
نفت تاثیر چشمگیري خواهد گذاشت. آمریكا هنوز 

صف هاي طواني پمپ بنزین هــا را در ایااتش در 
دهه شصت میادي فراموش نكرده و خریداران نفت 
خاورمیانه، بار دیگر باا رفتن قیمت طاي سیاه و 
كمیاب شدنش را تحمل نخواهند كرد. از سوي دیگر 
بسته شدن تنگه هرمز بر فروش نفت ایران هم تاثیر 
گذار خواهد بود. مشتریاني مانند چین كه خریداران 
عمده نفت ایرانند و تحریم هاي آمریكا تاثیر چنداني 
بر خرید آنها نمي گذارد، از چنین تصمیمي خوشحال  
نشده و قطعا یكي از معترضان جدي به این تصمیم 

خواهند بود.
موافقان و مخالفان تهدید روحاني چه مي گویند؟

در داخل كشور در مورد این ســخنان روحاني دو 
دســتگي وجود دارد. برخي از روحانــي به خاطر 
قاطعیتش در دفاع از منافع ملي متشكرند و برخي 
این حرف ها را غیر قابل قبول دانسته و از عقب گرد 
روحاني به ســوي ادبیات مورد عاقه دولت نهم و 
دهم ناراضي هستند. دسته اول را بیشتر منتقدان 
روحاني تشــكیل مي دهند كه حاا از لحن تند و 
تیز روحاني نســبت به غرب خشنودند. دسته دوم 
اما اغلب حامیان دولت روحاني هستند. كساني كه 
معتقدند به او راي داده اند تا از راه هاي دیپلماتیك 

و مدبرانه براي حل مشــكات استفاده كند. برخی 
هم به موضوع نظام حقوقی حاکــم بر تنگه هرمز 
اشــاره می کنند. طبق قواعد حقوق دریاها؛ تنگه 
هرمز تابع نظام حق ترانزیت است که بر اساس آن 
کشورهای مجاور تنگه نمی توانند مانع عبور و مرور 
کشتی ها باشند اما از آنجایی که ایران به این معاهده 
نپیوسته، ملزم به اجرای آن نیست. اما انسداد تنگه 
در بخش خارج از آب های حاکمیتی ایران و عمان 
ممکن نیست. در چنین شرایطی است که برخی از 
کارشناسان موضوع ناامن کردن تنگه هرمز را مقدم 

بر بستن آن به طور کامل می دانند.
در هر حال آنچه اهمیت دارد این اســت که تهدید 
روحانی، دســت کم در کوتاه مدت می تواند افکار 
عمومی را به سمت این موضوع ببرد که ایران قادر 
است با تصمیمی استراتژیک بر تصمیمات تحریم 
کنندگان تاثیر بسیاری بگذارد. اینکه تهدید روحانی 
تا چه اندازه عملی باشد، چندان اهمیتی ندارد اما 
تاثیر آن بر اقدامات بعدی سیاســتمداران غربی و 
عربی می تواند نشان دهد که آیا هنوز تهدید به بستن 
تنگه هرمز مانند گذشته کارساز است یا دردسری 

تازه را برای ایران ایجاد می کند؟

دست ایران بر گلوگاه نفتی خاورمیانه؟

سایت  نگار سیاسي / گزید     ه اي از تحلیل ها ي جناح هاي سیاسی

نماینده خبرگان : اجاره نشین ها چطور صاحب چند هزار 
متر خانه شدند؟ 

1
نماینده مردم تهران در مجلس خبرگان رهبری با یادآوری این نکته که کشور ما منابع 
آبی،  معدنی و انواع درآمدها را در اختیار دارد، گفــت: هرکس غیر از این بگوید یا نادان 
است یا مقصر یا نمی خواهد واقعیت را قبول کند. من با صراحت می گویم عده ای که اول 
انقاب اجاره نشــین بودند و حتی توان پرداخت اجاره شان را هم نداشتند امروز چگونه 
صاحب خانه های چند هزار متری در تهران شــده اند؟ باید از این افراد حسابرسی شود 
چراکه ما با کسی تعارف نداریم. آیت اه سیدهاشم بطحایی در گفت وگو با ایسنا تصریح 
کرد: آقایانی که صاحب خانه های مجلل در تهران شده اند یا پس اندازهای فراوان دارند و 
اماکی را در مناطق مختلف کشور به نام خود کرده اند باید پاسخ دهند که اینها را از کجا 
آورده اند؟ حقوق خود من که دو مدرک دکترا دارم و 40 سال است تدریس می کنم چهار 
میلیون بیشتر نیست. من حاضرم بیایند و حساب من را بررسی کنند. این آقایان اما چنین 
پول هایی را از کجا آورده اند؟ مردم هم نمی گوینــد چرا ما چنین پول هایی نداریم بلکه 

پرسش آنان این است که این افراد چرا اینقدر دارا هستند، 

انتقاد روزنامه جمهوری اسامی به وزیر کشور: چرا 
استاندار قبلی خوزستان را برکنار کردید؟

2
روزنامه جمهوری اسامی با انتقاد از وضعیت نابسامان خوزستان نوشت: مدیریت قبلی 
استان که کارنامه قابل قبولی در استانداری خوزستان و چند استان دیگر را تجربه کرده 
بود به دلیل لجاجت وزارت کشور با شکل نامناسبی از کار برکنار شد و آقای شریعتی جوان 
را که یک پزشک هستند و تقریبا هیچ تجربه مدیریتی قابل اعتنایی نداشته با حمایت های 
خاصی که صورت می گرفت به استانداری منصوب کردند. همان موقع بسیاری از دلسوزان 
و آگاهان گفتند که آقای شریعتی انسانی متدین و عاقه مند به کار اجرایی و جوان است 
اما برای استان خوزستان که در حد یک کشور مسئله و مشکل دارد کار بسیار سنگینی 
است. دو بحران برق و آب و گردو غبار و آتش سوزی پتروشیمی ماهشهر و مدیریت ضعیف 
این بحران ها، درستی نظر دلسوزان را اثبات کرد. دکتر شریعتی استاندار خوزستان از نظر 
دوندگی و تاش و تشکیل جلسات و سرکشی به تمام شهرها و روستاهای دور و نزدیک 
واقعا نمونه هستند و تا پاسی از شب مشغول به کار است. اما واقعیت این است که مدیریت 
در خوزستان با این حساسیت که همه می دانیم، عاوه بر نیاز به این ویژگی های ارزشمند، 
نیازمند ویژگی های بنیادی تر است....به وزیرمحترم کشور نیز بایداین واقعیت گوشزد 
شود که جنابعالی بعد از دو سه بحران دراستان خوزســتان هرگز سفری به خوزستان 
نداشتید. هر شهروند عادی اهوازی که از کنار کارون عبور می کرد می گفت اگر دبی آب 

کارون افزایش نیابد، آب در آبادان و خرمشهر شور خواهد شد و بحران را به دنبال دارد. 

ماجرای تخریب اموال عمومی توسط ماموران 
در حال پیگیری است

3
حشمت اه فاحت پیشه نماینده مردم اسام آباد غرب و رئیس کمیسیون امنیت ملی 
در پاسخ به این سوال که اخیرا فیلم هایی منتشر شد که در آن مقابل معترضان بار آجر 
خالی می کردند یا فیلم هایی که مدعی اند خود ماموران نیروی انتظامی دست به تخریب 
اموال عمومی می زنند به خبرآناین گفت: در موضوع تهران چنین مســئله ای به وجود 
آمد که در جلسه کمیسیون امنیت ملی با نیروی انتظامی که چهارشنبه گذشته برگزار 
شد مطرح شــد؛ اکنون این موضوع مورد پیگیری قرار گرفته است و باید ببینیم نتیجه 

تحقیقات به کجا می رسد.
همه  تجمعات  تقصیر حجاریان است 4

سخنان اخیر حجاریان مبنی بر اینکه »وقتی از قدرت عایدی نداشتیم چرا هزینه هایش 
را بپردازیم؟ از این به بعد یا تأیید صاحیت می شویم در انتخابات قوی می آییم یا اصا 
شرکت نمی کنیم« باعث واکنش اصولگرایان شده اســت. این مصاحبه دیروز واکنش 

حمیدرضا ترقی، عضو ارشد حزب موتلفه به این سخنان است در گفت وگو با نامه نیوز: 
ســعید حجاریان اعام کرد » انتخابات بت نیست براي ما؛ چه کسي گفته اصا باید 
شرکت کرد یا نکرد. اگر شــوراي نگهبان مي خواهد همینطوري ردصاحیت کند اصا 
شرکت نمي کنیم.« به نظر شــما چرا آقای حجاریان 18 ماه مانده به انتخابات مجلس 

چنین صحبتی انجام داده است؟
جریان تندرو اصاح طلب چون از مردم و جریان اعتدال ناامید شده و احساس می کند 

در بین جامعه هیچ طرفدار و زمینه ای ندارد بنابراین چنین مواضعی را اتخاذ می کند.
یعنی آقای حجاریان را تندرو می دانید؟

بله، آقای حجاریان تئوریسین تندروهاست. تئوری سیاست »فشار از پایین و چانه زنی 
از باا« را او طراحی کرد. اصاح طلبان تندرو نیز امروز می خواهند بر همین اساس فشار 
بیاورند تا نظام از رفتار انقابی خود دور شــود و به اتخاذ مواضع محافظه کاری و انفعال 

روی آورد.
در واقع آقای حجاریان می خواهد تئوری »فشار از پایین و چانه زنی از باا« را زنده کند؟

بله.
نتیجه ای هم می گیرد و می تواند معادات سیاسی را تغییر دهد؟

معادات سیاسی را نمی توانند به این ســادگی تغییر دهند اما چون جریان اپوزیسیون 
خرابکار و منافقین می خواهند صحنه را از تندروهای اصاح طلب تحویل بگیرند و به سمت 
جنبش های اجتماعی و درگیری های خیابانی بروند، تندروهای اصاح طلب با اتخاذ چنین 
مباحثی می خواهند عرصه را برای آنها باز کنند تا ضدانقاب از هر تجمع اعتراضی ولو به 

حق بتواند سوءاستفاده کند.
در واقع می فرمایید از این به بعد هرچه تجمع اعتراضی داشــته باشیم به پای آقای 

حجاریان نوشته می شود؟
بله، به پای اینها نوشته می شود چون کار مشترکی است و از قبل زمینه ایجاد اغتشاش 

را در جامعه فراهم کردند.
اریجانی: مالیات بر ارزش افزوده باید تغییر کند  5

علی اریجانی رئیس مجلس شورای اسامی در جمع خبرنگاران درباره جلسه غیرعلنی 
صبح سه شنبه مجلس شورای اسامی  به ایسنا گفت: جلسه غیرعلنی مجلس با حضور 
وزیر صنعت، معدن و تجارت و رئیس سازمان برنامه و بودجه برگزار شد که دو رکن مهم 
در شرایط فعلی برای تنظیم بازار هستند.  اریجانی همچنین با بیان اینکه در ادامه جلسه 
غیرعلنی نکاتی درباره روانســازی تولید در داخل مطرح شد، اظهار داشت: این موضوع 
در مورد برخی مقررات مثل مالیات برارزش افزوده وجود دارد که به طور طبیعی در این 
شرایط اقتضا می کند تا تغییراتی داده شود و نیازمند ارائه پیشنهادات از سوی دولت است.

اطاعات سپاه درباره جلوگیری از فساد در دوره تحریم گزارش داد 6
جلسه ســتاد هماهنگی مبارزه با مفاسد اقتصادی به ریاســت معاون اول رئیس جمهور 
برگزارشد. به گزارش تســنیم، در این جلسه نماینده ســازمان اطاعات سپاه پاسداران 
گزارشی از برخی موارد تخلف در دوره گذشته تحریم ها ارائه کرد و به بیان آسیب شناسی و 
ارائه راهکارهای این سازمان در خصوص جلوگیری از بروز فساد در شرایط تحریم پرداخت.

جعل سند توسط نماینده سابق برای گرفتن طرح ترافیک  7
علی پیرحسین لو، مشاور معاون حمل و نقل شهرداری تهران در گفت وگو با ایسنا با اشاره 
به اینکه طرح ترافیک خبرنگاری در مقایسه با واردات با ارز تک نرخی یا تخلفات بانکی 
واقعا موضوع بسیار کوچکی است، گفت: همین دیروز نام فردی در فضای مجازی منتشر 
و به ما منعکس شد که می گفتند نماینده سابق بوده و سوابق او ربطی به کار مطبوعاتی 
ندارد. در بررسی مجدد متوجه شدیم که متاسفانه این نماینده دوره قبلی مجلس، از یکی 
از روزنامه ها با عنوان دبیر معرفی شده اما مدارکی که خود او و روزنامه اش ارسال کرده اند، 
حاوی چند تناقض آشکار است و به نظر جعلی یا ااقل مخدوش می رسد. قطعا چنین 
کسی مستحق دریافت طرح ترافیک خبرنگاری نیست و طرح او حذف خواهد شد. آنچنان 
که پیش از این نیز در همه مواردی که با ارائه مدرک جعلی یا نامعتبر مواجه شدیم، بدون 
تعارف و تردید برخورد کردیم. مشاور معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری تهران در 
پایان گفت: ما وظیفه داریم که به تک تک گزارش های رسیده در این باره رسیدگی کنیم و 
با هر خطایی در تایید مجوزهای طرح ترافیک خبرنگاری روبه رو شدیم، آن را اصاح کنیم.

برکناری استاندار خوزستان، تقصیرات حجاریان، جعل سند برای طرح ترافیک و ...
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نیسان جوک و ایکس تریل سوگولی شدند
10 نکته از فهرست شرکت هايی که برای واردات خودرو به کشور ارز دولتی گرفتند

بیزینس ثبت شرکت 
در خارج از کشور

اختصاص ارز دولتی چگونه سبب شده تا شرکت ها 
اقدام به ثبت صوری در خارج از کشور کنند؟

ادامه ازصفحه   اول
 فاز دوم تحقیقات هفت صبح

خب تا حاا به این نتیجه رسیده بودیم که این شرکت ها به نام 
یک کاا، کاای دیگر وارد می کنند. حاا اما در بررسی های خود 
متوجه شدیم که ماجرا پیچیده تر نیز است و برای آنکه شرکت ها 
بتوانند ارز دولتی دریافت کنند، ابتــکارات نبوغ آمیزی انجام 
می دهند. یکی از این ابتکارات، تاسیس شرکت صوری توسط 
برخی بازرگانان ایرانی در خارج از کشــور است. شاید برایتان 
این سوال به وجود بیاید چرا؟ برای توضیح این ماجرا باید کمی 
به عقب برگردیم. یعنی قبل از تشدید تحریم ها و نحوه مبادله 
شرکت های ایرانی. در آن زمان، هر شرکت وارد کننده باید اعتبار 
اسنادی نزد بانک مرکزی باز می کرد. نحوه کار چگونه بود؟ فرض 
کنید شرکتی می خواست لوبیا چیتی وارد کند. این شرکت نزد 
بانک مرکزی می رفت و یک حساب باز می کرد. سپس در سامانه 
گمرك نیز محصول خود را ثبت و آن را وارد می کرد. نکته مهم 
اینجا بود که ارز آن محصوات پس از رسیدن به کشور، مستقیما 
به حساب آن شرکت خارجی ریخته می شد. نحوه کار هم به این 
شکل بود که بانک های ایرانی مســتقیما با بانک های خارجی 
در ارتباط بودند. بانک مرکزی قانون گذاشته بود وقتی جنس 
به ایران رســید باید فاکتور و بارنامه روی آن باشد. یعنی ابتدا 
از رســیدن جنس به ایران کاما مطمئن می شد. سپس مبلغ 
دقیق فاکتور و بارنامه را از طریق یک بانک ایرانی به یک بانک 
خارجی کشــور مبدا منتقل می کرد. آن بانک نیز مبلغ را دقیقا 
به شرکت صادرکننده پرداخت می کرد. پس از تشدید تحریم ها 
و بانک ها اما شــرایط تغییر کرد و بانک های ایرانی دیگر اجازه 
نداشتند به طور مستقیم پولی به بانک های خارجی واریز کنند. 
در نتیجه تصمیم بر این شد که صرافی ها پا به میدان بگذارند. 
یعنی شــرکت های واردکننده پس از تایید توسط بانک ها، به 
صرافی ها معرفی می شوند تا حواله خود را به شرکت های مقصد 
واریز کنند. یعنی قبل از وارد کردن کاا. پس رانت اول در همین 
نقطه ایجاد می شود که ارز دولتی قبل از ورود کاا به شرکت های 
واردکننده داده می شود. نقطه بعدی رانت در عدم بررسی هویت 
اصلی شرکت خارجی صادر کننده کاا است. یعنی شرکت ها و 
تجار ایرانی می توانند هر شرکت خارجی را به عنوان فروشنده 
معرفی کنند. در این حالت، برخی تجار غیور برای کااهایی که 
می تواند هزاران فروشنده داشته باشد و نمی توان آن را از یکی، 
دو نمایندگی خاص خرید، نام یک فروشنده صوری در خارج از 
کشــور را ذکر می کنند. حاا صاحبان این شرکت های خارجی 
صوری چه کسانی هستند؟ خود شرکت های واردکننده! ماجرا 
از این قرار است که صاحبان شرکت های داخل ، به راحتی یک 
شرکت خارجی ثبت می کنند. سپس آن شــرکت را به عنوان 
فروشــنده محصول خارجی به بانک مرکــزی معرفی کرده و 
فاکتور صوری خود را اعــام می کنند. بانک مرکزی نیز فاکتور 
را تایید و به صرافی دستور می دهد ارز را به حساب آن شرکت 
خارجی پرداخت کنند. در نتیجه، ارز به حساب خارجی همان 
واردکننده ریخته می شــود! پس از آن نیز هیچ مرحله نظارتی 
وجود ندارد که آیا با این ارزهای دریافتی، کاا وارد شــده یا نه. 

به همین سادگی.

 ارز دولتی از جیب مردم!
ماجرای ارز دولتی سبب شد تا چند اظهار نظر در مورد اختصاص 

ارز دولتی و اثرات آن منتشر شود. آن ها را مرور می کنیم.
 پدرام ســلطانی، نایب رئیس اتاق بازرگانی نوشت: »حاصل 
انتشار لیســت دریافت کنندگان دار 4200 تومان این بود که 
همه مطمئن شدند این یارانه ارزی به جیب مصرف کننده نهایی 
نرفته است. مسئولین به نادرستی سیاســت ارزی اقرار کنند. 
حداقل 20 هزار میلیارد تومان یارانه ارز تا کنون داده شده، یعنی 

از جیب هر ایرانی 250 هزار تومان پول برداشت  شده است.«
 عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسامی با بیان اینکه 
سامانه نیما در چارچوب نظام ارزی کشور ناقص اجرا و موجب 
ایجاد رانت برای برخی شده است، گفت: چند نفر به دلیل نقص 
سامانه نیما در چند ماه گذشته به میزان کل یارانه نقدی دو سال 

کشور سود برده اند.

ســریال انتشــار فهرســت کااهایی که با ارز 
دولتی وارد بازار ایران شــدند ادامه دارد. این بار 
بانک مرکزی فهرست شــرکت هایی را منتشر 
کرده که از ابتــدای امســال ارز 4200 تومانی 
گرفته اند بــرای واردات خودرو، فهرســتی که 
مشخص می کند 21 شرکت وارد کننده خودرو 
هرکدام چقدر ارز دولتی گرفته اند تا چه برندی 
را وارد بازار کنند. هرچند که مدت هاســت این 
نمایندگی ها که بعضی از آنها مبالغ هنگفتی هم 
گرفته اند اصا بخشنامه فروش را فعال نکرده اند 
و شکاف عمیقی افتاده بین قیمت رسمی  و بازار 
آزاد. طبق این فهرست شــرکت ها در مجموع 
120 میلیون و 845 هزار و 84 یــورو ارز بانکی 
و نیمایی دریافــت کرده اند. ممکن اســت در 
نگاه اول مبلغ هنگفتی هم به نظر برســد چون 
اگر با یوروی 4900 تومانی )نرخ رســمی  بانک 
مرکزی( محاســبه کنیم معادل 592 میلیارد 
تومان می شــود. اما اگر این مبلغ نسبت به کل 
ارز تخصیصی به واردات کاا بســنجیم معادل 
1.1 درصد 9.5 میلیارد دار ارزی است که دولت 
برای واردات کاا تخصیص داده است و چندان 
رقم باایی نیست. و یک ســوال خیلی کلیدی 
اینکه اسم بقیه برندها و نمایندگی ها کجاست؟ 
مثا خود ایران خودرو و ســایپا بــرای واردات 
محصوات رنو و پژو از کجا ارز می گرفتند؟ چرا 
شرکت هایی مثل اطلس خودرو وارد کننده کیا، 
آسان موتور وارد کننده هیوندای در این فهرست 
نیســتند و ارز تخصیص یافته به ماموت خودرو 
وارد کننده فولکس واگن و نگین خودرو اینقدر 
ناچیز است؟ آیا فهرســت دیگری در کار است 
که هنوز اعام نشده و اگر نیست این شرکت ها 
بر چه اساسی گزینش شــده اند؟ در ادامه چند 
نکته جالب در مورد این فهرســت را با هم مرور 

می کنیم. 

1 نکته اول اینکه می توانیــم تخمین بزنیم 
با  حــدود 121 میلیون یــورو ارز بایــد تقریبا 
4900 دســتگاه خودروی خارجی وارد کشور 
شده باشد چون ســال پیش متوسط قیمت هر 
خــودروی خارجی که وارد می شــد 24 هزار و 
500 یورو گزارش شــده بــود. از کل این مبلغ 
78 درصد ارز به نمایندگــی برندهای مختلف 
رســیده و ســهم بخش دولتی یعنــی وزارت 
بهداشت و شرکت ایران خودرو دیزل 19 درصد 
بوده. سه درصد هم در نهایت به وارد کننده های 

غیر نمایندگی رسمی  رسیده است. 

2  حاا ببینیم سهم برندهای مختلف از این 

121 میلیون یورو چقدر است؟ 25 درصد صرف 
واردات برند نیسان )جوک و ایکس تریل( شده. 
22 درصد به وارد کننده میتسوبیشــی رسیده. 
9 درصد سهم رنو است و سانگ یانگ، دی اس، 
هیوندای، تویوتا و فولکس واگن هم در رتبه های 

بعدی هستند. 

3  نکته مبهم این لیســت این است که چرا 
بعضی برندها غایب هســتند و شرکت ها بر چه 
اساسی گزینش شده اند؟ اگر مبنا میزان سهم 
هر برند از 70 هزار دستگاه وارداتی بازار بوده که 
به ترتیب باید بیشترین میزان ارز به شرکت های 
نگین خودرو، آسان موتور، ایرتویا و ... می رسید 
اما در فهرســتی که ما می بینیــم این موضوع 

رعایت نشده است. 

4  آیا این میزان خــودرو می تواند نیاز بازار 
ایران را تامین کند؟ جواب در کلمه منفی است. 
طبق آماری که رئیس انجمــن وارد کنندگان 
خودرو به خبرگزاری ایسنا ارائه داده نیاز ماهانه 
بازار ایران شــش هزار دســتگاه خودرو است. 
بنابراین ایــن حجم از خودروهــای ورودی از 
ابتدای امســال کفاف نیاز یک ماه بازار ایران را 

هم نمی دهد. 

5  بیشــترین ارز بــه مبلــغ 18 میلیون و 
534 هزار و 225 یورو به وزارت بهداشت درمان 

و آموزش پزشــكي تخصیص داده شده براي 
واردات خودروهایي با حجم موتور بین 1501 
تا 2000 سي سي بنزیني. طبعا این میزان ارز 
صرف واردات خودروهاي آمبوانس به كشور 
شده اســت. مهرماه ســال پیش سرپرست 
اورژانس كشــور گفته بود كــه در قرارداد 
واردات 400 دستگاه آمبوانس منعقد شده 
و مجوز 1000 دســتگاه دیگر هــم از دولت 
گرفته شده تا مجموع تعداد آمبوانس هاي 
اورژانس كشــور به 6 هزار دســتگاه برسد. 
قیمت هر دســتگاه آمبوانس 500 میلیون 
تومان اســت كه 150 میلیون آن تجهیزات 
اســت و 350 میلیون قیمت خودرو اســت. 
بنابراین با ایــن 18 میلیون و 534 هزار یورو 
ارز )با یورو 4900 توماني بانك مركزي( باید 
حدود 260 دستگاه آمبوانس خریداري شده 
باشد. روز گذشته عباس زارع ن ژاد، مشاور وزیر 
بهداشت هم توضیح داده كه این وزارتخانه با 
این ارز دریافتي دست به واردات آمبوانس 
زده است. در مرحله بعد شركت ایران خودرو 
دیزل را هم داریم كه چهار میلیون و 60 هزار 
و 877 یورو ارز نیمایــي گرفته براي واردات 
آمبوانس با حجــم موتور بیــن 2000 تا 

2500 سي سي.  

6  نــام شــركت بازرگانــي جهان نویــن 
آریا در دو ســطر جداگانه آمده یكبــار با مبلغ 
16 میلیون و 663 هزار و 670 یورو براي واردات 
خودروهاي 1501 تا 2000 سي ســي و بار دوم 
مبلغ 13 میلیون و 773 هــزار و 760 یورو براي 
واردات خودروهاي با حجم موتور بین 2001 تا 
2500 سي سي. این شركت وارد كننده انحصاري 
محصوات نیسان در ایران است و با دو محصول 
جوك و ایكس تریل مدتي اســت كه بــه بازار 
خودروهاي وارداتي كشور وارد شده. به خودروي 
شاسي بلند نیسان ایكس تریل با 2488 سي سي 
حجم موتور 13 میلیون و 773 هزار یورو ارز تعلق 
گرفته و به نیسان جوك با 1600 سي سي حجم 
موتور 16 میلیون و 663 هزار یورو. اما نكته عجیب 
اینكه در حال حاضر هیچ طرح فروشي در سایت 
جهان نوین آریا فعال نیست. افزایش قیمت هاي 
اخیر بازار خودرو شامل محصوات نیسان هم در 
بازار ایران شده. مثا نیسان جوك 2017 كه در 
نمایندگي 191 میلیون تومان قیمت مي خورد 
حاا در بازار آزاد به 305 میلیون تومان رسیده)در 
تیپ هاي پاتینیوم و اسپورت قیمت ها به مراتب 
بااتر هم هســت(. ایكس تریــل 2017 هم در 
نمایندگي 298 میلیون تومان فروخته مي شد و 
در بازار به مرز 440 میلیون تومان رسیده است. 

7  در این فهرست نام شــركت هاي دیگري 

هم هست كه ارز دولتي گرفته اند اما از مدت ها 
پیش هیچ طرح فروشــي نداشته اند. البته علت 
این موضوع مي تواند طي شــدن روال واردات 
خودرو بعد از مرحله تخصیص ارز باشــد. به هر 
حال مي توانیم  شركت ایرتویا را مثال بزنیم كه 
490 هزار یورو براي بــراي واردات خودروهاي 
با حجم موتــور بین 1501 تا 2000 سي ســي 
دریافت كرده و 711500 یورو براي خودروهاي 
با حجم موتور كمتر از 1500  سي سي. بنابراین 
نماینده انحصاري تویوتا در ایــران مي تواند از 
گروه اول دست به واردات كروا و یاریس بزند و 
از خودروهاي تا حجم 1500 سي سي مي تواند 
تویوتا ســي اچ آر با موتور 1200 سي سي توربو 

وارد كند. 

8  شــركت رامك خــودرو وارد كننــده 
خودروهاي سانگ یانگ كره جنوبي دو میلیون و 
728 هزار و 959 یورو ارز از بانك گرفته اما وقتي 
وارد سایت رســمي این شركت مي شوید با این 
پیغام روي صفحه مواجه مي شوید كه از تاریخ 
11 خرداد 97 تمام طرح هاي فروش بسته است. 
این شــركت قبل تر هم با تاخیرها و بدقولي در 
تحویل محصواتش مشهور بود با این حال با ارائه 
یك كراس اوور اقتصادي به نام تیوولي توانسته 
بود در بازار خودروي كشور خودنمایي كند. این 
خودرو تا چندي پیش زیر 100 میلیون تومان 
قیمت مي خورد اما بــا افزایش قیمت هاي اخیر 

نمایندگي هم قیمتش را تا بااي 130 میلیون 
تومان افزایش داد و كمبود این خودرو در بازار 
آزاد، قیمت آن را تا 205 میلیون تومان باا برد.  

9  كرمان موتور در دوران پسابرجام قرارداد 
مونتاژ و واردات محصوات هیونداي را بســته 
بود امــا در كنار آن طبــق روال قبلی به عرضه 
محصوات چیني شــركت جي آي سي و لیفان 
هم ادامه داد. بعد از خارج شدن آمریكا از برجام 
قرارداد كرمان خودرو و همكاري این شــركت 
با هیونداي كره به بن بست رســید. با این حال 
خودروسازان كرمان توانســتند چهار میلیون و 
133 هزار و 92 یورو ارز نیمایــي بگیرند و البته 
همین دو روز پیش بخشنامه فروش این شركت 
اباغ شــد. هرچند كه قیمت محصوات چیني 
این شركت هم شامل افزایش قیمت محسوسي 
شــده به طوري كــه قیمــت لیفان ایكس 60 
اتوماتیك در آستانه 100 میلیون توماني شدن 

 است.  
10 در این فهرست دو شركت با نام هاي مشابه 
وجود دارد كه خودروهاي متفاوتي را وارد كشور 
مي كنند. یكي آرین موتــور تابان كه نمایندگي 
انحصــاري خودروهــاي DS  را دارد و دیگري 
شــركت آرین خودرو پویا كه در زمینه واردات 
خودروهاي میتسوبیشــي فعالیت مي كند. هر 
دو این شرکت ها هم وابســته به یک هلدینگ 

هستند. 

خاموشی نداریم، مدیریت توزیع برق داریم!
گفت وگو با مدیرکل روابط عمومی وزارت نیرو در مورد دلیل خاموشی های اخیر و عدم اطاع رسانی به مردم

(یورو)مجموع ارز دریافت شده از نیما (یورو)مجموع ارز دریافت شده از بانک شرح تعرفهشماره تعرفهنام شخص یا شرکت
18,534,225(بنزیني) سي سي2000 تا 1501با حجم موتور 87033219وزارت بهداشت درمان و آموزش پزشکي

2,728,959(بنزیني) سي سي2000 تا 1501با حجم موتور 87032319رامک خودرو 
913,215(بنزیني) سي سي2000 تا 1501با حجم موتور 87032319بهمن موتور

561,850(بنزیني) سي سي2000 تا 1501با حجم موتور 87032319شرکت یاران خودروي اروند
49,000(هيبرید/بنزین) سي سي 2000 تا کمتر از 1501با حجم موتور پيستوني درون سوزجرقه اي احتراقي 87034020ابراهيمي شادمان محمد

4,060,877(بنزیني) 2500 تا 2000آمبوانس 87032321شرکت ایران خودرو دیزل سهامي عام
16,663,670(بنزیني) سي سي2000 تا 1501با حجم موتور 87032319شرکت بازرگاني جهان نوین آریا

6,433,557(بنزیني) سي سي2000 تا 1501با حجم موتور 87032319شرکت رامک خودرو
490,000(هيبرید/بنزین) سي سي 2000 تا کمتر از 1501با حجم موتور پيستوني درون سوزجرقه اي احتراقي 87034020شرکت ایرتویا

743,000(بنزیني) سي سي2500 تا 2001با حجم موتور 87032329نادران کار موتور
222,000(هيبرید/بنزین) سي سي 2000 تا کمتر از 1501با حجم موتور پيستوني درون سوزجرقه اي احتراقي 87034020بازرگاني کوشا خودرو نگين

9,612,223(بنزیني) سي سي2000 تا 1501با حجم موتور 87032319شرکت آرین موتور پویا
3,420,702(بنزیني) سي سي2500 تا 2001با حجم موتور 87032329خدمات تجارت نگين خودرو

55,260(بنزیني) سي سي 1500با حجم موتور تا 87032290نوشه تجارت سپهر
2,545,000(هيبرید/بنزین) سي سي 2000 تا کمتر از 1501با حجم موتور پيستوني درون سوزجرقه اي احتراقي 87034020شرکت پاک رو سبز قشم

842,280(بنزیني) سي سي2000 تا 1501با حجم موتور 87032319ماموت خودرو
1,012,200(هيبرید/بنزین) سي سي 2000 تا کمتر از 1501با حجم موتور پيستوني درون سوزجرقه اي احتراقي 87034020بازرگاني ایمن تجارت جام جم

6,244,144(بنزیني) سي سي2000 تا 1501با حجم موتور 87032319شرکت آرین موتور تابان
658,300(هيبرید/بنزین) سي سي 1500با حجم موتور تا 87034010آپام خودرو اروند

8,009,019(بنزیني) سي سي2000 تا 1501با حجم موتور 87032319خدمات تجارت نگين خودرو
120,400(بنزیني) سي سي2500 تا 2001با حجم موتور 87032329آژمان نگين کارا
111,000(هيبرید/بنزین) سي سي 2000 تا کمتر از 1501با حجم موتور پيستوني درون سوزجرقه اي احتراقي 87034020آژمان نگين کارا

181,600(هيبرید/بنزین) سي سي 2000 تا کمتر از 1501با حجم موتور پيستوني درون سوزجرقه اي احتراقي 87034020ملينا تجارت آرکا
711,500(هيبرید/بنزین) سي سي 1500با حجم موتور تا 87034010شرکت ایرتویا

1,626,735(بنزیني) سي سي 1500با حجم موتور تا 87032290شرکت آرین موتور پویا
5,297,510(هيبرید/بنزین) سي سي 2000 تا 1501با حجم موتور پيستوني درون سوز جرقه اي احتراقي 87036020شرکت آرین موتور پویا

4,113,092(بنزیني) سي سي2500 تا 2001با حجم موتور 87032329شرکت کرمان موتور
13,773,760(بنزیني) سي سي2500 تا 2001با حجم موتور 87032329شرکت بازرگاني جهان نوین آریا

124,740(هيبرید/بنزین) سي سي 2000 تا کمتر از 1501با حجم موتور پيستوني درون سوزجرقه اي احتراقي 87034020نوشه تجارت سپهر
855,036(هيبرید/بنزین) سي سي 2000 تا کمتر از 1501با حجم موتور پيستوني درون سوزجرقه اي احتراقي 87034020نادران کار موتور

477,960(بنزیني) سي سي 1500با حجم موتور تا 87032290شرکت آرین موتور تابان
9,652,270(بنزیني) سي سي2500 تا 2001با حجم موتور 87032329شرکت آرین موتور پویا

22,787,24998,057,835 مجموع

 خاموشی های گسترده در روزهای گذشته سبب 
شده تا موج انتقادها نسبت به وزارت نیرو از سوی 
افکار عمومي تشدید شود. فشــار افکار عمومی 
البته شاید بیشتر از آنکه برای خاموشی ها باشد، 
به دلیل عدم اطاع رسانی از ســوی وزارت نیرو 
گسترده شده اســت. افکار عمومی می گویند اگر 
قرار است برق ها هفته ای یک تا دوبار آن هم دقیقا 
به مدت دو ساعت قطع شــود، بهتر است وزارت 
نیرو از قبــل به مردم اطاع رســانی کند تا آن ها 
بدانند قرار اســت در چه ســاعتی با خاموشی ها 
رو به رو شوند. از ســوی دیگر چرا با مردم شفاف 
صحبت نمی شــود کــه دلیل این خاموشــی ها 
چیســت و فقط گفته می شــود مردم برق زیاد 
مصرف می کنند. آیا فقط مشکل در مصرف مردم 
است؟ مگر سال های پیش مردم چقدر برق کمتر 
مصرف می کردند؟ از ســوی دیگر گفته می شود 
برخی از این بی برقي ها بــه دلیل کمبود بارش و 
خشکسالی است. بررسی ها اما نشان می دهد فقط 
20 درصد برق کشور از ســوی نیروگاه های آبی 
کشور تامین می شــود و قاعدتا کم آبی نمی تواند 
چنین تاثیر شــگرفی  روی کمبود برق بگذارد. 
کمبود اطاع رســانی ها زمانی عجیب تر می شود 
که بدانیم مدیرکل روابط عمومی و اطاع رسانی 
وزارت نیرو مدتی قبل از طریق فراخوان و شایسته 
سااری انتخاب شده اســت. خانم دکتر صدیقه 
ببران که دکترای علوم ارتباطات دارد، بهمن سال 
گذشته به این سمت منصوب شد. او در گفت وگو با 

هفت صبح به سواات ما پاسخ می دهد...

طبــق آمار، ســهم تولید برق توســط 
نیروگاه های برق آبی ما کمتر از ۲۰ درصد است 

اما دلیل خاموشی های گسترده روزهای اخیر 
کم آبی ذکر می شود. قاعدتا کم آبی نباید تاثیر 

این چنینی بگذارد!
بارندگی های کم سال گذشته باعث شده حداقل 
27، 28 درصد از منابع آبی پشــت سدها کاهش 
پیدا کند. این عدد میانگین کل کشور است و در 
استان هایی مانند خوزستان تا 60 درصد کاهش 
پیدا کرده است. بارندگی به علت آنکه کفاف تامین 
آب را نداشته، نیروگاه های برق آبی ما از سیستم 
خارج شده اند. سهم تولید برق توسط نیروگاه های 
برق آبی در حدود 5 هزار و 300 مگاوات اســت. 
این رقم باا اســت و روی آن حساب می کردیم. 
در کنار آن نیز دمای برق کشــور نیز بیش از حد 
انتظار باا رفته است. شما فقط پایتخت را نبینید 
و دمای کشور در تمام کشور را نگاه کنید. به علت 
دمای هوای باا، میزان اســتفاده مردم از برق به 
شدت باا رفته است. به طوری که در روز دوشنبه 
میزان برق مصرفی باای 56 هزار مگاوات بود که 

رکورد زده شد. 
ولی طبق آمارهای وزارت نیرو میزان تولید 
روزانه برق کشور در حدود 78 هزار مگاوات 
است. یعنی با این میزان مصرفی هم که اعام 

شده باز هم نباید با کمبود برق رو به رو شویم.
78 هزار مگاوات ظرفیت اسمی است که قابلیت 
تولید دارد. نکته مهم اینجاست که بخش بزرگی از 
برق روزانه تولید شده کشور نیز دخیره می شود. از 
این ذخیره باید برای مرداد و شهریور نیز استفاده 
شود. اگر حاا از همه ظرفیت برق کشور استفاده 
شود، در مرداد و شــهریور، خاموشی سراسری و 
کلی خواهیم داشت. این خطر بزرگی برای کشور 
است و نباید بگذاریم به سمت خاموشی سراسری 
پیش برویم. برای رفع این مشــکل، مدیریت بار 

انجام داده ایم. 

 منظور از مدیریت بــار همان قطع برق 
است؟

مدیریت بار به مفهوم قطع برق با برنامه مشخص 
نیست. فقط به میزان نســبتی که مصرف اضافه 
می شــود، برق یک منطقه قطع می شود. مثا به 
صورت معمول، مصرف روزانــه برق ما باید نهایتا 
در حدود 52 هزارمگاوات باشد. اگر میزان مصرف 
بااتر بــرود، باید مدیریت بار انجــام دهیم. مثا 
اگر مصرف برق به دو هزار مگاوات از حد معمول 
افزایش پیــدا کند، به همه تجهیزات ما آســیب 
می زند و مشکات زیاد دیگری را ایجاد می کند. 
پس ما باید این بار را پایین بیاوریم. به همین علت 
به صورت رندوم از میزان بار کم می کنند. مشکل 
اصلی ما در مصرف، وسایل سرمایشی است. طبق 
محاسبات در حدود 20 هزار مگاوات برق مصرفی 
روزانه به دلیل وســایل سرمایشــی است. بخش 
عمده ای نیز مربوط به اداره ها اســت. در ساعت 
پیک یعنی 14 تا 16:30 اصل ماجرا است. اکثرا 
قطعی ها هم در این فاصله زمانی رخ می دهد. برای 
آنکه ساعت پیک را بتوان کنترل کرد باید آن بار 
اضافی را از شبکه پایین بیاوریم تا شبکه کاما از 

کار نیفتد.
 چرا این قطعی ها از قبل به مردم اطاع داده 

نمی شود؟ 
به این علت که پراکنده است نمی توان از قبل به 
مردم اطاع داده شــود. به این علت که برنامه ای 
نگذاشــته ایم مثا فان جا در فان ساعت برق 
می رود. اان در یک منطقه بار مصرف باا می رود 
و چند ساعت دیگر یک منطقه دیگر. قطعی برق 
بستگی به میزان مصرف برق در هر منطقه دارد و 

به صورت خودکار اعمال می شود.
 اما از نظر مردم چنین موضوعی غیر قابل 

قبول است.
بله در حــال برنامه ریزی تمهیداتی هســتیم تا 

بتوانیم اطاع رســانی ها را در همان روز به مردم 
انجام دهیم. مثا از طریق تلفــن گویا، پیامک و 
اپلیکیشن. مثا با نزدیک شــدن به حداکثر بار 
مصرفی در یک منطقه، به آن ها اطاع دهیم که 

احتمال دارد برق منطقه شما قطع شود.
 باز هم نمی توانیم قبــول کنیم که قطعی 
برق ها از پیش تعیین شده نیست. در روزهای 
مشخص و به مدت زمان دقیقا دو ساعت برق ها 

می رود.
دو ساعت که همان ســاعت پیک است. معموا 
یک تا ســه یا دو تا پنج که می خواهند پیک بار را 

پایین بیاورند. 
 تا حاا همین را هم اعام نکرده بودید که 
به دلیل مدیریت بار مشغول قطع کردن رندوم 

برق هستید!
مگر کسی قطع می کند؟ داریم مدیریت بار انجام 

می دهیم. 
جواب ســوالم را نگرفتم. چرا تا حاا از 
مسئوان وزارت نیرو کسی نگفته بود که در 

حال قطع برق هستیم؟
برق ها که همین جوری الکی قطع نمی شود. به این 

می گویند مدیریت بار. 
چرا تا به حال اعام نکرده اید مردمی که 
می خواهیم شما را در همه چیز  سهیم کنیم و 
از شــما انتظار صرفه جویی داریم، به دلیل 
مدیریت بار مشــغول قطع کردن برق ها به 

صورت رندوم هستیم.
از شما می خواهیم به عنوان رسانه به مردم کمک 
کنید که دچار تنش نشــوند و با هم از این ماجرا 

عبور کنیم.
شما شــبکه های اجتماعی را نگاه کنید. 
انتقاد مردم این است که چرا برق ها می رود اما 

هیچ کسی به مردم اعام نمی کند.
نکته مهم این است که بخش فنی ما معتقد است 

اسم این کار خاموشی دادن نیست و مدیریت بار 
است. علت هم این است که بر اساس میزان درجه 
هوا، میزان مصرف و منطقه مصرف، مدیریت بار 
توزیع می شــود. فرضا در زمان جنگ خاموشی 
داشتیم یا در سال 87. اما حاا اسم این خاموشی 
نیســت. آن زمان در مضیقه بودیــم اما اان در 
مضیقه نیستیم. نگرانی مرداد و شهریور را داریم. 

 مگر افزایش برق مردم نســبت به سال 
گذشته چقدر است؟

نسبت به سال پیش در همین زمان حدود 2 هزار 
مگاوات مصرف برق بیشتر شده است. البته مردم 
حق دارند و هوا گرم اســت. سابقه نداشته هوا در 
این موقع از سال به باای 40 درجه برسد و برخی 
جاها نیز به 50 درجه. البته مردم باید صرفه جویی 

هم کنند.
 حرف شما درست است اما وزارت نیرو هم 

باید با مردم بهتر و بیشتر صحبت کند.
بله حق با شماست. ما البته در بخش های خبری 

مختلف نیز اعام کرده ایم.
 این وضعیت تا کِی ادامه پیدا می کند؟

موقت اســت. فعا تا هفته آینده ادامــه دارد اما 
مدیریت شبکه به ما قول داده اند هفته آینده که 
دما کاهش پیدا می کند و یک روز تعطیلی داریم، 

بار شبکه پایین می آید.
 شنیده شــده به دلیل خرابی ها و تعمیرات 

برخی نیروگاه ها، قطعی برق تشدید شده است.
برخی ترانس های ما به دلیــل افزایش بار دچار 

مشکل شده اند اما زیاد نیست.
 یعنی تمام مشکات بار به دلیل افزایش بار 
است و ان شــاءاه که در وزارت نیرو ضعف 

مدیریتی ندارد؟
نه واقعا. مدیریت در وزارت نیروی ما خیلی خوب 
اســت. خود من قبل از آمدن به وزارت نیرو واقعا 

فکر نمی کردم که اینگونه باشد.

    حاشیه روز
دوباره شوی لباس در کاخ نیاوران 

یادتان هست در دی ماه سال پیش گزارشی منتشر کردیم از 
برگزاری یک نمایشگاه لباس در تاار آبی کاخ نیاوران؟ تیتر 
هم زدیم: »تاار آبی در نقش کوچه مهران« ماجرا خیلی سر 
و صدا کرد. ابتدا مدیر مجموعه فرهنگی تاریخی نیاوران در 
گفت و گو با ما از این اقدام دفاع کرد و گفت سیاست سازمان 
میراث فرهنگی درآمدزایی اســت. اما بعد که اعتراض ها از 
همه طرف باا گرفت روابط عمومــی این مجموعه تاریخی 
اطاعیه ای منتشــر کرد و از این بابت عذرخواهی کرد. بعد 
هم توضیح دادند که اصل قضیه یک رویداد طراحان ایرانی 
اسامی بوده و اصا شوی لباس قرار نبوده در کار باشد. دیروز 
مطلع شدیم که دوباره در کاخ نیاوران و تاار آبی نمایشگاه 
لباس گذاشته اند. از ســیزدهم تا پانزدهم تیرماه. اگر قبلی 
را توانســتند با کلید واژه »رویداد طراحان ایرانی اسامی« 
ماســت مالی کنند این یکی خداوکیلی شوی لباس است. 
طراحان شــرکت کننده در حال تبلیغ برای این نمایشگاه 
هســتند و قیمت های نجومی محصواتشــان را هم اعام 
کرده اند. صفحه اینستاگرامی یکی از این طراحان لباس که 
148 هزار نفر فالوئر دارد مانتو را تا 950 هزار تومان و لباس 
زنانه را 450 هــزار تومان قیمت گذاشــته و از مخاطبانش 
دعوت می کند برای خرید به تــاار آبی کاخ نیاوران بیایند. 

واقعا جای خوش آدرسی هم هست. دستشان درد نکند!

فرید عطارزاده  
هفتصبح
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اردبیل دارای کمترین نرخ تورم نقطه به نقطه
 در حالي که نرخ تورم نقطه به نقطه خانوارها براي کل کشور 

10.2درصد است، بیشترین نرخ تورم نقطه به نقطه در استان 
ایام با تورم ١٣.٩درصد به ثبت رسیده و کمترین تورم 

نقطه به نقطه با عدد 6.٩درصد به مردم اردبیل تعلق دارد. این 
یعني نسبت به خرداد ١٣٩6 خانوارهاي ساکن استان ایام به 

طور متوسط ٣.٧درصد بیشتر از میانگین کل کشور و خانوارهاي 
ساکن استان اردبیل به طور متوسط ٣.٣درصد کمتر از میانگین 

کل کشور براي خرید یک مجموعه کاا و خدمات یکسان هزینه 
کرده اند. نرخ تورم 12ماهه منتهي به خردادماه ١٣٩٧ براي 

خانوارهاي کل کشور عدد ٨.٢درصد است.

چنددرصد گوشي ها ارز دولتي گرفتند؟
 یک مقام مسئول در مورد واردات گوشي هاي همراه امسال مي گوید، 
متاسفانه با وجود آنکه 97درصد گوشي هاي وارداتي در سه ماهه اول 
امسال با ارز دولتي به کشور وارد شده اند اما قیمت گوشي هاي موجود 

در بازار افزایش چشمگیري داشته و بازار این کاا کاما متاطم 
بود. به گفته وزیر ارتباطات از ابتداي سال97 تا 29خردادماه، به 

40شرکت واردکننده گوشي تلفن همراه، ارز دولتي تخصیص 
داده شده است. رقم کل ارز اختصاص یافته به 40شرکت مذکور 
220میلیون و 643هزار و 206یورو بوده که تاکنون محموله هایي 

با مجموع رقم 75میلیون و 283هزار و 860 یورو، با عاملیت 
30شرکت واردکننده از گمرک ترخیص شده است.

بررسي بازار اجاره شــهر تهران در خردادماه سال جاري 
حاکي از آن اســت کــه اجاره بها از نرخ رشــد کمتري 
نسبت به قیمت مسکن برخوردار بوده و موجراني که در 
هفته هاي اخیر اجاره ها را باا برده اند، احتماا با توجه به 
نبود ظرفیت در بخش تقاضــا مجبور به کاهش نرخ هاي 
پیشنهادي مي شــوند. موضوعي که نایب رئیس اتحادیه 
اماک نیز در گفت وگو با خبرگزاري ایســنا آن را تایید 
مي کند و مي گوید مستاجران، صاحبخانه هاي طمع کار 

را شکست داده اند.

   عقب نشیني به روایت آمارها
مقایســه قراردادهاي قطعي اجاره در سومین ماه از سال 
جاري با مدت مشابه سال قبل حاکي از آن است با اینکه 
رقم هاي پیشنهادي از سوي مالکان رشد 10 تا 40درصد 
را نشــان مي دهد اما در قراردادهاي قطعي این افزایش 
چندان ملموس نیست و به همین دلیل شاهد نوعي تعلیق 
تصمیم گیري در بازار اجاره هستیم. طرف عرضه مسکن 
منتظر تثبیت شرایط بازارهاي موازي است تا براساس آن 
قیمت هاي اجاره را مشــخص کند اما اقتصاد خانوارهاي 
اجاره نشــین، عامل تعیین کننده در این بخش است. از 
سوي دیگر قراردادهاي قطعي نشان مي دهد فشار تقاضا 
و توان این گروه در افزایش نرخ ها موثر بوده؛ تا جایي که 
رشــد اجاره، اغلب در مناطق داراي سرانه هاي مصرفي 
مناسب که از اقبال بیشتري برخوردار بوده، اتفاق افتاده 
اســت. طبق آمارهاي رسمي، نرخ رشــد قیمت مسکن 
شــهر تهران از خردادماه ســال قبل تا خردادماه امسال 
45.8درصد بوده، درحالي که قیمت اجاره در همین بازه 
زماني 12.5درصد افزایش یافته که نشان مي دهد شکاف 
33.3درصد بین این دوشــاخص وجود دارد. موجران در 
هفته هاي اخیــر تاش کردند این فاصلــه را پر کنند اما 
مســتاجراني که قدرت اقتصادي آنهــا نهایتا پنج درصد 
نســبت به نرخ تورم افزایش یافته، تــوان کافي را براي 

پرداخت این رقم ها ندارند.

   عقب نشیني به روایت مسئوان صنفي
نایب رئیس اتحادیه مشاوران اماک مي گوید، بازار اجاره 
وضعیت غیرمنطقي و نامتعارفي دارد و این روزها قیمت ها 
براساس سایق مالکان مطرح مي شود. به گفته او افزایش 
اجاره بها یک امر بدیهي است، چراکه اصلي ترین شاخص 
اجاره بها که قیمت مسکن است، افزایش پیدا کرده. نبودن 
تعادل بین عرضه و تقاضا و رشــد کند تولید ســاختمان 
در سال هاي گذشــته، کاهش 40درصدي ساخت و ساز 
در شش سال گذشــته، تورم عمومي  و بحث مهاجرت به 
شهرهاي بزرگ، دلیلي بر این است که قیمت اجاره بها به 
دست مالکان افتاده و عرضه کنندگان هستند که به دلیل 
نبود بازار رقابتي، قیمــت را تعیین مي کنند. هیچ طرحي 
هم از سوي دولت و مجلس براي مسکن استیجاري طي 
10سال گذشته مشــاهده نشده اســت. او معتقد است 
افزایش اجاره بها متناسب با درآمد عمومي  مردم نیست. 
در عین حال که نزدیک به واقع گرایي و متناســب با رشد 
قیمت مسکن است ولي باید با فرمولي محاسبه شود که با 
درآمد مستاجران تناسب داشته باشد. درآمد مستاجران 
حداکثر 20درصــد افزایش یافتــه و نمي توانند خود را با 
نرخ هاي بعضا 60 تا 70درصــد اجاره بها تطبیق دهند. به 
همین دلیل مســتاجران در وهله اول باید انصاف را نشان 
دهند و اجاره بهایي را تنظیم کنند که از عهده مستاجران 
بربیاید. البته اگــر این اقدام را هم انجــام ندهند با توجه 
به اصول اقتصــاد و پایین بودن توان مســتاجران مجبور 
مي شوند قیمت هاي پیشنهادي را پایین بیاورند. به گفته 
عقبایي، مالکان از تطبیق شرایط با سایر بازارهاي موازي 
خودداري کنند. این روشــنگري وظیفه مشاوران اماک 
است که بتوانند شرایط خریداران، اقتصاد مسکن و بازدهي 
ســرمایه را براي مالکان توضیح دهند و آنها را نسبت به 
آینده این بازار توجیه کنند. البته علت اصلي نوسانات بازار 
مسکن به نبود برنامه ریزي در دولت برمي گردد. تا زماني 
که برنامه، طرح و چشم انداز کان در بخش مسکن نداشته 
باشیم قاعدتا باید با نابساماني ها و ناهنجاري ها کنار بیاییم.

   مسکن
نخستین نشانه هاي شکست بازار طماع اجاره بها از مستاجران منطقي 

خبر تشکیل صف برای خرید آیفون را شنیده اید؟ شما هم 
فکر می کنید کاسه ای زیر نیم کاسه است و مردم در اوضاع 
فعلی حاضر نیستند بابت چنین خریدی ریسک کنند و در 
صف بایستند؟ ما هم مثل شــما فکر می کردیم. شک مان 
وقتی بیشتر شد که متوجه شــدیم بعد از افشای تخلف 
دوستان واردکننده در دریافت ارز دولتی و قیمت گذاری 
موبایل ها با ارز خیلی آزاد، به آنها اولتیماتوم داده شده که 
هر چه سریعتر وضعیت را روشــن کنند. در نتیجه بعضی 
شــرکت های عمده به خیال خودشــان با اجرای چنین 
نمایشــی می خواهند ورق را به نفع خودشان برگردانند. 
ابد می پرسید آن صفی که در فیلم دیده می شود از کجا 
آمده؟ خبرگزاری فارس با حضور در بازار ماجرا را به شکل 
مستقیم روایت کرده اســت. آنها می نویسند چند روزی 
اســت در یکی از پاســاژهای معروف فروش موبایل چند 
شرکت عمده  فروش به مردم اعام می کنند که آیفون را با 
دار چهار هزار و 200تومان، یک عدد و با ارائه کارت ملی 
تحویل مصرف کننده می دهند. این شرکت ها از صبح مردم 
را مقابل مغازه جمع کردند و با وعده مکرر شروع فروش از 
یک ساعت دیگر، تا بعدازظهر این نمایش را ادامه دادند. 
نتیجه این نمایش خنده دار و زشت، صف فشرده و طویلی 
از افراد منتظــر برای خرید آیفــون هفت میلیون تومانی 
است. یکی از افراد در صف که دو روز برای خرید آیفون به 
عاء الدین آمده می گوید: »روز اول که ظهر آمدم گفتند 
گوشی ها تمام شده است و فردا بیاید. دیروز از صبح رفتم 
و نفر ششم صف بودم، می گفتند گوشی  هشت میلیون و 
200هزار تومان را شــش میلیون و 100هزار تومان و دو 
میلیون تومان زیرقیمت بازار می فروشند که تقریبا معادل 
دار پنج هزار و 100تومانی می شد. به افرادی که در صف 
بودند تاکید شــد که فقط یک گوشی روی هر کارت ملی 
فروخته می شود و اگر کسی کپی کارت ملی را ندارد، برود 

کپی بگیرد. گفتند به همکار فروخته نمی شود و مخصوص 
مصرف کننده اســت و باید هر کس گوشی خرید همان جا 
باز و اکتیو کند. از صبح که صف تشــکیل شد ابتدا اعام 
کردند که ساعت 11 فروش شروع می شود، سپس گفتند 
یک ساعت دیرتر فروش انجام می شود. بعد گفتند ساعت 
12 می فروشند و همان طور که در صف بودیم دو خانم از 
راه رسیدند و فروشنده اعام کرد که خانم ها درست نیست 
در صف بایســتند و خارج از صف آنها را بــه داخل مغازه 
بردند. خرید آن دو خانم یک ساعت طول کشید و سپس 
 X بیرون آمدند. فروشنده اعام کرد که آیفون X با آیفون
 نداریم و فقط هر کس آیفون 8 و 8 پاس می خواهد بایستد. 
دیگر ساعت یک و نیم شده بود و هنوز فقط دو عدد آیفون 
به مردم فروخته شده بود اما مردم همچنان تا ساعت چهار 
در صف بودند و هیچ گوشی دیگری فروخته نشد. درنهایت 
نیز فروشنده به مردم در صف اعتراض کرد که چون شلوغ 
کرده اند و صف را رعایت نمی کنند اصا دیگر نمی فروشد 
و از فردا صبح دوباره می فروشد. سپس همسایه های این 
مغازه با این بهانه که طبقه شــلوغ شــده مردم را متفرق 
کردند و کمک کردند که فروشنده کرکره مغازه را پایین 
بکشد. با وجود اینکه صفی دیگر وجود نداشت کمی آنجا 
ماندم و دیدم پس از آن هر کس که جدید می آمد و سراغ 
آیفون با دار چهار هزار و 200تومــان را می گرفت به او 
می گفتند دیر آمده ای و تمام شده است. یک جوان دیگر 
که  برای خریــد آیفون به یکی دیگر از بازارهای مشــهور 
پایتخت رفته بود، مشابه همین اتفاق را تجربه کرده است. 
او در این باره به فارس می گوید: چند فروشنده اعام کردند 
که آیفون را با دار 4200تومانی  می فروشند؛ ابتدا قرار بود 
ساعت 12 فروش را شروع کنند، سپس گفتند ساعت یک 
می فروشند، سپس وعده ساعت دو را دادند و در نهایت هم 

گفتند فردا فروخته می شود.

   دیجیتال
پشت پرده تشکیل صف برای خرید آیفون با نرخ دولتی

علت قطعي مداوم برق 
 براساس گزارش شرکت مدیریت شبکه برق ایران، 
با ادامه موج گرما در کشور، پیک مصرف برق در روز 
دوشنبه)11 تیرماه( به میزان 56هزار و 532مگاوات 

گزارش شد که این رقم در مقایسه با روز گذشته 
که 55هزار و 432مگاوات بود، افزایش یک هزار و 

240مگاواتي را درپي داشت. همچنین میزان مصرف 
برق صنایع در 11تیرماه سه هزار و 582مگاوات بوده 

که در مقایسه با روز یکشنبه که میزان آن سه هزار و 
530مگاوات ثبت شده، مصرف برق این بخش قدري 

افزایش داشته است.
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 شاخص کل بازده نقدي و قیمتي بورس اوراق بهادار 
تهران در روز 12تیرماه، 2409واحد رشد کرد و به رقم 
112هزار و 346 رسید. همچنین شاخص کل هم وزن با 
105واحد رشد تا رقم 18هزار و 730 باا رفت. صنایع 
پتروشیمي خلیج فارس، فواد مبارکه اصفهان و معدني 

و صنعتي گلگهر هر یک به ترتیب 383، 334، 325 
واحد در افزایش دماسنج بازار سرمایه تاثیر داشتند و در 
طرف مقابل شرکت ارتباطات سیار ایران، ایران خودرو و 

به پرداخت ملت به ترتیب 32، 15 و 13واحد تاثیر کاهنده 
روي دماسنج بازار سرمایه داشتند. 

موز ارز دولتي گرفت اما گران شد 
 با انتشار لیست دریافت کنندگان ارز رسمي  از سوي بانک مرکزي که 

به دستور رئیس جمهور صورت گرفت، مشخص شد که 28شرکت 
توانسته اند 36میلیون و 81هزار و 925یورو ارز دولتي براي واردات موز 
دریافت کنند که در بین دیگر محصوات رقم باایي محسوب مي شود. 
در حالي که موز بیش از 36میلیون یورو ارز دولتي براي واردات دریافت 
کرده است، قیمت آن بیش از 55درصد نسبت به سال گذشته افزایش 
داشته است. بر اساس آخرین آمار منتشرشده از سوي بانک مرکزي، از 

متوسط قیمت خرده فروشي برخي از مواد خوراکي در تهران در هفته 
منتهي به هشتم تیر ماه، هر کیلوگرم موز در سطح شهر تهران به صورت 

میانگین به قیمت شش هزار و 570تومان عرضه شده است.

دیگر ساعت یک و نیم شده بود و هنوز فقط 
دو عدد آیفون به مردم فروخته شده بود اما 

مردم همچنان تا ساعت چهار در صف بودند 
و هیچ گوشی دیگری فروخته نشد. درنهایت 
نیز فروشنده به مردم در صف اعتراض کرد 

که چون شلوغ کرده اند و صف را رعایت 
نمی کنند اصا دیگر نمی فروشد

برای خرید گاوصندوق باید چه چیزهایی 
را در نظر بگیریم؟

قبل از خرید گاوصنــدوق اول باید تکلیف مان 
را با خودمان مشخص کنیم. اینکه می خواهیم 
گاوصندوق را در چه فضایــی قرار دهیم و قرار 
اســت چه چیزی داخل آن بگذاریم. همچنین 
باید ببینیم رابطه مان با فناوری چگونه است و در 
نهایت چقدر می خواهیم برای امنیت چیزهای با 
ارزشمان خرج کنیم. برای اینکه دست تان بیاید 
در مورد چه چیزی حرف می زنیم هرکدام از این 

موارد را به صورت جداگانه بررسی می کنیم.

    مکان گاو صندوق  
مطمئن باشید وقتی گاوصندوقی 100 کیلویی 
وارد خانه شــد نمی خواهید آن را زیاد از جایی 
به جای دیگر ببرید. مــکان گاوصندوق رابطه 
مســتقیمي با اندازه گاوصنــدوق انتخابي تان 
دارد. اگر گاوصندوق را براي اســتفاده خانگي 
مي خواهید، بهتر است قبل از هرچیز به اینكه 
قرار است كجاي خانه شــما ساكن شود توجه 

كنید. براي این كار خیلي ها اتاق خواب و داخل 
یكــي از طبقه هــاي كمددیــواري را انتخاب 
مي كنند تا كســي در نــگاه اول متوجه وجود 
گاوصندوق نشــود. بعد از اینكــه درباره مكان 
مناســب به نتیجه رســیدید بهتر است طول، 
عــرض و ارتفاع این فضــا را انــدازه بگیرید تا 

گاوصندوقي هم اندازه با این فضا بخرید.

    فضای داخل گاوصندوق 
شاید اصا به فکرتان هم خطور نکند ولی فضای 
داخلی گاوصنــدوق با توجه به نــوع کاری که 
می خواهید انجام دهید بسیار مهم می شود. بهتر 
اســت همین اول كار، تكلیف تان را با خودتان 
روشــن كنید كه آیا براي نگهداري سكه، طا، 
جواهر و زیــورآات گرانقیمــت گاوصندوق 
مي خواهید یا اینكــه تصمیم دارید اســناد و 
مداركي مثل سند خانه، سند ماشین، بنچاق ها، 
مدارك شناسایي، پاسپورت، سند ازدواج و... را 
هم در این گاوصندوق قرار بدهید. اگر تصمیم 
به نگهداري از اســناد و مدارك هم دارید باید 

گاوصندوقي را انتخاب كنید كه فضاي داخلي 
بزرگ تري داشته باشــد؛ فضایي كه بهتر است 
طبقه بندي شده باشد و به شــما این امكان را 
بدهد كه دسترسي راحت تري به مدارك داخل 

آن داشته باشید.

    نوع قفل گاوصندوق 
 گاوصنــدوق قرار اســت نفوذناپذیر باشــد و 
مطمئن باشــید حتی مدل های ارزان هم این 
کار را تا حــد خوبی انجام می دهنــد. ولی نوع 
قفل بیشــتر از امنیت بســتگی به سلیقه شما 
دارد. بــراي انتخــاب گاوصندوق بهتر اســت 
به این نكته حتمــا توجه كنید كــه كار با چه 
رمزي براي شما راحت تر است. اگر خیلي اهل 
تكنولوژي هســتید و حوصله ســروكله زدن با 
رمزهاي دیجیتال را دارید مي توانید سراغ این 
نوع گاوصندوق ها بروید اما فراموش نكنید كه 
درصورت سه بار متوالي اشتباه وارد كردن رمز، 
دستگاه به مدت چند دقیقه از كار خواهد افتاد. 
اگر اهل تكنولوژي نیســتید باید ســراغ انواع 

قدیمي ترشــان بروید كه قفل هــاي مكانیكي 
دارند. این وسط گاوصندوق هاي اثرانگشتي هم 
به بازار آمده اند و كار را راحت كرده اند. حتی به 
تازگی مدل هایی را پیدا خواهید کرد که با اسکن 
صورت و عنبیه چشم کار می کنند و البته قیمت 

بسیار باایی هم دارند.

چگونه متوجــه شــویم گاوصندوق 
مدنظرمان چقدر ایمن است؟

گاوصندوق ها هم مثل بســیاری از لوازم خانگی 
دارای درجه بندی های خاص خود هستند که با 
توجه به آن میزان امنیت شان سنجیده می شود. 
البته به تازگــی گاوصندوق ها عــاوه بر مقاوم 
بودن روش های ترســاندن ســارق را هم خوب 
یــاد گرفته اند و مثــا گاوصندوق های مجهز به 
دزدگیر، درصورت ایجاد شــوك یا جا به جایي یا 
هرگونه ضربه به صدا در مي آیند. به صورت کلی 
گاوصندوق ها دو نوع رتبه امنیتی کلی دارند. یکی 
رتبه مقاومت در برابر حریق و دیگری رتبه سرقت 

که هرکدام را جداگانه توضیح خواهیم داد.

   رتبه   حریق 
هرچند بســیاری از گاوصندوق ها براي مقابله 
با آتش و حفاظت از مدارك، اســناد و اشــیاي 
باارزش شما ساخته شــده اند اما از شر سارقان 
حرفــه اي در امان نیســتند! البته بهتر اســت 
بدانید كــه محتویات گاوصندوق ها بیشــتر بر 
اثر آتش ســوزي از بین مي روند تا سرقت! پس 
انتخــاب گاوصندوقي كه از نظر آتش ســوزي 
و تحمل گرما ایمن باشــد یكــي از نكته هایي 
اســت كه هنگام خرید حتما بایــد به آن دقت 
كنیــد. ضعیف ترین مدل ها رتبــه درجه بندی 
Hr ½ دارند که باعث مقاومت گاوصندوق در 

مقابل آتش به مدت 30دقیقه با دماي خارجي 
1500درجه سانتي گراد می شــود. به صورت 
معمــول گاوصندوق ها رتبــه 1Hr+ دارند که 
به معنی مقاومت در مقابــل آتش به مدت یك 
ساعت و گذراندن تست سقوط از ارتفاع 9 متري 
است. تقریبا بااترین میزان مقاومت و امنیت نیز 
مربوط به رتبه 2Hr+ می شود که باعث مقاومت 
گاوصندوق در مقابل آتش به مدت دو ســاعت 

شده و تست سقوط روي سنگ از ارتفاع 9متر را 
نیز با خیال راحت پشت سر می گذارد.

    رتبه سرقت 
خارج از سه سطح امنیتی B1 تا B3 )بیشترین( 
که نشان دهنده میزان امنیت کلی گاوصندوق ها 
هستند، چند سطح امنیتی دیگر هم وجود دارد 
که دقیقا به شما می گوید می توانید چه انتظاری 
از گاوصندوق خود داشــته باشــید. این سطح 
با TL یــا مقاومت در برابر ابزارآات ســنجیده 
می شود و کمترین مقدار آن TL-15 که نشان 
می دهد گاوصندوق به مدت 15 دقیقه در مقابل 
انواع ابزار مانند دریل و اره مقاومت كرده است. 
بعد از آن به درجه TL-30* 6 می رســیم که 
نشــان می دهد گاوصندوق در مقابل انواع ابزار 
از هر شــش جهت مقاومت كرده است. در آخر 
هم با درجه TRTL-30 روبه رو می شــویم که 
به ما می گوید گاوصندوق در مقابل انواع لوازم 
و وسایل پیشرفته ســرقت به مدت 30 دقیقه 

مقاومت كرده است.

راستی در این میان گاوصندوق هاي تركیبي هم 
وجود دارند. این وسیله همانطور كه از اسمش 
پیداست تركیبي از دو گاوصندوق است و هم در 
مقابل دزدان و هم در مقابل آتش به خوبي كار 
مي كند. ایه خارجي این گاوصندوق ها از آهن و 
ایه داخلي شان از نوع خاصي كامپوزیت ساخته 

شده تا در مقابل هر دو عامل مقاوم باشد.

چند نوع گاوصندوق داریم؟
گاوصندوق هــا براســاس نوع قفــل، حجم و 
ویژگی های ضد ســرقت در دســته بندی های 
مختلفی قــرار می گیرند. ولی بــه صورت کلی 
می توان  آنها را به سه دســته ایستاده، رومیزی 
و دیواري تقســیم کرد. وی ژگی هرکدام از این 
دســته ها با دیگری فرق داشــته و البته مبلغ 

متفاوتی هم از شما طلب می کنند.

    ایستاده 
مدل های ایستاده معموا شبیه همان مدل های 
چرخ دنده ای هســتند که در فیلم ها و سریال ها 
می بینید. این مدل ها معموا حجم بزرگی داشته 
و به عاوه وزن بســیار زیادی دارند. به صورتی 
که در مدل هــای معمولی وزنشــان به بیش از 
100 کیلوگرم هــم می رســد. در بعضی موارد 
این مدل ها عاوه بر وزن زیاد به زمین هم پیچ 
می شوند. پیچ هایی که فقط ا ز طریق باز کردن 
گاوصندوق قابل دسترسی بوده و کاری می کنند 
تا سرمایه و اسناد شما سرجای خود باقی بماند. 
خوبی این مدل ها ظرفیت باای آنها است و به 

تناسب به خاطر جای زیادی که می گیرند خیلی 
نمی توان آنها را از چشم پنهان کرد.

حدود قیمت: ۲5۰ هزار تا شش میلیون تومان

   دیواری  
مهم ترین ویژگــی  گاوصندوق هــای دیواری 
کوچــک بودن و قابــل حمل بودن آنهاســت. 
گاوصندوق های خانگی قابل حمل بدون نیاز به 
تجهیزات خاصی توسط خود فرد می تواند حمل 
شــود و در جای خود قرار داده شود ولی نکته 
مهم این جاست  که در  گاوصندوق باید باز شود 
و از داخل توسط پیچ مخصوص به دیوار یا بدنه 
کمد مورد نظر پیچ شود. البته در انواع جدیدتر 
گاو صندوق ها سیســتم های هشدار دهنده ضد 
سرقت تعبیه شــده اســت که به محض اینکه 
سنسور مورد نظر تشــخیص دهد که در حال 
حاضر به صندوق ضربه و شوک وارد می شود یا 
حمل و انتقال غیر مجاز اتفاق می افتد سیستم 

هشدار فعال و زنگ خطر به صدا در می آید. 
حدود قیمت: ۴۰۰ هزار تا 6۰۰ هزار تومان

    کتابی 
گاوصندوق هــای کتابی در دســته مدل های 
دیواری و حتی رومیزی قــرار می  گیرند ولی به 
خاطر روش اســتتار خاص خودشــان معموا 
آنها را در یک دســته جداگانه قــرار می دهند. 
این گاوصندوق هــا خیلی فرقی بــا مدل های 
دیواری ندارند و استانداردهای امنیتی مشابهی 
دارند ولی ظاهر آنها ممکن اســت برای خیلی 
افراد که جایی برای گاوصندوق دیواری ندارند 
جذاب باشد. این مدل ها کاما شکل یک کتاب 
قطور طراحی شــده و به راحتی می توانند خود 
را در بین انبــوه کتاب های یــک کتابخانه گم 
کنند. گاوصندوق های كتابي، معموا شــکل 
کتاب های پرکاربرد مثل دیكشــنري طراحي 
می شوند. زیرجلد كتاب در دیگري وجود دارد 
كه زیر آن محفظه  نگهداري وســایل قرار داده 
شده اســت. روي این در دوم قفلي تعبیه شده 
كه براي باز و بسته كردن آن باید از دو كلیدي 
كه درون جعبه قرار گرفته، اســتفاده كنید. با 
قفل كردن ایــن صندوق و قــرار دادن آن بین 
كتاب هایتان خیالتان از بابت وسایل باارزشتان 
راحت خواهد بود. چرا كه از یك طرف تشخیص 
صندوق بودن كتاب مشكل است و از طرف دیگر 
حتي در صورت تشــخیص دادن آن، باز كردن 

قفلش كار آساني نیست.

تب خرید گاوصندوق
دار مثل گنج شده است و نوسانات آن باعث شده 

مردم عاقه زيادی به خريد گاوصندوق نشان بدهند؛ 
صندوق امنی که خريد آن قلق های خاص خود را دارد
گروه بازار |   شاید باور نکنید ولی طی چند ماه گذشته به طرز محسوسی جست وجوی کلمه 
گاوصندوق افزایش پیدا کرده است! مسئله ای که احتماا مهم ترین دلیلش نوسانات اقتصادی 
اخیر و البته ذخیره طا و ارز در خانه ها بوده و تب آن نیز به این زودی ها فروکش نخواهد کرد. 
این تب حفاظت از ســرمایه که از فرم هجوم به بازار سکه و ارز به سمت حفظ امنیت سرمایه 
موجود حرکت کرده است باعث شده تا بازار فروش گاوصندوق بسیار گرم شود. از آگهی هاي 
زیاد در ســایت های فروش کاای دســت دوم گرفته تا افزایش قیمت ۱۰۰ هزار تومانی یک 
گاوصندوق ۱۲۰ هزار تومانی! اگر از آن دسته افرادی هستید که  سرمایه زیادی در خانه جمع 
کرده اید و نگران از دست  رفتن آن هستید، یا اینکه همیشه نگران اسناد مهم تان بوده اید بهتر 
است شما هم به این جنبش پیوسته و با هزینه عددی نه چندان زیاد خیال خود را تا حد زیادی 
راحت کنید. البته خرید گاوصندوق به این راحتی ها که فکر می کنید نیست. خرید این وسیله 

برعکس ظاهر ساده اش قلق های زیادی دارد که بهتر است قبل از خرید آنها را بدانید.

   زمزمه های بازگشت کارت سوخت از زمستان سال 
گذشته و با مصوبه مجلس به گوش  رسید. درحالی که 
در سال های اخیر با غیرفعال شدن طرح سهمیه بندی 
بنزین، استفاده از کارت های سوخت عما منتفی شده 
بود، شــرکت ملی پاایش و پخش فرآورده های نفتی 
اعام کرد طبق مصوبه مجلس استفاده از کارت سوخت 
برای متقاضیان ســوخت گیری خودرو باردیگر الزامی 
خواهد شد. ضمن اعام این خبر تاکید شد افرادی که 
فاقد کارت سوخت هستند باید به منظور جلوگیری از 
ایجاد مشکل نسبت به اخذ کارت سوخت اقدام کنند. 
این خبر شائبه هایی را درمورد دو نرخی و سهمیه بندی 
شــدن بنزین ایجاد کرد اما این امر محقق نشد تا این 
روزها که دوباره زمزمه کارت سوخت جدی تر از گذشته 
به گوش می رسد. اسداه قره خانی، یک عضو کمیسیون 
انرژی مجلــس در این باره به خبرگزاری ایســنا گفته 

دولت قصد دارد از 15تیر کارت سوخت را دوباره اعمال 
کند که این یعنی به دنبال ســهمیه بندی برای بنزین 
است. به این معنی که برای خودروهای عمومی بنزین 
را با یک قیمت ارائه می دهد و برای ســایر خودروها به 

قیمتی دیگر. 
   مسئوان بانک مسکن می گویند، وام ساخت مسکن 
از این پس به ســازندگان واحدهــای میان متراژ تعلق 
می گیرد. این متراژ در تهران 75متر و در شهرستان ها 

100متر اعام شده است. 
    بانک مرکزی خاصه نتایج گزارش هفتگی متوسط 
قیمت خُرده فروشــی برخی از مواد خوراکی در هفته 
منتهی به هشــتم تیر را اعام کرد کــه طی آن قیمت 
هفت گروه نســبت به هفته قبل از آن افزایش و چهار 
گروه کاهش نشــان می دهد. بر اســاس گزارش بانک 
مرکزی در هفته منتهی به هشــتم تیر نــرخ لبنیات 

دو دهم درصد، برنج هشــت دهم درصد، حبوب یک 
دهم درصد، ســبزی های تازه 1.8درصد، گوشت قرمز 
2.3درصد، قند و شکر ســه دهم درصد و روغن نباتی 
یک دهم درصد نسبت به هفته قبل از آن افزایش و نرخ 
تخم مرغ 2.4درصد، میوه های تازه ســه دهم درصد، 
گوشت مرغ 4.2درصد، و چای یک دهم درصد کاهش 
پیدا کرده است. براســاس اعام بانک مرکزی مقایسه 
تغییرات قیمت ها با مدت مشابه ســال گذشته نشان 
از گرانی 12.5 درصدی لبنیــات دارد. همچنین تخم 
مرغ 54.7درصد، برنج پنج درصد، حبوب یک درصد، 
میوه های تازه 44.4درصد، سبزی های تازه 12.3درصد، 
گوشت قرمز 23درصد، چای 20.8درصد و روغن نباتی 
8.3درصد گران شده اند  اما قیمت خُرده فروشی قند و 
شکر هفت دهم درصد و گوشــت مرغ 2.4درصد ارزان 

شده است.
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  لوازم خانگی

هول نزنید، ناامید نشوید
انتشار فهرست کااهايی که برای واردات آنها ارز دولتی پرداخت شده، 
تکلیف خالی بودن فروشگاه ها و نوسان قیمت ها را در بازار لوازم خانگی 

روشن کرده است
قیمت لوازم خانگــی از ابتدای اردیبهشــت ماه افزایش 
پیدا کرد، اتفاقی که با مخالفت ســازمان حمایت روبه رو 
شــد. حاا با انتشار اســامی دریافت کنندگان ارز دولتی 
که نشــان می دهد بانک مرکزی به بیشتر از 230شرکت 
چیزی بیشــتر از 43میلیون یورو ارز دولتی برای واردات 
لوازم خانگی پرداخت کرده، فشار روی بازار لوازم خانگی 

بیشتر شده است. 
مقدار ارز دریافتی واردکنندگان لوازم خانگی

از ابتدای اردیبهشــت ماه عرضه کننــدگان لوازم خانگی 
قیمت محصوات خود را افزایش دادند که چالش هایی در 

این زمینه به وجود آمد چراکه از سویی شاهد غیرقانونی 
دانستن این افزایش قیمت از سوی سازمان حمایت بودیم 
و از سوی دیگر نیز تولیدکنندگان و عرضه کنندگان لوازم 
خانگی اعام کردند که قیمت هایشــان را به حالت ثابت 
بر نمی گردانند اما ســازمان حمایت مصرف کنندگان و 
تولیدکنندگان در آخرین اطاعیه خــود اعام کرد که 
تاکنون هیچ گونه افزایش قیمتــی در مورد لوازم خانگی 
توسط این سازمان مورد تأیید قرار نگرفته است و هرگونه 
افزایش قیمت توســط شــرکت های عرضه کننده لوازم 
خانگی بااخص به بهانه تک نرخی شدن ارز قبل از اخذ 

مجوز، فاقد وجاهت بوده و این ســازمان و سازمان های 
صنعت، معدن و تجارت اســتان ها و همچنین ســازمان 
تعزیرات حکومتی و ادارات کل تعزیرات استان ها براساس 
گشت های مشترک و شکایات واصله نسبت به اعمال قانون 
اقدام خواهند کرد. البتــه علی فاضلی رئیس اتاق اصناف 
در همان زمان اعام کرد که هنوز هیچ گزارشی از سوی 
دستگاه های نظارتی مبنی بر تخلف بودن افزایش قیمت 
لوازم خانگی گزارش نشــده و اگر این موضوع رسما اباغ 
شود، قطعا قیمت ها بازگردانده خواهد شد. گزارش بانک 
مرکزی اما حجت را تمام کرد. این گزارش که با دســتور 
رئیس جمهور منتشر شده،  نشــان می دهد 230شرکت 
داخلی 43میلیــون و 340هزار و 408یــورو ارز دولتی 

دریافت کرده اند.
کدام لوازم خانگی ارز دولتی گرفتند؟

در فهرســت اعام شده از ســوی بانک مرکزی بااترین 
میزان ارز بــه واردات کولر گازی اختصاص یافته اســت. 
13شــرکت در مجموع  مبلغ 18میلیــون و 104هزار و 

313یورو بــرای واردات این کاا دریافــت کرده اند که با 
احتساب یورو پنج هزار تومانی بیش از 90میلیارد تومان 
صرف واردات کولر گازی شده است. همچنین 14شرکت 
برای واردات اتو برقی مبلغ 543هزار و 287 یورو، شش 
شرکت برای اتو پرس خانگی مبلغ 791هزار و 750یورو، 
سه شــرکت برای آبســردکن خانگی مبلغ 368هزار و 
852یورو، 33شــرکت برای بخار شوی  مبلغ 531هزار و 
365یورو ارز دولتی دریافت کرده اند. در ادامه یک شرکت 
برای واردات چرخ خیاطی به مبلغ 130هزار و 899یورو، 
شش شرکت برای دستگاه تستر 36هزار و 931یورو، دو 
شــرکت برای خشــک کن لباس خانگی مبلغ 10هزار و 
365یورو، سه شــرکت برای مایکروویو مبلغ 147هزار و 
354یورو و پنج شرکت برای هود خانگی مبلغ 468هزار 
و 464یورو ارز دولتی گرفته اند. همچنین  23شــرکت 
برای واردات مخلوط کن و آبمیوه گیری مبلغ یک میلیون 
و 137هزار و 332یورو، 19 شــرکت برای چای ســاز و 
قهوه ســاز مبلغ یک میلیــون و 453هــزار و 919یورو، 

13شــرکت برای جارو برقی مبلغ دو میلیون و 53هزار و 
933یورو، 17شرکت برای فر و اجاق گاز مبلغ 15میلیون 
و 540هزار یورو، 10شرکت برای ماشین ظرفشویی مبلغ 
چهار میلیون و 477هزار و 711یورو، 12شــرکت برای 
ماشین لباسشویی مبلغ دو میلیون و 385هزار و 330یورو 
و 27شــرکت برای واردات یخچال و فریزر به مبلغ چهار 
میلیون و 202هزار و 474یورو ارز دولتی دریافت کرده اند 
که به این ترتیب 137شــرکت روی هــم مبلغی معادل 
52میلیــون و 384هزار و 279یورو بــرای واردات لوازم 

خانگی ارز دولتی دریافت کرده اند.
شکایت کنید!

رســانه ای شــدن لیســت دریافت کنندگان ارز دولتی 
امیدواری ها را نســبت به آینده بازار لوازم خانگی تقویت 
کرد. از یک طرف مردم می دانند شرکت های واردکننده 
ارز گرفته انــد. این یعنــی کاا در راه اســت و کمبودها 
برطرف می شــود. از طرف دیگر تکلیــف قیمت ها هم با 
ارز دولتی 4200تومانی روشن می شــود.  وحید منافی 

معاون سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 
می گوید اکثر واحدهــا قیمت هایشــان را اصاح کرده 
و قیمت  کااهــا را مطابق 9.6درصد نــرخ تورم افزایش 
داده اند. به گفته او طبق بررسی های صورت گرفته از بازار 
فقط دو واحد نسبت به کاهش قیمت  اقدام نکرده اند که 
پرونده تخلف شان به ســازمان تعزیرات حکومتی ارسال 
شده اســت. منافی با تاکید بر اینکه با فروشندگان لوازم 
خانگی که خودسرانه قیمت های خود را افزایش داده اند و 
با قیمت بااتری محصوات شان را به بازار عرضه می کنند، 
از شــهروندان درخواســت می کند اقام مورد نیاز خود 
را از فروشــندگان معتبر دارای مجوز و نمایندگی مجاز 
خریداری کنند و حتما فاکتور آن را بگیرند تا در صورت 
مشاهده هرگونه تخلف و گرانفروشی در این زمینه بتوانند 
مراتب را از طریق ســامانه ارتباطی 124 این سازمان یا 
سازمان صنعت، معدن و تجارت استان ها در میان بگذار ند 
و اطمینان داشته باشــند که مراتب در کوتاه ترین زمان 

ممکن مورد پیگیری قرار می گیرد.

گاوصندوق های كتابي، معموا 
شکل کتاب های پرکاربرد 

مثل دیكشنري طراحي 
می شوند. زیرجلد كتاب در دیگري 

وجود دارد كه زیر آن محفظه  
نگهداري وسایل قرار داده شده 

است. روي این در دوم قفلي تعبیه 
شده كه براي باز و بسته كردن آن 
باید از دو كلیدي كه درون جعبه 

قرار گرفته، استفاده كنید. با قفل 
كردن این صندوق و قرار دادن آن 
بین كتاب هایتان خیالتان از بابت 
وسایل باارزشتان راحت خواهد 

بود. چرا كه از یك طرف تشخیص 
صندوق بودن كتاب مشكل است 

و از طرف دیگر حتي در صورت 
تشخیص دادن آن، باز كردن 

قفلش كار آساني نیست

یده
چک

مقایسه قراردادهاي قطعي اجاره در 
سومین ماه از سال جاري با مدت مشابه سال 
قبل، حاکي از آن است كه با اینکه رقم هاي 

پیشنهادي از سوي مالکان رشد 10 تا 
40درصد را نشان مي دهد اما در قراردادهاي 

قطعي این افزایش چندان ملموس نیست

 
  بازارگردي 

ایستاده با بخار
بهتر است به جای مصرف آب زياد از قدرت بخارشو های ايستاده برای تمیزی کف سطوح استفاده کنید

گروه بازار | بخارشوهای ایستاده به نسبت مدل های مخزن دار کاربرد کمتری دارند ولی در عین حال به نسبت قیمت مناسب شان می توانند بار 
زیادی از روی دوش شما بردارند. به خصوص اگر زیاد مجبور می شوید سطوح مختلف را تمیز کرده و آب زیادی برای این کار مصرف می کنید.

بخارشوی چند منظوره پارس خزر تی رکس )T-Rex( محصولی 
دیگر از شرکت پارس خزر است که کمک بسیاری به نظافت سطوح 
می کند. این مدل که در خانواده دســتگاه های تی بخارشوی قرار 
می گیرد، انتخابی مناسب و قابل تأمل برای نظافت سطوحی است 
که از جنس سنگ، سرامیک یا پارکت هستند. استفاده از دستگاه 
بسیار ساده بوده و کافی است پد پارچه ای را روی دستگاه قرار داده و 
پس از روشن کردن دستگاه، آن را همانند طی روی زمین بکشید تا 
با قدرت بخار به خوبی تمیز شود. این دستگاه از طراحی بسیار زیبا 
و همچنین ارگونومیکی بهره می برد که به جذابیت آن می افزاید. 
پد پارچه ای را می توان بدون نگرانی در ماشین لباسشویی شست و 
شو و در خشک کن خشک کرد. رسوب زدایی مخزن که می تواند به 
عملکرد همواره مؤثر آن کمک کند، بدون نیاز به محلول یا سرکه 
به راحتی انجام می پذیرد. با ریختن 100 میلی لیتر آب در مخزن و 
تکان دادن دستگاه، رســوبات به آسانی جداشده و از طریق دریچه 

ورود قابل تخلیه خواهند بود.
حدود قیمت: ۲9۰ هزار تومان

T-Rex 1   پارس خزر مدل
بخارشوی کرشــر مدل SC 1 ، یک محصول کوچک، سبک، 
کاربردی و با طراحی پیشــرفته اســت که از قابلیت های آن 
می توان در هر خانه ای اســتفاده کرد. این بخارشــوی برای 
شست وشــوی زمین و دیوار مناســب بوده و با توان مصرفی 
1200 وات و وزن 1.5 کیلوگرم طراحی و ساخته  شده است. 
ظرفیت مخزن آب این محصول به 0.2 لیتر می رســد و تنها 
در سه دقیقه می تواند برای تولید بخار آماده شود. همچنین 
نگهداری و شست وشــوی این محصول بســیار آسان است. 
گفتنی است که به همراه این بخارشوی، برس های مخصوص 
شست وشــوی ســطوح مختلف، نازل های پنجــره ای، نازل 
قدرتی، نازل دقتی و دیگر برس های مهم و کاربردی به کاربران 
ارائه می شود. در نتیجه می توانند به کمک این محصول بسیار 
پیشرفته، به آسانی شیشه، میز، پوشش کف سرامیک، سنگ 
و... را با قدرت بخار باا شست وشــو دهند. دکمه  قفل کودک 
روی این دستگاه، به شــما اطمینان می دهد که  اگر کودک 

شما با این دستگاه بازی کند، خطری متوجه او نخواهد شد.
حدود قیمت: ۴6۰ هزار تومان

SC 1 2     کرشر مدل
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۲
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۴۳/688 میلیون 

۳۱/۰89 میلیون

۲۲/۴9۲ میلیون

۱۱5/۰5۰ میلیون

۴۳/688 میلیون 

۳۱/۰89 میلیون

۲۲/۴9۲ میلیون

۱۴۰۰

۱5۰۰

۱5۰۰

۱۳۰۰

نیسان ایکس تریل فول۲۰۱7
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کیا سراتو کوپه ۲۰۱6

ب. ام.و ۲۲۰ کوپه دینامیک

آلفا ۴ سی ۲۰۱6

رنو اسکاا کروک

۲98 میلیون

۳۳5/5۰۰ میلیون

۱7۲ میلیون

۳5۴/6۴9

۴۴9/8۰۰ میلیون

-
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 ۲۴۰۰

۲۰۰۰ توربو

 ۲۴۰۰

۲۰۰۰

۱8۰۰

۱8۰۰

۲۰۰۰

نیســان خودروســاز ژاپنی بــه دلیــل مشــکاتی که بــا یــک هلدینگ مالــی صنعتــی چینی 
داشــت، قــرارداد 1میلیــارد داری فــروش خودروهــای الکتریکــی را ملغــی کــرد. گویــا 
شــرکت مذکــور نتوانســته در زمــان موعود بــه تامیــن مالی قــرارداد با نیســان عمــل کند.

شرایط فروش اقساطی 
لیفان820 اعام شد

کرمان موتور از جدیدترین شرایط فروش اقساطی 
لیفان 8۲۰ ویژه تیرماه خبر داد. نماینده رسمی 

تولید محصوات لیفان چین در ایران اعام کرد 
طی طرحی جدید که ویژه تیرماه 97 است، سدان 
کشیده 8۲۰ شرکت لیفان را به صورت اقساطی و 
تحویل فوری به متقاضیان عرضه می کند. در این 

طرح سه مبلغ 5۰ میلیون تومان، 55 میلیون تومان 
و 6۰ میلیون تومان به عنوان پیش پرداخت در نظر 

گرفته شده است. باز پرداخت این طرح ۱۲، ۲۴، 
۳6 ماهه است که با توجه به انتخاب پیش پرداخت 
مبلغ اقساط نیز متفاوت خواهد بود. قیمت مصوب 

این خودرو آپشنال و بزرگ که ابعادی متفاوت از 
رقبای هم رده دارد، از سوی شرکت کرمان موتور 

معادل ۱۰9 میلیون و 9۰۰ هزار تومان اعام  شده 
است. گفتنی است مدل خودروهای مذکور که در 
این طرح به مشتریان تحویل می شوند، سال 97 
بوده و تحویل آنها نیز به صورت یک ماهه است. 

قیمت بازار لیفان 8۲۰ هم اینک به ۱۳۰ میلیون 
تومان رسیده است.

چه
زار

با

هفت صبح| خــروج صنعت خــودرو ایران از 
پارادایم مونتاژ و صادرات محصوات روز جهان 
که از طریــق جوینت ونچرهای پســابرجامی 
قرار بود مــا را وارد یک دوره تحــول در تولید 
محصوات مختلف نماید حاا بد جور به مشکل 
خورده اســت. همه از ترس آمریکا قراردادهای 
خود را با شــرکای ایران به هم زده انــد و یا در 
بهترین شــکل، به حالت تعلیق درآورده اند. با 
معلق ماندن وضعیت همکاری صنایع داخلی با 
برندهای معتبری نظیر پژو، رنو، سیتروئن، مزدا، 
هیوندای، فولکس و بنز حاا به نظر می رســد 
دوباره بحث توجه به توسعه صنعت خودروسازی 
ملی بیش از هر زمانی جدی شده است. فرصت ها 
چون ابر درگذرند و اگر صنایع بزرگ خودرویی 
داخل بتوانند متناســب با نیاز روز دســت به 

ابتکاراتی کوچک اما موثر بزنند، حتما ضمن 
بازیابی دوباره وجهه خود نزد افکار عمومی 
که قبا با تولید سمند یا عرضه خودروهای 
مدرن به شکلی مناسب تغییر کرد، خواهند 
توانســت درآمد باایی را عاید خود کرده 
و نیازهای روزافــزون خریــداران را هم 

پاسخ دهند. اینجا در یک گزارش کوتاه به 

معرفی 5کاس یا سگمنت مناسب جهت تولید  
خودروی ملی پرداخته ایم و ضمن یادآوری مواد 
نیاز برای این کار، مدل های موفق و در دسترس 
هر کاس را هم جهت روشن شدن بیشتر ابعاد 
کار معرفی می کنیم. این شما و این پیشنهاداتی 

برای تولید خودروهای ملی و بومی.
1 مینی هاچ بک شهری 

محدوده قیمتی : ۳۰ تا۴۰ میلیون تومان
سهم بازار : حداقل 5۰ هزار دستگاه

شانس موفقیت: بسیار زیاد
نمونه موجود: پراید ۱۱۱

الگوی مناسب: فیات5۰۰/ کیا پیکانتو
چینی ها به مــدد تمرکز روی همیــن حوزه و 
آمیختن کاس خودروهای مینی با موتورهای 
برقی بر متوسط موفق شــده اند خود را به یکی 
از بزرگترین ســازندگان محصوات خودرویی 
کوچک و پاک در جهان تبدیل کنند. شهرهای 
بزرگ ایران از قبیل تهران، اصفهان، مشهد، تبریز 
و کرج تشنه ورود این محصوات پاک و کوچک 
هستند و اگر شرکتی بتواند خودرویی مدرن را 
در این کاس توسعه دهد حتما موفقیت را تجربه 

خواهد کرد.

2  ون 
محدوده قیمتی : ۱۰۰ میلیون تومان

سهم بازار : ۱۰ تا ۲5 هزار دستگاه
شانس موفقیت: کم

نمونه موجود: ون دلیکا
الگوی مناسب: تویوتا هایس

ون ها به جز اســتفاده های تجاری نظیر حمل و 
نقل مسافر در ابعاد گسترده در شهرهای بزرگ، 
می توانند به خوبی جای وانت های کوچک را برای 
شرکت های خدمات رسان بگیرند. عاوه بر اینها، 
ون ها مورد استفاده شرکت های صنعتی تجاری 
هم بوده و به درد انجام امورات خانواده های بزرگ 
و پرجمعیــت هم می خورند. دولــت اگر با یک 
برنامه حساب شده بخشی از منابع طرح نوسازی 
ناوگان تجاری را به شــرکت های فعال در این 
بخش اعطا کند، موفقیت سازندگان وطنی را در 

این بخش تا حدودی تضمین می کند.
3  سدان بزرگ شهری

محدوده قیمتی : 75 تا ۱۲5 میلیون تومان
سهم بازار : ۳۰ تا5۰ هزار دستگاه

شانس موفقیت: کم
نمونه موجود: لیفان 8۲۰ –سمند سریر

الگوی مناسب:  تویوتا سنچوری
گفته می شــود این قبیل خودروهــا حداقل باید 
طولی معادل 5 متر داشته باشند اما حتی با ابعادی 
نزدیک به 4/80 متر هم می توان محصولی مناسب 
در این رده ساخت که ضمن استفاده خانواده های 
مرفه و یا پرجمعیت، به درد کار وزارتخانه ها، ماشین 
تشــریفات شــرکت های بزرگ و حتی لیموزین 
شخصی رییس جمهور بخورد. یک موتور2لیتری 
توربو، پشتوانه طراحی مناسب برای بدنه و تزئینات 
داخلــی در کنار مهندســی مناســب تجهیزات 
الکترونیکی و فنی می تواند ایران را در این بخش 
به یک بازیگر قابل بدل ســازد. البتــه باید تاکید 
کرد ایران در این مورد خاص به شــرطی موفقیت 
را تجربه خواهد کرد که هنرمنــدی ایرانی را در 
طراحی داخلی و بدنه محصول مدنظرش به کار برد.

4  وانت بار کوچک /متوسط
محدوده قیمتی : ۳5 تا 5۰ میلیون تومان

سهم بازار : 5۰ – 75 هزار دستگاه
شانس موفقیت: باا

نمونه موجود: وانت شوکا
الگوی مناسب: ایسوزو دی-ماکس 

تولید یک وانــت خوب، جان ســخت و ارزان که 
بتواندضمن جابجایی بار به میــزان 1 تا 2 تن به 
صورت روزمره مورد استفاده افراد و خانواده ها قرار 
گیرد، یکی از حسرت های بزرگ خریداران ایرانی 
است که فعا محقق نشده و در 4دهه اخیر به طور 
مداوم با نمونه های دمده و کذایی نظیر وانت نیسان 
یا مزدا بی2000 پاسخ داده شده است. استفاده از 
شاسی بی90شرکت رنو و توســعه آن با توجه به 
تولید وانت تندر می تواند گام نخســت حرکت در 
این رده باشــد ضمن اینکه طراحی خشن و زیبا، 
ســهولت تعمیر و نگهداری و نیز راحتی نســبی 
سرنشینان حین مسافرت یا کار از جمله مواردی 
است که بایستی مدنظر خودروسازان بزرگ وطنی 

قرار گیرد.
5  کراس اوور کامپکت

محدوده قیمتی : ۱۰۰ تا ۱5۰ میلیون تومان
سهم بازار : 5۰ – ۱۰۰ هزار دستگاه

شانس موفقیت: باا
cs۳5 نمونه موجود: چانگان

الگوی مناسب: پژو ۲۰۰8
به مدد دســتیابی نســبی به دانــش تولید 
خودروهایی همچون پژو 2008 و ســوزوکی 
گرند ویتارا، حاا مهندسان ایرانی بایستی خود 
دست به کار شوند و برای تولید یک کراس اوور 
ایرانی پای در میدان بگذارند. طرح های خیالی 
عاشقان صنعت خودرو که در قالب کراس اوور 
گونو )Geno( یا مدل مفهومی سایپا هیرکانی 
شکل گرفته، به نظر می رسد با اندکی اصصاح 
و به روزرسانی قابلیت تولید و البته موفقیت 
را دارند. حاا که ما دانش تولید موتور توربو و 
آپشن های روز را داریم کاش یک کراس اوور 
هم در سبد تولید خودروسازان وطنی می بود 
تا به جای حسرت خوردن مدام به دلیل خروج 
پژو و رنو از ایران، کپچرهای وطنی را خودمان 

می ساختیم.

کپچرهای وطنی، هایلوکس های ایرانی
خودروسازان داخلی بهتر است به جای صرف وقت روی مونتاژ محصوات نه چندان 
جذاب چینی، اين پنج کاس را دريابند و به فکر تولید وانت، سدان بزرگ، ون، مینی 

هاچ بک و کراس اوور ايرانی باشند

   گاراژ

آرامش در میان مردگان
با اينکه شاهد کاهش قیمت برخی از خودروهای پرفروش 

بازار در رو زهای اخیر هستیم اما همچنان نمونه های 
وارداتی با کمترين معامله، گران می شوند

گروه خودرو | گالری گردی این هفته 
با کاهش قیمت برخــی از خودروهای 
داخلی نظیر رنو ساندرو، برلیانس 220، 
پژو 206 تیپ 5 و نیز رشد دوباره قیمت 
محصوات وارداتــی محبوب نظیر کیا 
ســورنتو، تویوتا راو4، میتسوبیشــی 
اوت لندر، هیوندای ســانتافه و نیسان 
ایکس تریل همراه بــود. پرس و جوی 
خبرنگار هفت صبح از فعــاان بازار و 
مدیران نمایشگاه های سطح شهر نشان 
می دهد عرضه گســترده خودروهای 
ارزان قیمت بــه بازار در کنار انتشــار 
خبر تاش پژو و رنو بــرای ماندگاری 
در ایران عصر تحریــم احتماا موجب 
شده تا اندکی تب و تاب قیمت در بازار 
خودروهای کمتر از 100 میلیون تومان 

کاهش پیدا کند.
افزایش قیمت اما همچنان ریتم اصلی 
آهنگی اســت که بازار خــودرو برای 
گوش های خریداران ناراضی می نوازد. 
در عین حال یک مقایســه کوچک از 
بــازار خودروهــای ارزان قیمت نظیر 
پراید، تیبا و 405 نشان می دهد تقاضای 
بیشــتری برای اتومبیل های این رده 

از بازار وجود دارد و اندکــی گرانی به 
محصــوات اینچنینی ســرایت کرده 
اســت. پراید 111 که زمزمه کاهش و 
حتی قطع تولیدش باعث شده بود در 
ماه های پایانی ســال96 بازار را با رشد 
قیمت خود غافلگیــر کند، در روزهای 
اخیر هم به دلیل افزایش تقاضا با رشد 
قیمتی بــه میزان 300 تــا 500 هزار 
تومان روبرو شده و رســما وارد کانال 
قیمتی 25 میلیون تومان شــده است. 
تیبا2 هاچ بک پرفروش سایپا نیز موفق 
شــده به جرگه خودروهای همســو با 
آهنگ گرانی بپیوندد و بعد از افزایش 
قیمت به میزان 300هزار تومانی، حاا 
رسما بیش از 31 میلیون تومان قیمت 

دارد.
گرانی اما شــامل همه محصوات نشده 
اســت. برای نمونه پژو206 تیپ 5 که 
پرفروش ترین خــودرو ایران خودرو نیز 
هست در روزهای اخیر با کاهش قیمت 
یک میلیون تومانی روبرو شده و فعا به 
بهای 48میلیــون تومان خرید و فروش 
می شود. رنو ساندرو نیز که تا هفته آخر 
ماه خرداد بهایش به بیش از 90 میلیون 

تومان رسید، در نمونه اتوماتیک و فول 
آپشــن فعا 84 میلیون تومان قیمت 
دارد. نمونه بااتر این خــودرو که با کد 
استپ وی در اواسط خرداد تا 95 میلیون 
تومان قیمت داشت هم در این روزهای 
داغ تابستان کاهش قیمت را تجربه کرده 

و فعا 88 میلیون تومان قیمت دارد.
اما در بــازار خودروهــای مونتاژی دو 
محصول هیوندای یعنی آی10 و آی20 
به رونــد تلخ افزایش بهــا ادامه داده و 
به ترتیب با رشــدی 52 و 5 میلیونی، 
در هفته جــاری روی قیمــت 117 و 
180 میلیون تومان ایستادند. برلیانس 

محصول پارس خــودرو نیز با رشــد 
قیمتی به میزان 500هزار تومان، فعا 
در بازار 45/3 میلیــون تومان قیمت 

گذاری شده است.
اما در بــازار وارداتی ها اوضاع همچنان 
در وضعیت قرمز اســت. بــرای نمونه 
در بازار شاســی بلندهای متوســط و 
آسیایی 5 خودرو کیا ســورنتو، تویوتا 
راو4، میتسوبیشی اوت لندر، هیوندای 
سانتافه و نیسان ایکس تریل با افزایش 
قیمت دوباره مواجه شده و به بیشترین 
بهای ممکن از زمان آغاز شــوک ها در 
بازار خودرو رسیده اند. این محصوات 

به ترتیــب بــا 15، 15، 10، 12 و 10 
میلیون افزایش قیمــت، هم اینک در 
نمونه های فول آپشــن به بهای 625، 
651، 445، 595 و 440 میلیون تومان 

خرید و فروش می شوند. 
در بیــن محصوات اســپورت و جوان 
پســند هم افزایش قیمــت دو خودرو 
محبوب کیا ســراتو کوپه 2016 و آلفا 
رومئو جولیتا 2017 با رشد چشمگیری 
در نمونه های صفر کیلومتر مواجه شده و 
به ترتیب در نمایشگاه های پایتخت 310 
و 325 میلیــون تومــان قیمت گذاری 

شدند.

پرواز آقای ماسک و تسا
تسا در آخرین هفته فصل دوم خود، بسیار به تولید 5 هزار دستگاه مدل3 در هفته 
نزدیک شد. البته آن ها توانستند به این هدف با چند ساعت تاخیر دست یابند. پنج 
هزارمین دستگاه مدل3 در آخرین هفته، چند ساعت پس از نیمه شب از خط تولید 
کارخانه خارج شد. این مدل در ساعت 5 صبح، آخرین تست های کیفی خود را پشت 
سر گذاشت. با این وجود، همچنان مشخص نیست که تسا بتواند توان تولیدی خود 
را به این شکل ادامه دهد.تسا پیش از پایان آخرین هفته فصل دوم مالی خود در سال 
2018 در روز شنبه، هدف تولید 5 هزار دستگاه مدل3 را برای خود تعیین کرده بود. 
فرآیند تولیدی این مدل از زمان معرفی آن تا به امروز، مشکات و چالش های فراوانی 
را تجربه کرده بود. ماســک با ایجاد انگیزه و افتتاح یک خط تولید جدید در خارج از 
کارخانه اصلی، قصد داشت تســا را به این هدف برساند و اگرچه آن ها توانستند در 
آخرین بازه 24 ساعتی خود، 5 هزارمین دستگاه را تولید کنند اما این خودرو عما 
در اولین روز فصل سوم از خط تولید خارج شده و نمی توان آن را از تولیدات ماه ژوئن 
حساب کرد. تســا احتماا تا پایان هفته، آمار مربوط به تولید و ارسال محصوات 
خود در فصل دوم را منتشر خواهد کرد و ســرمایه گذاران و سهام داران این شرکت 
می خواهند ببینند که کمپانی می تواند سرعت تولیدی خود را در آخرین هفته های 
فصل دوم تا پایان سال نگه دارد یا همچنان، باید منتظر 5 هزار مدل3 در هفته باشیم.

پالیسید، اتوبوس مجلل کره ای!
هیوندای بااخره تصمیمش را برای تولید یک شاسی بلند هشت نفره افشا کرد. 
انتشار تصاویری از آزمایش مدل هشــت نفره و نیمه لوکس پالیسید، شایعات 
متعدد در خصوص تولید این محصول گرانقیمت را تقویت کرده است. پالیسید 
که چندی پیش در قالب یک محصول کانسپت و مفهومی در نمایشگاه خودروی 
پکن با کد HDC گرند مستر رونمایی شد، حاا در تصاویر جاسوسان صنعتی 
ابعاد دقیق و بهتری یافته و به نوعی خود را جانشــین محصول گرندســانتافه 
معرفی کرده که از فروش مناسبی در کاس خود برخوردار نبود. گفته می شود 
این محصول اندازه کامل از پلتفرمی مشترک با کیا تلوراید و نیز جنسیس جی 
90 سود خواهد برد. گروه خودروسازی هیوندای پس از انتشار این عکس ها، کار 
روی این محصول تازه را تایید کرده است. به غیر از چراغ ها که همانند سانتافه 
شامل نمونه های باریکی در لبه کاپوت و نمونه های بزرگ تر مربع شکل پایین تر 
می شود، پالیسید در نمای جلویی از جلوپنجره آبشاری بزرگ و معروف هیوندای 
بهره می برد.  فعا اطاعات دقیقی از توان موتور هیوندای پالیســید در دست 
نیست اما شایعاتی وجود دارد که سازنده کره ای احتماا این محصول را با یک 
پیشرانه 3/3 لیتری شش ســیلندر که قدرتی معادل 290 تا 330 اسب بخار 

دارد به بازار می فرستد.

     دنده معکوس

     خبر

   نیش ترمز

هوندا سیویک تایپ R پس از ثبت رکوردهای 
جدید برای طی یک دور پیســت های مگنی 
کورس و اسپا توانســته در سیلورستون که 
خانه   گرندپری بریتانیا می باشد رکوردشکنی 
نماید. مات نیل که سه بار قهرمان مسابقات 
تورینگ شــده این هاچبک داغ را رانده و 
یک دور پیســت را تنها در ۲ دقیقه و ۳۱.۳۲ 
ثانیه طی کرده و رکورد قبلی ســریع ترین 
خودروی دیفرانســیل جلوی سیلورستون 
را شکسته است. این رکورد در سال ۲۰۱6 و 
توسط نســل قبلی همین خودرو ثبت شده 
بود.سیلورستون ســومین پیستی است که 
هوندا چالش رکوردشــکنی ۲۰۱8 خود را در 
آن ادامه داده است. این برند با سیویک تایپ 
R خود در سه پیست یاد شده توانسته رکورد 
سریع ترین خودروی دیفرانسیل جلو را ارتقا 
دهد. البته رکورد مهم تر این خودرو سال پیش 
به دست آمد جایی که تایپ R توانست یک دور 
پیست مشهور نوربرگ رینگ را در 7 دقیقه و 
۴۳.8 ثانیه طی کند و بهترین هاچبک های 
فولکس واگن، سئات و رنو را پشت سر بگذارد.

رکوردشکنی
 دوباره تایپ آر

 خودروی مفهومی 
پیتون که با طراحی 

کاما ایرانی هیچگاه 
به تولید نرسید

 خودروی 
مفهومی گِنو 
که با طرحی 

نزدیک 
به دنا در 

شبکه های 
اجتماعی 

سروصدای 
بسیاری به پا 

کرد

 کراس اوور ایرانی 
هیرکانی که محصول 

واحد تحقیقات سایپاست 
و فعا تولید نشده 
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دموکرات ها از این تصمیم دونالد ترامپ در برداشتن قانون 
جدا کردن خانواده  مهاجران در مرز، بسیار خوشحال هستند.

به این خاطر که این سیاســت، غیر اخاقی، خبیثانه و غیر 
ضروری بود. اما برای من جای سوال است که آیا این اتفاق، 
آنگونه که لیبرال ها فکر می کنند، بــه ضرر رئیس جمهور 
اســت یا نه. با مجادله بر ســر این موضوع، ترامپ به خوبی 
به حامیانــش فهماند که او می خواهد نســبت به مهاجران 
سخت بگیرد. بر اساس گزارش سازمان ملل، سال گذشته، 
آمریکا اولین مقصد برای پناهجویان بوده است. دیوید فرام 
در روزنامه آتانتیک، گفته است که این مردم بیش از آنکه 
از خشونت فرار کنند )که در حال کاهش است( از فقر فراری 
هستند و خیلی از آن ها امید دارند که به خاطر بچه هایشان 
مورد مجازات قرار نگیرند. بــه همین دلیل وقتی از هیاری 
کلینتون در ســال 2014، در مورد ده ها هزار کودک بدون 
همراهی که به مرز ها آمده بودند، سوال شد، او گفت: »ما باید 
یک مطلب را به وضوح بیان کنیم: این که کودکتان از مرز رد 
شده است، به این معنی نیست که می تواند در اینجا بماند. 
ما نمی خواهیم حرفی بزنیم که بر خاف قوانین مان باشــد 
و یا کودکان بیشتری را تشــویق به انجام این سفر خطرناک 
کند.« مهاجرت تبدیل به موضوعی شده است که به شدت 
عده زیادی از آمریکایی ها را برانگیخته است. یک دلیل آن 
نژاد پرستی است. اما نشــان دهنده وطن پرستی شدید هم 
هست. در این عصر جهانی شــدن، مردم هنوز می خواهند 
اختیاردار ثبات و کنترل شان باشند. ملی گرایی قرن ها است 

که وجود دارد، اما اکنون می تــوان گفت که آخرین تفکری 
است که جایگاهش را حفظ کرده است. داستان بزرگ قرن 
بیستم، از دست رفتن ایمان بود. بین ظهور علم، سوسیالیسم 
و سکواریسم، مردم ایمان خود را به اصول و وظایف دین از 
دســت دادند. اما این موضوع واقعیت را تغییر نداد که آنها 
چیزی می خواســتند که بتوانند به آن اعتقاد داشته باشند، 
چیزی که بتواننــد با آن یک پیوند عمیــق و عاطفی برقرار 
کنند. ملی گرایی به طور فزاینده ای تبدیل به جایگزینی برای 
بسیاری از راست گراها شــد. اما در مقابل، از دید بسیاری از 
چپ گراها، ملی گرایی یک وابستگی غیرمنطقی برای عده ای 
از مردم است که مستبدانه یک مرز دور خودشان کشیده اند. 
چرا مثا یک کاتولیک معتقد، از نیو همپشــایر )که نزدیک 
کانادا اســت( با یک غیرمعتقد رادیکال که حدود دو هزار و 
500 مایل دورتر در کالیفرنیا زندگی می کند، بیشتر احساس 
نزدیکی می کند تا با یک هم مسلک کاتولیک خود که فقط 
چند صد مایل دورتر در کانادا زندگی می کند؟ این برخوردها 
به خاطر قدرت ملی گرایی اســت که همچنــان مردم را به 
اعمال بزرگی چون شجاعت، وفاداری، ظلم و نفرت، تشویق 
می کند. مســئله مهاجرت باعث تحریک حس ملی گرایی 
شده است. زمانی بود که ملی گرایی در بسیاری از گوشه های 
جهان با دین و قومیت درآمیخته شــده بــود. در آن زمان 
می شد با صراحت و افتخار از آن صحبت کرد. اما با به وجود 
آمدن گوناگونی در جوامع غربی و دفاع گروه های اقلیتی از 
هویتشان، ارائه یک تعریف از ملی گرایی به آن شکل قدیم، 

سخت تر شده است. پس چه چیزی باقی می ماند؟ چگونه 
یک ملت را تعریف کنیم؟ برای آمریکایی ها، تفکرات سیاسی 
و ایدئولوژی همیشــه در اولویت قرار داشته است. به همین 
دلیل است که یک کمونیست را می توان به عنوان یک ضد 
آمریکایی دانست. اما جدای از ایدئولوژی، همیشه، حتی در 
آمریکا، درک عاطفی بیشــتری نسبت به ملت وجود داشته 
است. اکنون مسئله مهاجرت این حس را تحریک کرده است 
که کشــور باید بتواند خودش را تعریف کند، مشخص کند 
چه کســانی اجازه ورود به آن را دارند و شهروندانش نسبت 
به خارجی ها حق برتری دارند. در سیاست، مردم چند چیز 
ساده برایشــان مهم اســت. برای اینکه منظورم را برسانم، 
این ماجــرا را تعریف می کنم. یک فرد کــه در دهه 1980 
ناظر انتخابات بود یک بار به من گفت که در زمان انتخابات، 

گروهی که بازخــورد مردم را منعکــس می کردند، از 
یک رای دهنده ســوال کردند که آیا می خواهید به 
رونالد ریگان رای بدهید و یا به رقیب دموکراتش، 
والتر موندال؟ آن مرد گفت:»ریگان، چون موندال 
کومونیست است.« برای او توضیح می دهند که این 
امر حقیقت ندارد. آن مرد دوباره می گوید:»خب، 
شاید شما راست بگویید. اما من هنوز هم به ریگان 
رای می دهم. چیــزی که من می دانم این اســت 
که هیچ کس تا به حال فکــرش را هم نکرده که او 
کمونیست باشد!« ترامپ ممکن است براثر فشارها 
مجبور به عقب نشینی شده باشد و این دور را باخته 
باشد. اما هیچ کس هرگز فکرش را هم نخواهد کرد 
که او نسبت به مهاجران غیر قانونی با مایمت رفتار 
کند. یکی از مهم تریــن وعده های انتخاباتی ترامپ 
برخورد با مهاجران بوده است. او در روزهای مبارزات 
انتخاباتــی وعده داده بــود در مــرز مکزیک دیوار 
می کشد. هدف همه این وعده ها مهاجران بودند. او 
حاا دیوان عالی آمریکا را نیز همراه خود دارد. آن ها 

همین هفته گذشته فرمان مهاجرتی او را که مانع سفر 

ساکنان برخی کشورهای عمدتا مسلمان می شود را قانونی 
دانســتند. ترامپ حاا خوب می داند در راهی پا گذاشته که 
می تواند بدون هیچ مانعی تا انتها پیش برود. پس خیال خام 
دموکرات هاســت اگر تصور کنند ترامپ با این عقب نشینی 

کوچک دربرابر جداکردن کودکان مهاجر از 
والدین شان نسبت به خواب های شومی که 
برای مسئله مهاجرت به آمریکا دیده کوتاه 
خواهد آمد. ترامپ می خواهد سرزمینی 

کاما آمریکایی داشته باشد. 

  رویداد

هورشت زیهوفر، وزیر کشور آلمان از دستیابی به توافق با آنگا مرکل، صدراعظم این کشور 
در مورد سیاست مهاجرتی دولت ائتافی خبر داد. وزیر کشور آلمان که پیش از این از تمایل 
خود برای کناره گیری از سمتش در دولت ائتافی آنگا مرکل سخن گفته بود، اعام کرد 
در سمت وزارت کشور باقی می ماند. به گفته هورشت زیهوفر احزاب محافظه کار سوسیال 
مسیحی، به رهبری وی و دموکرات مســیحی، به رهبری آنگا مرکل به راه حلی مشخص 
برای جلوگیری از ورود مهاجران غیرقانونی از مرز اتریش دست یافته اند. صدراعظم آلمان 
نیز اعام کرد مراکز عبور در این کشور ساخته خواهد شــد تا پناهجویان از این مراکز به 
کشوری که پیش از این در آنجا به سر می بردند منتقل شــوند. آنگا مرکل تاکید کرد که 
حزب دموکرات مســیحی به توافقی خوب با متحد تاریخی خود، حزب سوسیال مسیحی 
دست یافته است. آنگا مرکل مدت ها با هورشــت زیهوفر، وزیر کشور آلمان بر سر »طرح 
جامع مهاجرت« اختاف داشت. صدراعظم آلمان ضمن تاکید بر اهمیت کاهش مهاجرت 
غیرقانونی از لزوم پیشگیری از اقدام یکجانبه کشورش سخن گفته بود. این در حالی است 
که براساس طرح ارائه شده از سوی هورست زیهوفر مقامات آلمان اجازه می یابند از پذیرش 
آن دسته از پناهجویان که در خواست پناهندگی شان در یکی دیگر از کشورهای اتحادیه 
اروپا به ثبت رسیده است خودداری کنند. بسیاری معتقدند مسئله مهاجران می تواند باعث 

فروپاشی دولت ائتافی مرکل شده و بحران سیاسی عمیقی را در آلمان ایجاد کند.

توافق مرکل با وزیر کشور در مورد سیاست مهاجرتی

برای اولین بار یک زن به عنوان شهردار کانشهر مکزیکوسیتی، پایتخت مکزیک انتخاب شد. 
»کاودیا شینبائوم«  56 ساله در انتخابات روز یکشنبه مکزیک بین 47.5 تا 55.5 درصد آرا را 
به دست آورد. مکزیکوسیتی بزرگترین شهر آمریکای شمالی محسوب می شود و بیش از 20 
میلیون نفر جمعیت دارد. پیش از کاودیا شینبائوم در فاصله سال های 1999 تا 2000 نیز یک 
زن به نام روزاریو روبلس مدیریت شهر مکزیکوسیتی را به طور موقت برعهده داشت. اما کاودیا 
شینبائوم اولین زنی است که از سوی رای دهندگان به عنوان شهردار مکزیکوسیتی برگزیده 
می شود. کاودیا شینبائوم دارای مدرک دکترای فیزیک است. او از متحدان آندرس مانوئل 
لوپز اوبرادور، رئیس جمهوری جدید مکزیک است. آندرس مانوئل لوپز اوبرادور، نامزد چپگرای 
انتخابات ریاست جمهوری مکزیک نیز روز یکشنبه به این سمت انتخاب شد. با انتخاب کاودیا 
شینبائوم، نام شهر مکزیکوسیتی به فهرست شــهرهایی در جهان که دارای یک شهردار زن 
هستند اضافه می شود. یوریکو کویکو، از سال 2016 تاکنون شهردار توکیو، پایتخت ژاپن است. 
کانشهر توکیو 37 میلیون نفر جمعیت دارد. از دیگر شهرهایی که مدیریت آن برعهده زنان 
است می توان به پاریس، مادرید، بارسلون، رم، مونترآل و استکهلم اشاره کرد. اهمیت انتخاب 
یک زن به عنوان شهردار مکزیکوسیتی در این است که این شهر مکزیک یکی از خشن ترین 
مناطق این کشور است. مکزیک از خشونت فزاینده باندهای قاچاق مواد مخدر رنج می برد و 

کاودیا شینبائوم در منصب خود راه سختی را پیش رو خواهد داشت. 

 حاشیه روز

برای اولین بار یک زن شهردار مکزیکوسیتی شد

پلیس فدرال آمریکا از دستگیری مردی مرتبط با شبکه القاعده خبر داد که حمله ای را برای 
روز چهارم ژوئیه مصادف با روز استقال آمریکا برنامه ریزی کرده بود. بنا بر اعام استفان 
آنتونی رئیس اف بی آی در شــهر کلیولند، این مظنون که »دیمیتریوس ناتانیل پیتس« 
نام دارد و با نام »عبدالرحمن رفیق« نیز شناخته می شــود، در جریان گفت وگوهایش با 
یک مامور مخفی اف بــی آی فاش کرده بود که قصد دارد در شــهر کلیولند یک خودروی 
بمب گذاری شده را که از راه دور قابل کنترل است، در جریان رژه روز چهارم ژوئیه منفجر 
کند و سربازان و خانواده های شان را بکشد. او به این مامور مخفی از برنامه خود برای انجام 
حمله ای دیگر در آینده در شهر فیادلفیا نیز خبر داده بود. دیمیتریوس پیتس که سوابق 
حمله، سرقت و حمل غیرقانونی اسلحه در پرونده خود دارد، در بازجویی هایش به القاعده 
اعام وفاداری کرده است. او در صفحه فیســبوک خود نیز پیام هایی افراطی منتشر کرده 
بود. از دیگر اتهامات او، تاش برای حمایت مالی از یک سازمان تروریستی خارجی از مسیر 
یک حساب بانکی اســت. او در صورت محکومیت، احتماا با حکم بیش از 20 سال زندان 
روبه رو خواهد شد. دیمیتریوس پیتس اولین بار در سال 2017 میادی توجه اف بی آی را 
به خود جلب کرد؛ زمانی که گزارش هایی درباره حمایت های او از القاعده دریافت شد. در 
سال 2015 میادی نیز پلیس آمریکا بیش از 10 نفر را که تحت تاثیر فعالیت های داعش، 

حماتی را برای جشن های روز چهارم ژوئیه برنامه ریزی کرده بودند، دستگیر کرد.

 آمریکا
دستگیری طراح حمله تروریستی در روز استقال آمریکا

تاسیس آلترناتیو آکادمی نوبل ادبیات
بیش از 100 نویســنده، بازیگر، روزنامه نگار و فعال عرصه ادبیات در ســوئد آکادمی 
تازه ای تأسیس کرده اند که قصد دارد پاییز ســال جاری 2018 جایزه نوبل جایگزین 
اهدا کند. به نوشته گاردین روند گزینش و اهدای جایزه منطبق بر زمان بندی هر ساله 
اهدای جایزه نوبل ادبیات خواهد بود. کمیته داوران بنیاد نوبل روز چهارم مه اعام کرد 
که جایزه نوبل ادبیات امسال به دلیل بحران آکادمی نوبل اعطا نخواهد شد. موضوع از 
جمله بر سر اتهام های جنسی علیه ژان-کلود آرنالت بود. 18 زن  ادعا کردند که آرنالت 
آنها را آزار داده اســت. آرنالت همسر کاترینا فروستنســون، نویسنده و عضو آکادمی 
نوبل و عضو هیات داوران نوبل ادبیات اســت. آرنالت همه اتهام ها را رد کرده اســت. 
عاوه بر این، گفته می شد که یکی از اعضای کمیته داوران بنیاد نوبل از امکانات 
بنیاد برای نفع شخصی بهره برداری مالی کرده است. با این 
جنجال، بحث درباره ماهیت پدرســاارانه آکادمی نوبل در 
رسانه های سو ئدی باا گرفته و به موجی از استعفاها انجامیده 
اســت. اعضای بنیاد نوبل در نهایت با ابراز تأســف از لطمه ای که 
به حیثیت و شهرت این مؤسســه معتبر وارد آمده، تصمیم گرفتند 
که امســال در بخش ادبیات جایزه ای اعطا نشــود. جایزه ادبی نوبل 
2018، بنا به گفته کمیته داوران، به همراه جایزه ادبی ســال 2019 
اهدا خواهد شد. آکادمی جدید در اعتراض به این موضوع به میدان آمده 
است. بنیانگذاران آن اعام کرده اند: »ما آکادمی جدید را 
تأسیس کردیم تا به مردم خاطرنشان کنیم که ادبیات و 
فرهنگ در کل باید مروج دموکراسی، شفافیت، همدلی 
و احترام باشند، بدون امتیاز ویژه، تکبر یا جنسیت گرایی. 
در زمانه ای که ارزش های انسانی به طور فزاینده به چالش 
کشیده می شوند، اهمیت ادبیات به عنوان نیرویی متقابل 
برای غلبه بر فرهنگ سکوت و بیداد، بیش از پیش افزایش 
می یابد. اهمیت این موضوع برای آکادمی جدید به حدی 
بااست که معتقد است مهم ترین جایزه ادبی جهان باید 
در ســال 2018 هم اهدا شــود.« آکادمی جدید از همه 
کتابداران ســوئدی خواسته تا نویســنده معرفی کنند. 
نامزدهای دریافت جایزه می تواننــد از همه نقاط جهان 
باشند، کافی است دست کم دو جلد کتاب نوشته باشند 

که یکی از آنها در 10 سال گذشته چاپ شده باشد.

رویای فاشیستی کابوی
»فرید زکریا« در مطلبی که برای »واشنگتن پست« نوشته به 

دموکرات ها هشدار می دهد که فریب عقب نشینی موقت ترامپ در 
برابر مهاجران را نخورند؛ او می خواهد آمریکایی یک دست بسازد

  تلسکوپ

تحریم های روسیه باقی 
می ماند

کاخ ســفید در حالی بــار دیگر بر به رســمیت 
نشناختن الحاق شبه جزیره کریمه به خاک روسیه 
تاکید کرده است که پاسخ دونالد ترامپ به پرسشی 
در این خصوص به تازگی سبب ایجاد ابهاماتی شده 
بود. سارا سندرز، سخنگوی کاخ سفید می گوید: 
»ما اقدام روسیه برای الحاق کریمه به خاک خود 
را به رسمیت نمی شناســیم. مجازات های اعمال 
شده در این خصوص تا زمانی که روسیه حاکمیت 
این شبه جزیره را به اوکراین بازنگرداند همچنان 
برقرار خواهد بود.« دونالد ترامپ، رئیس جمهوری 
آمریکا جمعه گذشته در حالی که در جریان سفری 
با ســوال خبرنگاری درباره موضوع شــبه جزیره 
کریمه و تحریم های روســیه مواجه شــده بود به 
گفتن جمله »خواهیم دید« اکتفا کرد که این پاسخ 
ابهاماتی را درباره وضــع تحریم ها بر ضد کرملین 
پس از دیدار قریب الوقوع رؤســای جمهور آمریکا 
و روســیه برانگیخت. دونالد ترامــپ و وادیمیر 
پوتین قرار است روز شانزدهم ژوئیه در هلسینکی، 
پایتخت فناند با یکدیگر دیدار و گفت وگو کنند. 
این دیدار مهم و سرنوشت ســاز در حالی در یک 
کشور بی طرف برگزار می شود که روابط دو کشور 
طی سال های اخیر در پی تنش هایی چون مداخله 
روسیه در انتخابات ریاست جمهوری آمریکا، جنگ 
داخلی سوریه و مناقشــه اوکراین از حالت عادی 
خارج شده اســت. این درحالی است که کرملین 
با تاکید بر اینکــه کریمه بخشــی جدایی ناپذیر 
از روســیه اســت اعام کرده   طرح این موضوع 
در دســتور کار مذاکرات آتی رهبران روســیه و 
آمریکا قرار ندارد. اعام رسمی الحاق شبه جزیره 
کریمه در اوکرایــن به خاک روســیه که مارس 
2014 در پــی برگزاری یک همه پرســی صورت 
گرفت با انتقاد بسیاری از کشورها از جمله آمریکا 
همراه بود. کی یف و کشورهای غربی برگزاری این 
 همه پرسی را غیر مشروع تلقی کردند. کاخ سفید

 نیز به همین منظور تحریم هایی را بر ضد روسیه 
وضع کرد.

حبس ابد در انتظار هاروی واینستین
دادســتانی نیویورک از اضافه شدن موارد جدیدی به 
پرونده »هاروی واینستین« خبر داد. این تهیه کننده 
مشــهور هالیوود از طرف چند زن دیگر نیز به تجاوز و 
آزارهای جنسی متهم شده است. بر اساس بیانیه ای که 
دادستانی نیویوک منتشر کرده، این موارد شامل رابطه 
جنسی تحمیلی و آزار جنسی بیمارگونه در سال 2006 
است و از طرف سه زنی ارائه شــده که اخیر با مراجعه 
به پلیس از هاروی واینســتین شــکایت کرده اند. در 
صورت محکومیت در دادگاه حداقل مجازات 10 سال 
زندان و حداکثر حبس ابــد در انتظار این تهیه کننده 
آمریکایی است. این در حالی است که هاروی واینستین 
به موارد متعــددی از تجــاوز، آزار جنســی و رفتار 

ناشایست در ســال های 2004 تا 
2013 نیز متهم شده و به همین 
دلیــل در نیویــورک محاکمه 
می شود. »ســایروس آر ونس 
جونیور« دادســتان نیویورک با 

تأیید اتهامات تــازه، هاروی 
واینستین را خطرناک ترین 
مجــرم جنســی توصیف 
کرد کــه تاکنــون در این 
شــهر محاکمه می شود. 
او در ادامه از جســارت و 
شجاعت قربانیان هاروی 
نــی  واینســتین قدردا
کرد چرا که به ســال ها 
رفتارهــای ناشایســت 
این بیمار جنسی خاتمه 

دادند.
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  جهان روی کیوسک

شادی چپ مکزیکی
پیروزی چپ ها در مکزیک، بازی های جام جهانی و بحران مهاجران در آلمان از مهم ترین عناوین روزنامه های 

سه شنبه بود

روزنامه »گاردین« مطلبی دارد درمورد جام 
جهانی و نوشته است با توجه به نتایج به دست آمده، 
انگلیس شانس بزرگی دارد که به فینال برسد و حتی 
قهرمان جام شود

روزنامه »لو موند« تیتر یک خود را به 
انتخابات مکزیک اختصاص داده و از آن به 

پیروزی تاریخی احزاب چپ در این کشور یاد 
کرده است

 
روزنامه »نیویورک تایمز« نوشته 

است ترامپ با چهار نفر برای 
کرسی خالی دیوان عالی آمریکا 
دیدار کرده و به زودی از بین این 

چهار نفر یکی را انتخاب خواهد کرد

روزنامه »آاس« عکس یک 
خود را به بازی برزیل در برابر 

مکزیک اختصاص داده است که 
برزیل توانست دو بر صفر پیروز 

شده و مکزیک را از دور مسابقات 
جام جهانی حذف کند

  لنز
محکومیت اسقف اعظم 

استرالیا
یک اســقف اعظم در کلیســای کاتولیک 
استرالیا روز سه شنبه به علت پنهان کاری 
در مــوارد آزار و اذیت جنســی کودکان 
توسط کشیشــان در دهه 70 به یک سال 
زندان محکوم شد. فیلیپ ویلسون، اسقف 
اعظم آدایــد، عالی ترین مقام کلیســای 
کاتولیک اســت که تــا به حــال به علت 
جرمی از این دســت محکوم شــده است. 
ماه گذشته دادگاهی در نیوسات ولز اسقف 
اعظم آداید را به جرم سرپوش گذاشتن بر 
موارد آزار و اذیت جنســی کودکان توسط 
کشیش ها، گناهکار شناخت. دادگاه اعام 
کرده اســت کــه وضعیت مجــرم را برای 
چگونگی گذراندن حکم بررســی خواهند 
کرد. محتمل اســت اســقف اعظم دوران 
محکومیــت خــود را در حبــس خانگی 
بگذراند. قاضی دادگاه، رابرت اســتون بعد 
از اعام حکم به رسانه ها اعام کرد »نشانی 
از پشیمانی در چهره اسقف« ندیده است. 
با این حال، اســقف اعظم ممکن است بعد 
از گذراندن شش ماه از دوران محکومیت، 
شامل عفو شود. به رغم اینکه ویلسون درپی 
مجرم شناخته شدن از انجام وظایف خود 
مرخص شده از سمت خود در کلیسا استعفا 
نداده است. دادگاه اعام کرد اسقف اعظم 
در پی آگاهی از آزار و اذیت جنســی چند 
پسر محراب توسط یک کشیش به نام جیمز 
پاتریک فلچر از گزارش دادن آن به پلیس 
شانه خالی کرده است. قاضی دادگاه گفت 
ویلسون که در آن زمان کشیش رده پایین 
منطقه میتلند بوده است، برای حفظ آبروی 
کلیسا، پســران محراب را از کلیسا اخراج 
کرده است. جیمز پاتریک فلچر کشیش آن 
کلیسا در ســال 2004 به جرم آزار و اذیت 
جنسی 9 کودک به زندان محکوم شد و دو 

سال بعد در محکومیت جان باخت.

روزنامه 
»فرانکفورتر 
آلگماینه« 
گزارشی دارد از 
توافق آنگا مرکل 
صدراعظم آلمان با 
وزیر کشور بر سر 
بحران پناهجویان. 
در این مورد همین 
صفحه را بخوانید 
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مونسان: گردشگران 
خارجی در کشور سرگردانند

دال های ارز کار گردشگران را در ایران سخت می کنند؟

  سایت نگار

از طغرل و دادکان تا کاوه و راد
1  كاوه رضایي در تدارک برگزاري مراسم رســمي  ازدواج خود با فرنوش 
شیخي، بازیکن تیم ملي والیبال بانوان ایران است و این مراسم جمعه ۱5تیر در 
اسام آباد غرب در استان کرمانشاه برگزار خواهد شد. به گزارش خبرآناین، کاوه 
با هماهنگي و مرخصي از باشگاه شارلوا، چهارشنبه شب از بلژیک عازم ایران مي شود 
و احتمااً مدیرعامل و تعدادي دیگر از مدیران باشــگاه بلژیکي نیز در مراسم ازدواج 

مهاجم موفق و خوش اخاق خود در اسام آباد شرکت مي کنند...
کاوه در تعطیــات دوهفته قبل کــه در ایران بــود، تدارکات ازم را براي مراســم 
عروسي اش دید، کارت دعوت ها را چاپ کرد و به دوستان صمیمي اش داد و براساس 
شنیده هاي ما براي مهمانانش بلیت هواپیما هم گرفته تا راحت از تهران به کرمانشاه 
بروند و از آنجا با خودرو مسیر یک ساعته تا اسام آباد را پشت سر بگذارند. جالب است 
بدانید کاوه از دوســت صمیمي اش بختیار رحماني انتظار دارد در مراسم ازدواجش 
خوانندگي کند. بختیار و کاوه از 11ســالگي با یکدیگر رفیق هستند و بختیار هم به 
دوستان مشترک گفته اگر قرار باشد بخواند، شعر »این حیاط و اون حیاط مي ریزن 

نقل و نبات...« را براي مراسم ازدواج کاوه مي خواند.

2   سارا خوئیني ها با انتشار تصویري از خود و یک عقاب در اینستاگرام نوشت: 

»وقتي میگوییم دوستدار و حامي حقوق حیوانات باشیم تنها مختص سگ و گربه و 
حیوانات بي سرپناه نیست! باید شامل تمام گونه ها باشد... آزار رساندن به هر موجودي 
كه توانایي سخن گفتن به زبان مارا ندارد خشونتي است كه میتواند زمینه ساز هزاران 

خشونت بزرگتر به انسان شود.«

3   مقامات محلي در تایلند مي گویند، ۱۲عضو تیم فوتبال ناپدیدشده به همراه 
مربي شان، بعد از 9روز در غارهاي این کشور پیدا شــدند و همه ۱۳نفر سالم 
هستند. به گزارش بي بي سي، به گفته فرماندار محلي، یگان هاي ویژه نیروي دریایي 
این فوتبالیست ها را پیدا کردند. پیش تر غواصان نیروي دریایي تایلند در تاش بودند 
تا این 12عضو یک تیم فوتبال نوجوانان و مربي  ٢٥ساله شــان را که روز شنبه هفته 
گذشته)23ژوئن( در غاري در نزدیکي مرز تایلند با میانمار مفقود شده اند، پیدا کنند. 
صد ها نفر از مردم محلي هم به این جست وجو پیوستند. اعضاي این تیم که بین 11 تا 
16سال داشتند، همراه با مربي خود روز شنبه وارد این رشته غارهاي زیرزمیني تودرتو 
در استان جیانگ راي شدند. غار تام لوانگ نانگ نان یکي از جاذبه هاي گردشگري تایلند 
است. اما پس از ورود این بازیکنان به غار ســیل ناشي از باران هاي موسمي  بعضي از 

دهانه هاي غار را فراگرفت و وارد غار شد.

4   مدیرکل دفتر شکار و صید سازمان محیط زیست گفت: با توجه به رویکرد 
خصمانه و اعمال تحریم هاي ظالمانه آمریکا علیه جمهوري اسامي ایران تا اطاع 
ثانوي، صدور مجوز براي اتباع آمریکایي منتفي است. علي تیموري، مدیرکل دفتر 
حفاظت و مدیریت شکار و صید سازمان حفاظت محیط زیست در گفت و گو با فارس، 
درخصوص تصویر منتشرشده از پروانه انتفاعي شکار براي اتباع آمریکایي در منطقه 
کاشمر، گفت: تاکنون هیچ مجوز شکاري براي اتباع آمریکایي در منطقه کاشمر صادر 

نشده است و تصویر منتشرشده مربوط به این منطقه نیست.

5   عصر ایران درباره اظهــارات کیهان درباره برنامه ۲۰۱8 نوشــت: آنچه 
موجب ناخرســندي اصولگرایان و اندیشــه هاي اقتدارگرایانه اســت، این اســت 
که چــرا پربیننده ترین برنامــه ایدئولوژیک تریــن تلویزیــون غیر خصوصي دنیا، 
غیر ایدئولوژیک ترین برنامه است و این مشــکل را در مراتبي پایین تر با »خندوانه« 
رامبد جــوان و برنامه هــاي »عموپورنگ« هم داشــتند و دارند. خواســت مدیران 
صداوسیما از آنان این اســت که ا به ا مفاهیم مورد نظر را بگنجانند و البته آنچه با 
خط مشي مدیریت صداوسیما انطباق دارد، وگرنه هنوز از عادل فردوسي پور به خاطر 
تبریک اسکار اصغر فرهادي و سیاه پوشي درگذشت ناصر حجازي و ستایش صفایي 

فراهاني ناراضي اند.

6   محمدرضا هدایتي در گفت وگو با فارس بهتریــن نقش خود که در این 
سال ها بازي کرده اســت را »طغرل« دانســت و گفت: طغرل در »پاورچین« و 
»برره« و جهانگیرشاه »قهوه تلخ« را خیلي دوست داشتم. در قهوه تلخ مجموعه  این 
نوع نقش هایي که من همیشه بازي مي کردم، کامل تر شده بود و نویسنده ها پخته تر 
شــده بودند و ارتباط مردم هم با این دونقش بیشتر بود. هدایتي درباره اینکه روحیه 
شــما چقدر به نقش هایي که ایفا مي کنید نزدیک است، بیان داشت: برخاف بیشتر 
نقش هایي که بازي کرد ه ام، روحیه خودم خیلي جدي است آنقدر که گاهي خودم از 

خودم عصباني مي شوم.

7   زاوش محمدي: یکي از باشگاه هاي صنعتي در ماه هاي اخیر براي خرید 
دستگاه جي پي اس آمریکایي بیش از صدهزار دار هزینه کرده است، درحالي که 

نمونه ایراني این دستگاه با رقمي  کمتر از ۱5۰میلیون تومان با دقتي مشابه در 
بازار وجود دارد. این قرارداد تازه قبل از موج جدید افزایش قیمت ها بســته شــده 
است و تیمي  این قرارداد را امضا کرده است که بر اساس مصوبات وزارت مربوطه از هر 
نوع هزینه هاي گزاف منع شده است. درحالي که همین حاا وزارت صنعت، معدن و 
تجارت، به دلیل سیاســت هاي عجیب در تخصیص دارهاي دولتي زیر فشار است و 
در ماه هاي گذشته با تشکیل اتحادیه تیم هاي صنعتي زیر نظر محمد دادکان، مدام 
تاش مي کند ادعا کند، در مسیر کاهش هزینه هاي فوتبال گام برمي دارد اما تیم هاي 
صنعتي در همین سال بیشترین هزینه ها را براي اســتخدام مربي و بازیکنان انجام 

مي دهند. 

8  راجر فدرر، پرافتخارترین تنیس باز جهان در حالي گرنداسلم ویمبلدون را 
با پیروزي سه سته مقابل دوشان ایوویچ صرب آغاز کرد که پس از ۲۴ سال)کل 
زندگي حرفه ایش( براي اولین بار بدون لوگوي نایک وارد زمین شد. به گزارش 
خبرآناین، فدرر که از سال 1994و وقتي 12ساله بود از سوي غول آمریکایي تولید 
البسه و تجهیزات ورزشــي نایک حمایت مي شد، از امروز رســما به عنوان ورزشکار 
یونیکلو آغاز به کار کرد. درحالي که گفته مي شد، فدرر سالي 10میلیون دار از نایک 
مي گیرد تا ضمن استفاده از پوشاک و تجهیزاتش، براي این برند تبلیغ کند، قرارداد او 

با برند ژاپني یونیکلو براي 10سال آینده 300میلیون دار عنوان شده است.
جدایي فدرر از نایک حواشي زیادي داشت. یکي از این حواشي لوگوي RF است که 
مخفف نام ستاره سوئیسي است و مالک معنوي اش نایک است. قهرمان 20گرنداسلم 
در بازي با ایوویچ، بدون هیچ نشــاني از RF مســابقه داد آن هم درحالي که شبکه 
CNBC گزارش داده، هزاران هوادار حاضر در محل مســابقات کاه هاي همیشگي 

RF  را به سر داشتند. فدرر در کنفرانس مطبوعاتي پس از مسابقه، در پاسخ به سوال 

خبرنگاران در همین باره گفت: »RF براي نایک است اما دیر یا زود آن را براي خودم 
مي گیرم. امیدوارم که نایک کمي  همکاري کند.«

9   مجلس به دنبال تصویب طرحي است که براساس آن مدارس کل کشور از 
پرداخت هزینه آب، برق و گاز معاف شوند و هزینه انرژي به طور کلي در مدارس 
کل کشور رایگان محسوب شود. این طرح ماه گذشــته در جریان تصویب ایحه 
بودجه سال 97، در کمیسیون تلفیق مجلس شوراي اسامي  تصویب شد اما زماني که 
به صحن آمد، مورد توجه نمایندگان قرار نگرفت، تصویب نشد و دوباره به کمیسیون 
ارجاع داده شد. اما اخبار تکمیلي نشان دهنده آن است که ابي هاي آموزش و پرورش 

براي عملي شدن این طرح ادامه دارد.

10   کادر تیم ملي ژاپن بعد از باخت مقابل بلژیک و حذف از جام جهاني، عاوه 
بر تمیزکردن کل رختکن با نوشتن جمله »ممنون از پذیرایي« به زبان روسي از 

میزبان مسابقات تشکر کردند و به کشور خود بازگشتند.

11   پایگاه خلیج تایمز مدعی شد که امارات عربی متحده حساب های بانکی 
9تبعه ایرانی را به بهانه فعالیت های تروریستی مسدود کرده است. به گزارش  
فارس، پایگاه خبری خلیج تایمــز گزارش داد که مقامات امنیتی امارات با انتشــار 
بیانیه ای از مسدود شــدن حســاب های بانکی 9تبعه ایرانی در ارتباط با آنچه آن ها 
فعالیت های تروریســتی خوانده اند، خبر دادند. براســاس این بیانیه، تمام بانک ها، 
نهاد های مالی و اوراق بهادار امارات متحده عربی باید حساب ها و دارایی ها و سهام های 
این 9فرد ایرانی را بلوکه کنند. این بیانیه همچنین گفته اســت که همه حساب ها و 
سهام هایی که مرتبط با این افراد هستند نیز باید مسدود شوند و هر فردی و شخصی 
که مشخص شود با این 9نفر ارتباط و مراوده مستقیم دارند نیز شامل این محدودیت ها 
خواهند بود. در این بیانیه به اسم هیچ یک از این افراد و همچنین مصادیق اقداماتی 

که آن ها مرتکب شده اند اشاره ای نشده است.

12  توهین به ترامپ در چین ممنوع شد.  به گزارش اســپوتنیک به نقل از چاینا 
دیجیتال تایمز، رسانه ها در چین موظف شدند تا از بددهني و جمات تند علیه ترامپ 
خودداري ورزند. همچنین نباید نقل قول ها و بیانیه هاي کاخ سفید درباره جنگ تجاري 
را بیان کنند. رسانه ها نباید اخبار و نظرات آمریکا در رابطه با جنگ تجاري را ارسال کنند 
و از ســخنان عوامانه رهبر آمریکا انتقاد کنند و همان زمان نیز باید براي یک درگیري 
طواني مدت آماده شوند. این مقاله همچنین اشاره کرد که در این مرحله از درگیري هاي 
تجاري بین کشــورها باید خویشتن داري به همراه مشــورت پیش گرفته شود. در این 
پورتال همچنین ذکر شده که ما مذاکرات را متوقف مي کنیم و باید عملي نشان دهیم، 
چشم در برابر چشم… ازم است آرامش عمومي حفظ شود… ازم است که با دقت و 

دقیق ضربه بزنیم.

معــاون رئیس جمهور ســخنان رهبــر معظم 
انقــاب را تاییدی بر ظرفیت های گردشــگری 
داخلی خوانــد و گفت:»ایران کمبودی به لحاظ 
گردشگری ندارد چون دارای جاذبه های تاریخی 
و طبیعی بی نظیر اســت.« علی اصغر مونسان در 
گفت وگو بــا خبرآناین درباره تأثیــر التهابات 
بازار ارز بر ســفر گردشــگران خارجی به ایران 
گفت:»حتما اثری داشته است اما در حوزه بازار 
ارز مسافری و گردشگری به ویژه برای گردشگران 
ورودی تصمیم خاصی وجود نــدارد. البته همه 
تاش خودمــان را به کار گرفتیم تــا این اثرات 
کاهش داشته باشد.« او با بیان اینکه تفاوت نرخ 

ارز نســبت به ریال باید تشــویق کننده تورهای 
ورودی بــه ایران باشــد، البته به شــرط آن که 
سازوکارهایش را دیده باشیم، افزود:»گردشگران 
ورودی به کشور سرگردان هستند. آنها یا باید به 
بانک های منتخب مراجعه و ارزشان را بر اساس 
هر دار 4200 تومان تبدیل بــه ریال کنند یا با 
توجه به اینکه اطاعات نرخ ارز به گوش شــان 
می رسد شاید برای شان دشوار باشد چنین کاری 
را انجام دهند. بنابراین متاسفانه دال ها در این 
حوزه حضور پیدا کردند، با گردشگران خارجی 
ارتباط می گیرند و این مسئله اثر منفی از ایران در 
ذهن گردشگران خارجی ایجاد می کند که اتفاق 

خوبی نیست.«
رئیس ســازمان میراث  فرهنگی، صنایع  دستی 
و گردشــگری درباره تأثیر نوســانات بازار ارز بر 
آمار سفرهای خارجی ایرانیان تاکید کرد:»البته 
هنوز اظهار نظر درباره این مســئله زود اســت 
چون تا آمار به ما برسد، یک ماه تا یک ماه و نیم 
می گذرد بنابراین باید آمارهــا را بگیریم ببینیم 
چه اتفاقي افتاده است اما حتما اثر خواهد داشت 
و خوشحال کننده خواهد بود که آمار گردشگری 
داخلی رونق بیشــتری نســبت به گردشگری 

خارجی داشته باشد.«
وی درباره توصیه رهبر معظــم انقاب در نماز 
عید فطر به مردم برای کاهش سفرهای خارجی 
و برنامه سازمان میراث فرهنگی و گردشگری در 
تقویت گردشگری داخلی افزود:»قبا دائم نگاه ها 
روی جذب گردشــگر خارجی بود. ایــران بازار 
گردشگری بزرگی دارد و موجب رونق کشورهای 
همسایه شده است اما ما از سال گذشته موضوع 
گردشگری داخلی را خیلی جدی گرفتیم و کار 
کردیم که اوجش را در عید نوروز امسال دیدیم و 
23 درصد نسبت به مشابه سال گذشته افزایش 

گردشگری داشتیم.«

»گردشگری نه به معنی اینکه بریم خارج از کشــور و  ارز و دار خرج کنیم. 
گردشگری از خود ما و خانه ما شــروع می شود. اگر محل ناهارخوری در خانه 
را عوض کنیم یعنی گردشگری«؛ همین یک جمله در برنامه زنده تلویزیونی 
کافی بود تا سوژه داغی برای شبکه های مجازی درست شود. عبدالوهاب قاضی، 
پزشک و مدیر هتل هرمز بندرعباس کارشناسی است که در یک برنامه حضور 
داشته و طی روزهای گذشته نظراتش در حوزه گردشگری حواشی زیادی ایجاد 

کرده است. او حاا در گفت وگو با چمدان به توضیح موضوع پرداخته است:

   برنامه طبیب یک برنامه پزشکی اســت و موضوع آن روز نیز گردشگری 
نبود. رویکرد صحبت های من به گردشگری روانشناختی بود. در این رویکرد 
گردشــگری را نه از بعد جابه جایی فیزیکی که از زاویه تغییر بر اجزا و ساختار 
محیط زیست بررسی کردم. ایجاد نوعی دگرگونی در امواج ارسالی به مغز برای 

جلوگیری از آزار روزمرگی براساس این نگاه به گردشگری است.

   حرف هایم در برنامه غلط نبوده و روی آن تاکید می کنم. در آن برنامه راجع 

به ترمی از گردشــگری صحبت کردم که از خودمان و از خانه خودمان شروع 
می شــود و تمرکز صحبتم روی حواس پنجگانه بود. ما اگر حواس پنجگانه را 
در خانه بیشتر تجربه نکنیم و با کلی هزینه به دورترین نقطه دنیا برویم خیلی 
حس نخواهیم نداشت. این موضوع یک پیش زمینه پزشکی در بخش نخست 

صحبت ها داشت.

   صحبت من درباره طب پیشگیری بود. این طب سه محور دارد که محور  اول 

آن تاثیر اعصاب و روان بر جسم و محورهای بعدی تغذیه و سبک زندگی است. 
قبل از اینکه جسم تحت تاثیر تغذیه و محیط اطراف باشد، تحت تاثیر افکار و 
احساس خود ماست. خیلی ها به پزشک مراجعه می کنند و در معاینه بالینی 
و آزمایش مشکلی مشاهده نمی شود اما فرد درد و مشکل را احساس می کند. 
پزشک به آنها می گوید این درد عصبی است. عصبی یعنی جسم ما تحت تاثیر 

افکار و احساس ماست. 

   گفتم که این بخش گردشــگری از این که موقعیت خود را جابه جا کنیم 
یا رنگ ها را تغییر دهیم، شروع می شــود. در خانه با زندگی روزمره به محیط 
عادت کرده ایم و رفتارهای روزمره سبب تخلیه آدرنالین و استرس نمی شود. 

در خانه های کوچک هم نمی شود ورزش کرد و باید راه دیگری انتخاب کنیم. 
اینجا بود که به ترمی از گردشگری اشاره کردیم که از خود ما و خانه ما شروع 

می شود و نگفتم که کل گردشگری این است.

   گفتم که حتی تغییر رنگ ســطل زباله هم که ارزانقیمت است می تواند 
همان تاثیر را بگذارد.

   مردم از گرانی ارز ناراحت هستند و اکثر واکنش ها به بخش نخست صحبت 
من درباره خروج ارز از کشور بود. با ســفر خارجی مخالفتی ندارم اما اگر سفر 
خارجی را توصیه کنم، روی اقتصاد کشور تاثیر خواهد گذاشت. این موضوع به 
فرهنگ فردی برمی گردد به طور مثال من در این شرایط ارزی با خانواده سفر 
خارجی نمی روم یا حتی سعی کردیم در خرید برای منزل هم زیاده روی نکنیم.

   من خیلی سفر خارجی رفته ام و واقعا نمی توانم تعداد بگوییم. به خصوص 
پیش از بچه داشتن با همسرم سفرهای خارجی زیادی رفتیم. به غیر از آن من 

تحصیاتم را در خارج از کشور تکمیل کرده ام.

   مردم زحمت می کشند و با خاقیت طنز درست می کنند و من نه شکایت 
دارم و نه ناراحت می شوم. هیچ مشکلی با این موضوع ندارم و حتی کسانی که 
فحاشی کردند را حال می کنم. اما از یک بابت ناراحت شدم. بچه های برنامه 
طبیب در رســانه ملی در حوزه طب پیشگیری از بیماری ها در حال فعالیت و 
آگاهی بخشی هستند و کاش شرط امانت رعایت و کل گفته های من منتشر 
می شــد. این بریدن یک بخش از صحبت ها و حاشیه درباره آن، بچه های این 
برنامه را دلســرد می کرد و کاش فیلم کامل هم منتشر شود تا همه بدانند که 
موضوع گردشگری نبود و بحث درباره پیشــگیری بیماری و تاثیر اعصاب و 

روان بود.

   هتلی دارم که کاما شخصی است و به ارگانی وابسته نیست. هتل من 250 
نفر کارمند دارد که اگر 10 درصد نرخ اشغال هتل را افزایش دهیم تا 50 نفر 
اشتغال زایی دیگر خواهیم داشت. وضعیت گردشگری خیلی مناسب نیست و 
در مجموع تراز سالیانه هتل زیان ده است. اگر 10 درصد افزایش اقامت داشته 

باشیم، وضعیت بهتر خواهد شد.

مرزها اگر نباشــند، نقشه جهان این شکلی است. 
این پهنه سبز، اتریش و سوئیس است. دوکشوری 
که این روزها مقصد ســفر اروپایی رئیس جمهور 
هستند. به این بهانه بد ندیدیم که یکی دو واقعیت 
جالب درباره سوئیس و اتریش را برایتان بگوییم. 
مســاحت هر دوکشــور باهم، حدود 125هزار 
کیلومتر مربع اســت که نزدیک به هشت درصد 
از کل مســاحت کشور ماســت. یعنی اگر خوب 

بخواهید حساب کنید، مساحت هر دوکشور با هم 
اندکی از استان فارس بیشتر است. با وجود اینکه 
مساحت اتریش دوبرابر سوئیس است؛ اما جمعیت 
هر دوکشور مثل هم است و حدودا 9میلیون نفر. 
با این حساب هم هر دوکشــور با همدیگر تقریبا 
یک چهارم جمعیت ایــران را دارند. امــا از نظر 
اقتصادی جالب اســت بدانید که هر دوکشور از 
ایران در رنکینگ جهانی صندوق بین المللی پول، 

رتبه بدتری دارند. ســوئیس با 514میلیارد دار 
در ســال، در جایگاه چهلم قرار گرفته و اتریش با 
حدود 430میلیــارد دار در جایگاه چهل و پنجم 
قرار گرفته اســت. این درحالی است که ایران در 
این رده بندی نزدیک به هزار و 700میلیارد دار 
تولید ناخالص داخلی دارد. با این حساب، واقعا چرا 
ما وضع اقتصادی بدتری نســبت به این دو کشور 

داریم؟ 

 همین حوالی

 دریچه

ظاهرا هم از اتریش بهتریم و هم از سوئیس

توضیحات کارشناس گردشگری جنجالی 

مصطفی آرانی

جذابیت در دنیای بچه ها اینجوری تعریف می شــود که 
چیزی که در دســتان بچه مجاور قــرار دارد، خانه ای 6 
خوابه در بورلی هیلز است و چیزی که در دست خودش 
است یک زباله غیرقابل بازیافت. پس باید برای به چنگ 

آوردن خانه بورلی هیلز جنگید.
ضرب المثل مرغ همسایه غازه در دنیای بچه ها بیش از 
هر دنیای دیگری کاربرد دارد و آنها دائما در پی دستیابی 
به غازها هســتند. بعضی ها با مشــت توی کله دیگری 
می کوبنــد و غاز را به چنــگ می آورنــد و بعضی دیگر 
گریه کنان دست یاری به سوی قدرت های بزرگ منطقه 

دراز می کنند تا آنها گروگان را آزاد کنند.
شــما وقتی دو بچه را می بینید که دو ســر یک خرس 

را گرفته انــد و آن را از دو طرف می کشــند به چه فکر 
می کنید؟ به اینکه بچه ضعیف تر را تشویق کنید لگدش 
را به سمت جناغ سینه بچه قلدرتر هدایت کند و با زدن 
او حق احتمالی اش را بگیرد؟ یا سعی می کنید قلدره را 
به صلح تشویق کنید و بگویید دلبندم! یک لقمه خرس 

است، با هم بخورید؟
طبعــا دیدن بچــه ای که مــورد ظلم قــرار می گیرد و 
گریه کنان شکســت را می پذیرد و به ناچار خرس را رها 
می کند، راحت و دلچسب نیست و شاید دلتان بخواهد 
خودتان وارد این نزاع مینیاتوری شــوید و قلدره را سر 
جایش بنشــانید... اما به گمانم صلح و بخشــش و هنر 
تقســیم کردن را باید از بچگی یاد گرفت. جنگ ها تا ابد 

سر خرس های پشــمالو باقی نمی مانند و کسی تا ابد در 
جنگ ها مو نمی کشــد یا چنگ نمی زند. بچه قلدرهایی 
که ســال ها خرس های پشــمالو را به زور گرفته اند و از 
جنگ های تن به تن کودکانه پیروز بیرون آمده و تشویق 
شده اند، در بزرگسالی یک دفعه تبدیل به پیام آوران صلح 

و دوستی نمی شوند.
شاید سخت باشد اما بچه های مان را به هیوا بودن تشویق 
نکنیم. به آنها بگوییم به جای لگد زدن و مشت کوبیدن 
و چیزی را به زور تصاحب کردن می شود تقسیم کرد. به 
آنها بگوییم که هیچ چیز در این دنیا به اندازه همه وجود 
ندارد، اما می شــود دیگران را در داشــته ها و خوشی ها 

شریک کرد.

  ستون فقرات

چرا جهان را با هم قسمت نمی کنیم؟
آنالی اکبری

 واگویه های انتظار
اگر تو نبودی

این کوچه
محمدرضا عبدالملکیانبا کدام بهانه بیدار می شد!

 دستور زبان عشق
آری آغاز دوست داشتن است/گرچه پایان راه ناپیداست

من به پایان دگر نیندیشم/كه همین دوست داشتن زیباست
فروغ فرخزاد
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 گوچی در کنار   
ایبرا  و  رونی؟ 
 سفر قوچان نژاد به آمریکا شایعات
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فریدون جیراني براي شبکه نمایش خانگي سریال مي سازد. حدود دو ،سه سال قبل 
بود که خبري در رسانه ها منتشر شد قرار است بهرام توکلي به تهیه کنندگي سعید 
ملکان، سریالي را براي شبکه نمایش خانگي بســازد. ملکان بعد از جدایي از پروژه 
شهرزاد و با ســرمایه گذاري سید هادي رضوي شــریک محمد امامي  در فصل اول 
شهرزاد، قرار بود این سریال را جلوي دوربین ببرد. بهرام توکلي براي کارگرداني پروژه 
انتخاب شد و بر مبناي طرحي از خودش نگارش فیلمنامه را شروع کرد. سیناپس 
کلي آماده شد، اما سرمایه اي که براي تولید پروژه ازم بود مهیا نشد و از همین رو کار 
متوقف شد. بعد از گذشت یک سال و با اعام آمادگي سرمایه گذار، ملکان تصمیم 
گرفت تا تولید این سریال را از سر بگیرد، منتها این بار با کارگرداني جدید. از آنجایي که 
بهرام توکلي درگیر پروژه ســینمایي تختي شده بود قرار شــد تا او فقط به عنوان 
فیلمنامه نویس در پروژه بماند و کارگرداني کار به شــخص دیگري محول شود. از 
همین رو سعید ملکان با فریدون جیراني که آن روزها تولید فیلم »آشفتگي« را شروع 
کرده بود، وارد مذاکره شد و در نهایت با این کارگردان براي ساخت سریال جدیدش 
به توافق رسید. این سریال که هنوز نام آن قطعي نشده، اثري است پرکاراکتر که قرار 
بود تعدادي از ستاره هاي سینما در آن بازي کنند. سریال وارد مرحله پیش تولید شد، 
منتها دگرگون شدن اوضاع اقتصادي موجب شد تا سرمایه گذار از تولید پروژه انصراف 
دهد. تولید این سریال درحال حاضر به حالت تعلیق درآمده و سعید ملکان در حال 
مذاکره با چند سرمایه گذار است. گفته مي شود به تازگي توافقاتي حاصل شده و قرار 

است پیش تولید پروژه از مردادماه از سر گرفته شود. 

فریدون جیراني در شبکه نمایش خانگي
جیراني با فیلمنامه اي از بهرام توکلي سريال مي سازد

ش 2
زار

   گ

شبكه دو مدتي است یك مسابقه 
تلفني در كنداكتور قرار داده است 
كه هر روز روي آنتن مي رود. این 
مســابقه »پا به توپ« نام دارد و 
الگویــش را از مســابقات تلفني 
تلویزیونــي گرفته اســت؛  البته 
بدون هیچ نوآوري. در هرقسمت، 
شــركت كننده ها پشت خط قرار 
مي گیرند و انتخاب مي كنند كه 
آیا با ســوال هاي عمومي  جواب مي دهند یا ورزشــي. 10سوال در 
اختیار آن ها است و با انتخاب هر كدام یك ســوال چهار گزینه اي از 
سوي مجري پرسیده مي شود. هرچه بیشتر جواب دهند رقم ریالي 
دریافتي شان هم بااتر است. مســابقه براي سرگرمي  بیننده خوب 
است ولي كاش سازندگان كمي  خاقیت داشتند و دست به نوآوري 

مي زدند؛  فقداني كه »پا به توپ« از آن رنج مي برد.

برنامه »شــب فیروزه ای« شبکه 
پنج چند شبی اســت که از جزیره 
کیش روی آنتن می رود. در اوضاع 
و احوالــی که مردم همــه درگیر 
مشکات اقتصادی هستند و برای 
رفع نیازهای اولیه زندگی شان هم 
با سختی روبه رو شده اند، گزارشگر 
برنامه »شب فیروزه ای« دور جزیره 
کیش می گردد و از مــردم درباره 
جاذبه های گردشگری این جزیره می پرسد و از آنها می خواهد جماتی 
بگویند تا دیگران ترغیب شوند به این جزیره سفر کنند. مثا گزارشگر 
از یک مرد جوان پرسید که بازدید از کدام بخش ها را به مردم پیشنهاد 
می دهد و وقتی او از جواب دادن به این سوال امتناع کرد رو به دوربین 
گفت مرد جــوان خودش اان از جت اســکی و غواصی برگشــته اما 

نمی خواهد که شما هم بیایید و بهتان خوش بگذرد.  

اینكه شــبكه ســه در فاصله اي 
كوتاه دو مســتند با موضوع لزوم 
حمایت از مردم روانه آنتن كرده، 
قابل تحسین است. كاش همیشه 
مردم مورد توجه باشــند، نه در 
برهه اي خاص تا شائبه هایي چون 
احتمال دوئــل تلویزیون و دولت 
شكل نگیرد. مستند اول»روایت 
مردم« نام دارد كه ذیل آن نوشته 
شده درد دل مردم به روایت حاج حســین یكتا. دوربین به همراه 
این جانباز به بازار مــي رود و گله بي پیرایه آن ها درباره شــرایط 
بد این روزها را منعكس مي كند. از آن ســو همزمــان با اوج گیري 
اعتراض ها در خرمشهر،  مستند »از آزادي تا آبادي« روي آنتن رفت 
كه محور آن بازتاب درد دل هاي مردم بود. چندنفر از مسئوان هم 

دولت ها را مقصر مي دانند كه حواس شان به خرمشهر نبوده. 

انه
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»سارق روح« تازه ترین سریالي 
اســت كه به رغم برخورداري از 
كیفیتــي قابل قبــول  آنطور كه 
باید دیده نشد. دلیل اصلي زمان 
نامناســب پخش است كه باعث 
مي شود بیننده حداكثري، سریال 
را دنبــال نكند.»ســارق روح « 
سال پیش روي آنتن شبكه پنج 
رفت و مدتي بعد شبكه سه آن را 
بازپخش كرد. اگر شبكه سه، ســریال را در زماني مناسب روانه آنتن 
مي كرد اتفاق بهتري برایش رخ مي داد. این سریال یك بامداد و 15 
عصر پخش مي شود كه باكس كم رمقي است.»سارق روح« داستان 
جذابي دارد و بازیگرانش از چهره هاي آشناي تلویزیون هستند.احمد 
معظمي هم ســعي کرده تكنیك كارگرداني خود را با قصه معمایي 

سریال هماهنگ كند.

تلف شده روز    چرا»سارق روح«دیده نشد؟ بدون خاقیت روز    »پا به توپ« برگ برنده ندارد

دوشنبه شب جواد نکونام کاپیتان 
ســابق تیم ملی مهمان »بیســت 
هجده« بود. بعد از پایان مســابقه 
تیم طبــق روال نکونــام به تحلیل 
این بازی و  همچنیــن تحلیل تیم 
اسپانیا پرداخت. در همین بخش، 
قرعه کشی مسابقه نظرسنجی هم 
انجام شد. بعد از برگزاری قرعه کشی 
قرار شــد با برندگان مسابقه طبق 
روال هرشب تماس گرفته شود. درست وســط حرف های جواد نکونام 
ارتباط با یکی از برندگان برقرار شد و به محمدرضا احمدی این ماجرا را 
اطاع دادند، او هم بی توجه به اینکه نکونام در حال حرف زدن است وسط 
بحث پرید و بدون معذرت خواهی از مهمان برنامه، حرف های او را قطع 
کرد و با برگزیده ای که روی خط آمده بود مشغول به صحبت شد. جالب 
اینکه تا پایان برنامه هم احمدی بابت این کارش از نکونام عذرخواهی نکرد.

حواست کجاست روز   قطع  کردن حرف های نکونام وقت نشناسی روز    ترغیب مردم برای سفر به کیش

همراهي روز    شبكه سه با مردم است ؟

حتما یكي از مسئولیت هاي رسانه، 
تقویت حس وطن پرســتي است 
ولي براي رســیدن به این منظور 
نیازي به زور اضافه نیســت. اصا 
رو حرف زدن ممكن است نتیجه 
عكس بدهد. ســازندگان برنامه 
»سرسرا« كه به تازگي در كنداكتور 
شــبكه پنج قرار گرفته، موضوع 
برنامه اخیر را وطن دوســتي قرار 
دادند. در این برنامه مجري بي مقدمه از كارشــناس مي پرسد فرزند 
وطن بودن یعني چه؟ حرف هاي كارشناس قابل تامل است اما چون 
متكلم وحده مي شود و تا مدت ها از میان برنامه خبري نیست، بیننده 
را خسته مي كند. آیتمي هم كه پخش مي شود نظر چند دانش آموز 
است كه مي خواهند جمله»من كشورم را دوست دارم چون...« را كامل 

كنند. یك آیتم شعاري كه موضوع برنامه را گل درشت تر مي كند.

مثا تخصصي روز    تاش »سرسرا« براي وطن دوستي

»خارج از کادر« براساس رمانی به همین نام 
نوشته لئونارد المور ساخته شده؛نویسنده ای 
آمریکایی و خالق رمان های جنایی »قطار 
ســه و ده دقیقه به یوما«، »جکی براون«، 
»جو کید« و ...که از روی بیشتر کتاب هایش 
اقتباس سینمایی صورت گرفته. سودربرگ 
در فیلم »خارج از دید« برای اولین بار با جرج 
کلونی همکاری کــرد و وارد دوره جدیدی 
از فیلمسازی اش شد. در دو بخش بهترین 
فیلمنامه اقتباسی و بهترین تدوین، نامزد 
جایزه اسکار شد. داســتان فیلم از این قرار 
است که جک فولی، یک ســارق حرفه ای 
بعد از سرقت از بانک به دلیل روشن نشدن 
ماشین اش دستگیر می شود. او بعد از سه بار 
محکومیت به جرم سرقت، برای بار چهارم 
به30سال زندان محکوم می شود و تصمیم 
به فرار می گیرد اما ســر بزنگاه توسط یک 
پلیس زن به نام کارن دستگیر می شود و به 
زندان برمی گردد. جک فولی بعد از آزادی با 

کارن روبه رو می شود و ....

خارج از دید
  شبکه: نمایش

زمان پخش: ساعت ۲۱
کارگردان: استیون سودربرگ

فیلمنامه: فرانک اسکات
بازیگران: جنیفر لوپز، جرج کلونی، 

وینگ رامس و ... 
محصول: آمریکا/ ۱998

رتبه در سایت imdb: 7 از ۱۰ 

پیشنهاد ویژه

   د ید ني ها ي امروز
شبکه نمایش

عموی خسیس من / ساعت ۱۳
کیت و لئوپولد / ساعت ۱5

ریفی فی / ساعت ۱7
جزیره گنج ۲ / ساعت ۱9
خارج از دید / ساعت ۲۱

آخرین مهلت / ساعت ۲۳
بر سر دوراهی بزرگ / ساعت یک بامداد

 شبکه امید
سینمایی هفت روز در اتوپیا / ساعت ۱8

تاریخچه تیم ملی / ساعت ۲۲:۳۰
سریال فیگارو / ساعت ۲۳:۴5

شبکه نسیم
مجموعه سرحال / ساعت ۲۰

خندوانه / ساعت ۲۳

مروری بر ضعیف ترين سريال های مهران مديری و تحلیل دايل ضعف اين سريال ها به بهانه بازپخش
سريال »نقطه چین« بعد از 15 سال در شبکه آی فیلم

شکست های بزرگ آقا مهران در تلویزیون
پیش درآمد

مرد دو هزار چهره/ 1388
         چرا ناموفق بود   یک سال بعد از درخشش »مرد هزار چهره« ساخته شد و با اینکه در 
مسیر موفقیت آن حرکت می کرد نتوانست حتی یک ذره هم موفقیت آن را تکرار کند. 
هرچقدر موقعیت های اشتباهی ایجاد شده در »مرد هزار چهره« منطقی و قابل قبول به 
نظر می رسیدند، موقعیت های »مرد دوهزار چهره« نامعقول و به اصطاح باسمه ای سرهم 
شده بودند. کمدی خاقانه ای در آن به چشم نمی خورد و یک جورهایی اکثر موقعیت های 
کمدی آن تکراری به نظر می رسیدند. »مرد دوهزار چهره«، آخرین اثر مهران مدیری قبل 
از ورود به شبکه نمایش خانگی بود. بعد از آن از تلویزیون رفت و تا سال ها خبری از او نشد. 
         حذف کدام عوامل موفق  اینجا هم علت اصلی عدم موفقیت سریال، غیبت پیمان 
قاسمخانی بود. قاسمخانی فیلمنامه ای را که در فصل اول با آن جزئیات و ظرافت ساخته 
و پرداخته بود رها کرد و در فصل دوم همراه گروه نبود. سایر نویسنده ها نتوانستند مسیر 
را درست به اندازه خود قاســمخانی موفق طی کنند و با وجود حضور اکثر بازیگران، 

موفقیتی نصیب کار نشد. 

مرجان فاطمی|از اول هفته پخش ســریال »نقطه چین« از شــبکه آی فیلم شروع 
شده؛ سریالی که بعد از اولین پخشش در ســال 1382 هیچ وقت روی آنتن نرفته بود و 
هیچکدام مان به یاد نداشتیم که قسمت های ابتدایی آن تا چه اندازه ضعیف بوده. مهران 
مدیری به همان اندازه که اثر موفق در کارنامه کارگردانی اش به چشم می خورد، اثر ضعیف 
هم دارد منتها آثار درجه یک اش آنقدر به چشم آمده اند که کسی زیاد به یاد ناموفق ها 
نمی افتد. »جایزه بزرگ«، »مرد دوهزار چهره«، »ویای من«، »درحاشیه2« و بخش اول 
»نقطه چین« جزو ضعیف ترین آثار مدیری هســتند. اگر به این آثار دقت کنیم متوجه 
می شویم علت شکست هرکدام از آنها به حذف یک ســری از عناصر موفق برمی گردد. 
درواقع مدیری به جای اینکه عناصر موفقیت سریال های درجه یک اش را تقویت کند در 
این آثار، آنها را کنار گذاشته است. مدیری حتی زمان ساخت فیلم »ساعت 5 عصر« هم 
دقیقا به چنین اقدامی دست زد و با حذف عوامل موفقیت اش، فیلمی به شدت ضعیف روانه 

سینماها کرد. بیایید باهم دایل ضعف سریال های مدیری را مرور کنیم. 

نقطه چین/ 1382

ویای من/ 1391
         چرا ناموفق بود  »ویای من« یکی از ضعیف ترین آثار مهران مدیری بود که آن را کاما 
عجله ای و با بودجه ای محدود ساخت. »ویای من« داستان جذابی نداشت، کاراکترهای 
جالبی برایش خلق نشده بود و شــوخی های آن کاما سطحی به نظر می رسید. به طور 
کلی مهران مدیری هیچ دقتی در ساخت و پرداخت آن نکرده بود و کاما مشخص بود 
که وابستگی خاصی هم به این اثرش ندارد. اما چرا آن را ساخت؟ اگر یادتان باشد به علت 
نیمه کاره رها شدن »قهوه تلخ«، مخاطبان از دست مدیری گایه داشتند. او صرفا قصد 
داشت سریالی کامل و بدون مشکل، روانه شبکه نمایش خانگی کند و به وعده هایش در 

قبال قرعه کشی ها جامه عمل بپوشاند.  
         حذف کدام عوامل موفق   مهران مدیری بافاصله بعد از سریال » قهوه تلخ« سراغ 
ساخت »ویای من« رفت اما جز چند بازیگر محدود مثل عارف لرستانی، برزو ارجمند، 
الیکا عبدالرزاقی و غامرضا نیکخواه سایر بازیگرانش را یا به این سریال دعوت نکرد یا 

نقش کوتاهی برایشان در نظر گرفت. 

         چرا ناموفق بود  مهران مدیری زمانی شروع به ساخت »نقطه چین« کرد که پیش از 
آن به خاطر ساخت سریال »پاورچین« به شدت مورد توجه قرار گرفته بود. »پاورچین« 
به اندازه ای به مذاق مخاطبان خوش آمده بود که از زمان پایان پخش آن، تصمیم گرفتند 
بافاصله منتظر سریال بعدی این کارگردان بمانند اما »نقطه چین«، حتی یک ذره هم 
موفقیت اثر قبلی را تکرار نکرد. تا جایی که بعد از 12،10 قسمت، مدیری تصمیم گرفت 
ساختار آن را تغییر دهد و رو به دوربین به مخاطبانش بگوید که تا اینجای کار اشتباه کرده 

و از این به بعد ساختار این سریال را تغییر خواهد داد.
         حذف کدام عوامل موفق  پیمان و مهراب قاســمخانی در این پروژه همراه مدیری 
نبودند. او به همراه چند نویسنده دیگر کار را پیش برد و در 12،10 قسمت اول، از بازیگران 
شناخته شده تیمش هیچ بهره ای نبرد. اگر دقت کرده باشید در این قسمت ها غیر از خود 
مدیری، سیامک انصاری، سعید پیردوست و یکی دو نفر دیگر، بازیگر شناخته شده ای 

نمی بینید و با داستان جذابی روبه رو نمی شوید. 

جایزه بزرگ/ 1384

درحاشیه 2/ 1394
         چرا ناموفق بود  مهران مدیری فصل اول »درحاشــیه« را بعــد از مدت ها دوری از 
تلویزیون ساخت؛ سریالی متوسط که نه اندازه »ویای من« ضعیف بود و نه به اندازه آثار 
موفق مدیری موج ایجاد کرد. انتقادهای فراوان وزارت ارشاد و جلوگیری تلویزیون از ادامه 
پخش »درحاشیه« باعث شد که مدیری عما انگیزه اش را برای ساخت فصل دوم این 
سریال از دست بدهد اما از آنجایی که با تلویزیون قرارداد داشت نمی توانست از ساخت 
ادامه آن منصرف شود. »درحاشیه2« اصا شباهتی به آثار مهران مدیری نداشت. حتی به 
نظر می رسید کارگردانی خاصی هم روی آن انجام نشده بود. این مجموعه از ضعیف ترین 
آثار مدیری هم ضعیف تر بود. نه داســتان جذابی داشــت، نه بازیگران درست هدایت 

می شدند و نه موقعیت های کمدی استانداردی برای آن تعریف شده بود. 
         حذف کدام عوامل موفق   ســریال مهم ترین ضربه را از حذف خود مهران مدیری 
خورد. مدیری برای اولین بار جلوی دوربین سریال خودش نرفت و برگ برنده اصلی 
را از دست داد. ضمن اینکه خشایار الوند هم برای نگارش این فصل در کنار گروه نبود. 

         چرا ناموفق بود   »جایزه بزرگ« داستان ضعیفي داشــت. رسیدن یک ماشین 
مدل باا به دوخانواده کاما متفاوت، تنها در شــرایطي مي توانست جذاب باشد که 
موقعیت هاي کمدي درجه یکي براي آن نوشــته مي شد اما نه موقعیت هاي کمدي 
خوبي داشت و نه کاراکترهاي جذابي براي آن ساخته و پرداخته شده بود. نکته مهم 
اینجاست که بازیگران قابل قبولي در »جایزه بزرگ« حضور داشتند و انتظار مي رفت با 
این بازیگرها حداقل کار خوبي از آب دربیاید اما چنین اتفاقي نیفتاد و استفاده درستي 
از حضور آنها نشد. کاراکتر کامبیز باغي که رضا شفیعي جم نقش آن را ایفا مي کرد، 
عینا از روي یکي از کاراکترهاي سریال »کوچه اقاقیا« با بازي همین بازیگر برداشته 

شده بود و سایر کاراکترها هم تعریفي نداشتند.
         حذف کدام عوامل موفق  در »جایزه بزرگ« باز هم جاي برادران قاسمخاني خالي بود و 
همانطور که گفتیم فیلمنامه اي که توسط سروش صحت نوشته شده بود، قدرت چنداني 

براي تبدیل شدن اثر به یک کار درجه یک نداشت. 
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اشمایکل: نیمار انگار مرده بود!
دروازه بان پیشین منچستریونایتد به شدت از رفتار نیمار در دیدار برزیل 
و مکزیک در جام جهانی 2018 روسیه انتقاد کرد.نیمار در دیدار برزیل 
و مکزیک در جام جهانی 2018 روسیه درخشید و با گلزنی و پاس گل 
خود باعث شد سلسائو به مرحله یک چهارم نهایی صعود کند. با این حال 
تمارض او و تاشــش برای کارت گرفتن بازیکن حریف با انتقاد شدید 
هواداران و بزرگان فوتبال روبه رو شد.عاوه بر آلن شیرر، پیتر اشمایکل نیز 
از ستاره  برزیلی انتقاد کرد و به شبکه  BT Sport گفت : خدای من، نیمار 
جایزه بهترین بازیکن میدان را به دست آورد ولی فیفا باید رفتار او را نیز 
در زمین در نظر می گرفت. کلمه دیگری برای توصیف این رفتار ناشایست 
ندارم. از اینکه او تاش می کرد تا بازیکن حریف کارت زرد دریافت کند 
عصبانی شــدم. انگار که او مرده بود. تصور می کردم که بــا برانکارد یا 

آمبوانس به بیمارستان انتقال داده خواهد شد اما هیچ اتفاقی نیفتاد.

اتهام بزرگ سرمربی مکزیک به تیم ملی برزیل
اوساریو معتقد اســت کادر داوری دیدار تیمش مقابل برزیل از حریف 
حمایت کرده اســت.به گزارش  ورزش سه ، مکزیک در شرایطی مغلوب 
برزیل شد که در جریان بازی بارها بازیکنان سلسائو با خطاهای مکزیکی ها 
متوقف شدند و اوساریو معتقد اســت مهاجمان این تیم به دنبال خطا 
گرفتن بودند.اوساریو گفت:  به نظر من داوران از برزیل حمایت می کنند. 
مهاجمان تیم ملی برزیل در تمام طول بازی به دنبال برخورد با مدافعان ما 
و گرفتن خطا بودند و داور نیز فقط در فکر مراقبت از بازیکنان این تیم بود.

این دیدار یک نمونه خوب برای جام جهانی فوتبال و همه بچه هایی که در 
حال تماشای فوتبال هستند نبود زیرا یک دیدار در این سطح باید باشکوه 
و مردانه باشد، مانند دیگر ورزش ها. هنگامی که مالکیت توپ تیم ملی 
مکزیک را مقابل برزیل مقایسه می کنید 53 درصد در مقابل 47 درصد بود 
که به نظر من بازی بسیار خوب بوده است.به نظر من مکزیک در این دیدار 
خوب بازی کرد اما نتوانستیم آنگونه که برزیل در محوطه ما کارایی ازم را 
داشت در یک سوم دفاعی حریف موثر ظاهر شویم.مکزیک بازی را بسیار 
خوب آغاز کرد اما متاسفانه ما از شانس های خود خوب استفاده نکردیم 
و هنگامی که شما با یک تیم با کیفیت باا روبه رو می شوید، همیشه در 

معرض این خطر هستید که حریف بازی را به سود خود تمام کند.

دفاع تمام قد سرمربی برزیل از نیمار
تیته، سرمربی تیم ملی برزیل در خصوص انتقادهایی که از نیمار به دلیل 
تمارض می شود صحبت کرد.  اوساریو سرمربی تیم ملی مکزیک بعد از 
پایان بازی با برزیل مدعی شد داوران از بازیکنان این تیم حمایت می کنند 
اما تیته گفت صحنه لگد شدن پای نیمار را دیده و دیگر لزومی ندارد در این 
رابطه صحبت کرده و پاسخ سرمربی مکزیک را بدهد.تیته گفت: عاقه ای 
به پاسخ دادن به اوساریو ندارم اما صحنه را دیده ام. نیمار مالک توپ بود 
و این بازیکن مکزیک بود که پــای وی را لگد کرد. من صحنه را دوباره از 
تلویزیون دیدم و فکر می کنم نیازی به صحبت کردن نیست و باید صحنه 
را دوباره تماشا کرد. همه صحنه را دیده اند و من فکر می کنم هر کس نظر 
شخصی خودش را دارد. فراموش نکنید نیمار سه ماه و نیم از میادین دور 
بوده است و حاا بعد از بازگشت عملکرد بسیار خوبی را در زمین از خود 
ارائه می  هد.وظیفه نیمار بازی کردن و ارائه توانایی های خودش اســت 
و خوشبختانه او این مسائل را متوجه شــده و دیگر پذیرفته است. نیمار 
عاقه به دریبل زدن دارد و گاهی اوقــات بازیکنان حریف این موضوع را 
نمی پذیرند اما باید قبول کنیم که نیمار خیلی سریع است و این گناه او 
نیست اما دیگر بازیکنان سعی می کنند تمرکز او را بر هم بزنند.ما در مسیر 
درستی هستیم  اما ما باید تاش خود را افزایش داده و در حال رشد باشیم، 
زیرا بازی ها  روز به روز سخت تر می شود و  تیم های بزرگی در جام  هستند 
که همگی می خواهند قهرمان شوند.در حال حاضر راهی مرحله یک چهارم 
شده ایم اما تیم باید رشد کرده و بیشتر متحد شود. از تیمی به عنوان رقیب 
مورد عاقه نام نخواهم برد زیرا آلمان هم بــه خوبی تیمی بود که امروز 
موفق به شکستش شدیم. من تعادل را مهم ترین عامل برای نتیجه گیری 
می دانم. ما در چهار بازی تنها یک گل دریافت کرده ایم و من معتقدم دلیل 
این موضوع را نمی توان به عملکرد شخصی بازیکنان مربوط دانست زیرا ما 
با استراتژی خود چنین عملکردی را به نمایش می گذاریم.مارسلو دیروز 
بین 45 دقیقه تا یک ساعت تمرین کرده و به عنوان یکی از رهبران تیم 
عاقه مند بود بازی کند اما من از او خواستم که در این دیدار به میدان نرود.

گوشه و کنار مستطیل سبز

حرف های پس از بازی خوان کارلوس اوساریو مربی مکزیک و 
انتقادات تندش از رفتار نیمار در جریان دیدار برزیل و مکزیک 
بدون شک تحت تاثیر تلخی شکســت 2 بر صفر تیمش مقابل 
سلسائو بود.با نبوغ نیمار برزیل جواز حضور در مرحله یک چهارم 
نهایی جام جهانی برزیل را دریافت کرد اما آنچه بعد از این بازی 
بیشترین بحث ها درباره اش شد رفتار مردی در پیراهن زردرنگ 

معروف شماره 10 برزیل بود.
در دیدار برزیل و مکزیک دو تیم ســعی داشتند بازی خود را به 
طرف مقابل تحمیل کنند و این درست همان کاری است که در 
یک دیدار حذفی در جام جهانی باید شاهد آن باشیم. نیمار هم 
به عنوان ستاره اصلی سلسائو عملکرد بسیار خوبی از خودش به 
نمایش گذاشت به جز صحنه ای که در خطایی ساده خودش را 
به آب و آتش زد تا بازیکن حریف از داور کارت دریافت کند.رفتار 
مبالغه آمیز نیمار چه در این بازی و چه در بازی های اخیر برزیل 
که حتی دستمایه طنز در شبکه های اجتماعی شده بخشی از 
شخصیت اوست.باید قبول کنیم فوتبال ویژگی ای عجیب دارد 
که می تواند نقاط تاریک شخصیتی هر فردی را به منصه ظهور 

برساند.
اول از همه باید در نظر بگیریم که نیمار هم یک آدم است.از این 
بعد او مردی جوان و سرگرم کننده است در همین بعد شخصیتی 
او نوجوانی لوس هم جلب توجــه می کند.نیمار هنوز هم بزرگ 
نشده است.او 26 سال دارد اما هنوز خودش را پسربچه می داند 
به گونه ای که پشت پیراهنش هنوز »نیمار کوچک« نقش بسته.

هر چند نقش او در برزیل تقریبا شبیه نقشی است که مسی در 

تیم ملی آرژانتین دارد اما او برای این مسئولیت هنوز بسیار خام 
و نابالغ است.به همین دلیل بود که پس از دیدار مقابل کاستاریکا 
در آخرین دیدار مرحله گروهی در پایان بازی نیمار به گریه افتاد  
اما این بعد شخصیتی باعث نمی شود توانایی های بی نظیر نیمار 
به عنوان یک بازیکن زیر ســوال برود.وقتی نیمار در اوج باشد 
ســایر بازیکنان حاضر زمین انگار روي دور کند بازی می کنند.

یک بازیکن بسیار سریع که توپ را با قدرت و دقت می تواند در 
زمین به گردش درآورد اما او به عنوان بازیکن پرورش یافته یک 
محیط خاص اســت.در چند دهه اخیرفوتبال برزیل در مبحث 
خطا معیاری متفاوت با فوتبال سایر نقط دنیا پیدا کرده است.

باشــگاه های برزیلی اصوا در رقابت های بین المللی به مشکل 
برمی خوردند.در برزیل کوچک ترین تماس با حریف خطا گرفته 
می شــود.لئوناردو گاچیبا یکی از داوران سابق برزیلی می گوید 
در باشــگاه های برزیل معیارهایش برای خطا با زمانی که مثا 
در کوپالیبرتادورس ســوت می زده متفاوت بوده.او می گوید در 
برزیل با هر ضربه ای در سوتش می نواخته.نیمار اکنون این مسئله 
را به اغراق آمیزترین شــکل ممکن نشان می دهد.کوچک ترین 
خطا می تواند برای او یک ضربه آزاد را به همراه بیاورد و چه دفاع 
شخصی ای بهتر از این برای بازیکنی است که همیشه در معرض 
خطا قرار دارد . پیش از حضور نیمار در روسیه این بازیکن سودای 
قهرمانی در لیگ قهرمانان اروپا و البته قهرمانی جهان را در سر 
می پروراند؛ رویایی که در دیدار رفت برابر رئال مادرید رسیدن 
تمام و کمال به آن از دست این ستاره پرید و مصدومیت سبب 
شد تا نیمار عاوه بر از دست دادن دیدار برگشت، سایر بازی های 

نماینده پرقدرت فرانســه که به راحتی پس از یک سال وقفه به 
قهرمانی دوباره لوشامپیانه دست یافت را نیز از روی سکوها دنبال 
کند تا تمام فکر و ذکرش جام جهانی و قهرمانی در این مسابقات 
باشد. هر چند هنوز انتقادات از نمایش نیمار در دیدار رفت برابر 
رئال مادرید و دریبل های پرتعداد و بی ثمر او از یاد نرفته است، 
چیزی که دلیل اصلی حمله به نیمار از ســوی منتقدان در جام 

جهانی روسیه هم شده است.
نیمار تا پیش از دیدار برابر مکزیک 3 نمایش ضعیف را پشت سر 
گذاشته بود و منتقدان اعتقاد داشتند که این بازیکن خودخواه 
و بی انضباط بازی می کند، در صورتی کــه طرفدارانش معتقد 
بودند کــه او مصدوم بوده و کم کم مهیای بازی های ســخت تر 
می شود.ستاره برزیل تا پیش از دیدار برابر مکزیک 42 بار اقدام 
به دریبل زنی کرده بود که 14 مرتبه بیشتر مسی نزدیک ترین 
بازیکن به او بود و 84 بار توپ را از دست داده بود؛ یعنی 22 مرتبه 
بیشــترین از نزدیک ترین رقیبش. نیمار تا پیش از دیدار برابر 
مکزیک 18 بار موقعیت گلزنی داشته و تنها یک بار گلزنی کرده 
بود و این باعث می شد تا منتقدانش با مقایسه آمار او با رونالدو 
که از 10 فرصت گلزنی، 4 گل ساخته بود، عملکرد او زیر سوال 

ببرند و البته زمین خوردن های پیاپی او در زمین دستاویز دیگری 
برای منتقدان بوده است.با همه این تفاسیر نیمار در مقابل برزیل 
همان چیزی بود که پرافتخارترین تیم فوتبال جهان برای صعود 
به مرحله بعدی می خواست و گران قیمت ترین بازیکن جهان به 
برزیلی ها کمک کرد تا به کسب ششمین قهرمانی جهان نزدیک 
شوند و البته خودش هم با توجه به حذف رونالدو و مسی به کسب 
عنوان بهترین بازیکن جهان چشم داشته باشد.بازیکن فانتزی 
و تکنیکی برزیلی ها در مقابل مکزیک یک گل که خودش تاثیر 
زیادی در شکل گیری موقعیت آن را داشت، در دهانه دروازه با 
بغل پا به تور چسباند و دومین گل را هم با پاسی دقیق در دهانه 
دروازه به فیرمینیو رساند تا وارد گام سخت تری در مرحله بعدی 
شود که مصاف احتمالی با بلژیک خواهد بود. دیدار با مکزیک به 
پایان رسید ولی همچنان سوال قبلی در ذهن منتقدان نیمار باقی 
خواهد ماند و پیش از دیدار بعدی این تیم مطرح می شود؛ اینکه 
نیمار مانعی برای موفقیت برزیلی ها به شمار می رود یا به موفقیت 
تیم کمک خواهد کرد؟ جواب این سوال حداقل برای دیدار برابر 
مکزیک گزینه دوم بوده است ولی منتقدان این بازیکن منتظر 

دیدار بعدی و نمایش نیمار خواهند بود.

نیمار؛   یک
نابغه یا بچه ننر؟

با نبوغ نیمار برزیل جواز حضور در مرحله یک چهارم نهایی 
جام جهانی را دریافت کرد اما آنچه بعد از این بازی بیشترین 

بحث ها درباره اش شد رفتار مردی در پیراهن زردرنگ 
معروف شماره 10 برزیل بود

  جام جهانی

برزیل همه فاکتورها برای قهرمانی را دارد
برزیل با برتری مقابل مکزیک برای هفتمین بار متوالی به یک چهارم 
 نهایی جام راه یافت و مکزیک برای هفتمین بار پی در پی در مرحله 
یک هشتم  نهایی حذف شد.پس از پیروزی 2برصفر برزیل مقابل 
مکزیک، شــاید نیمار تمام تیترها را به خود اختصاص داده ولی 
برزیل، خط دفاعی ازم برای کســب قهرمانی را دارد.به گزارش 
 ورزش سه ، برزیل موفق شد پیروزی مهمی مقابل مکزیک در مرحله 
یک هشتم نهایی به دســت آورد. توجهات پس از این پیروزی، به 
نیمار و گلزنی اش در این بازی بود ولی موضوع اصلی در این میان 
فراموش شده است. تیته پیشتر درباره نیمار گفته بود:  نباید تمام 

بار را بر دوش او قرار دهیم. تمام تیم مشکات را حل خواهد کرد. 
نیمار گل اول بازی را   به ثمر رســاند ولی این قدرت تمام تیم در 
خنثی کردن حریف بود که برزیل را به دور بعد رساند. مکزیک در 
جریان دیدار با آلمان نشان داد که چه تیم خطرناکی می تواند باشد 
و البته نشانه هایی از این خطر   در سامارا هم دیده شد. در حالی که 
قهرمان جام جهانی 2014 در دفــاع، مهره های کافی برای مهار 

ستاره های مکزیک را نداشت و روی ضد حمله دائما ضربه خورد، 
برزیلی ها با تکل ها و توپ ربایی های شــان، مانع تحرک بازیکنان 
حریف می شــدند. مکزیک صاحب یک ضربه کرنر شد ولی تیاگو 
سیلوا آن را با ضربه ســر دفع کرد. دیگر مدافع با تجربه تیم یعنی 
میراندا نیز منتظر بود که اگر تیاگو ســیلوا نتوانست، او به حمله 
مکزیک پایان دهد. توپ در پشت محوطه زیر پای هکتور هررا افتاد 
ولی کاسمیرو مانع شوتزنی او شد. هیروینگ لوزانو نیز در سمت 
چپ دفاعی برزیل گیر افتاده بود و نمی توانست از فیلیپه لوئیس که 

جانشین مارسلو شده بود، عبور کند.
انتظار می رفت که لوزانو در سمت چپ هجومی مکزیک و راست 
دفاعی برزیل، برای فاگنر دردسر ساز شود و در حالی که در نیمه 
اول توانســت فرارهایی انجام دهد ولی این روند ادامه نداشــت. 
وقتی 12 دقیقه به پایان بازی باقی مانده بود، یک تکل عالی روی 
لوزانو زده شد و یکی از آخرین موقعیت های مکزیک نیز از دست 
رفت. فاگنر و هم تیمی هایش می دانستند که کار تمام شده است. 

مکزیک تا 30 دقیقه ابتدایی بازی نتوانســت حتی یک شوت به 
ســمت دروازه برزیل بزند و اولین ضربه ای که زده شد نیز توسط 
کارلوس وا بود که به راحتی توسط الیسون دفع شد. شوت دومی 
به سمت چارچوب زده نشــد. برزیل در  چهار بازی اخیرش، تنها 
پنج شوت به سمت دروازه اش شلیک شــده است.ژوگو بونیتو را 
فراموش کنید. برزیل باید شکســت 7بریك و نابودی اش در آن 
دیدار جام جهانی 2014 را پشت سر می گذاشت و تیته توانسته 
تناســب را به تمام خطوط این تیم برســاند. او در درون دروازه 
گزینه های بسیار خوبی دارد، مدافعان با تجربه ای در اختیار دارد و 
خط میانی قدرتمند. برزیل او در 15 بازی اخیرش در تمام رقابت ها 

شکست ناپذیر بوده  و تنها سه گل دریافت کرده است.
تاریخ نشان داده که تیم هایی با دفاع مستحکم قهرمان جام جهانی 
می شوند. 7 تیم اخیر که قهرمان رقابت ها شده اند، از جمله برزیل 
که دو دوره از این 7 دوره متعلق به آنهاست، بیش از 4 گل در 7 بازی 
دریافت نکرده اند. شاگردان تیته تا به اینجا 3 کلین شیت پیاپی به 

ثبت رسانده است و استحکام و قدرت کافی را دارند و در دیگر سوی 
میدان نیز با وجود خط حمله ای قدرتمند، خیال شان راحت است.

مدافعین کناری برزیل با توجه به سیستم بازی آنها نقشی مهم در 
بازی سازی دارند ولی مقابل مکزیک، حضور فیلیپه لوئیس، آنها را 
غیرقابل نفوذ کرده بود. در سن 32 سالگی، دیگر او بازیکن بی تجربه 
سابق نیست. در حقیقت، مارکینیوش با استعداد نیز روی نیمکت 
است و فاگنر 29 ساله، جوان ترین بازیکن خط دفاع برزیل بود که در 
سه بازی اخیر برزیل در این رقابت ها بازی کرده است.تیته هیچ چیز 
را شانسی پیش نمی برد.خیلی چیزها راجع به شکست دراماتیک 
سال 2014 مقابل آلمان گفته می شود و زخم های آن دیدار هنوز با 
برزیلی هاست، به خصوص اگر برزیل به نیمه نهایی برسد ولی تیته 
توانسته همه چیز را از نو بسازد ولی همچنان تیمی با تجربه در زمین 
بفرستد. هیچ بازیکنی از ترکیب دیدار مقابل مکزیک، در آن شب 
تلخ بلو هوریزنته حضور نداشت.این برزیل، تیمی متفاوت است و 

مطمئنا این، خبر بدی برای بلژیک خواهد بود.

  گزارش
ژاپن دوست داشتنی 

قربانی ثانیه ها
آرش جال منش| دیدار بلژیک-ژاپن هم عنوان یکی 
از کاسیک های جام جهانی در تاریخ ماندگار خواهد 
شد. مسابقه ای سرکش، یاغی و پرآشوب که سال های 
سال از آن صحبت خواهد شد.به گزارش  ورزش سه ، 
در بازی بلژیک و ژاپن در مرحله   یک هشتم نهایی جام 
جهانی روسیه دست تقدیر برای دو تیم به گونه ای رقم 
خورد تا یک بازی دیگر به فهرست بازی های بزرگ و 
کاســیک تاریخ جام جهانی اضافه شود. بازی  ای که 
تمام عناصر رویارویی های بزرگ و کاسیک را داشت. 
به خصوص آخرین ثانیه های بازی، زمانی که بلژیک 
در یک چشم بر هم زدن از این انتهای زمین به انتهای 
دیگر زمین رفت تا گلی را به ثمر برساند که بازگشتش 

را کامل کرد و قلب ژاپن را شکست.
شــادی بلژیکی ها حد و مرز نداشــت. اگر کسی تازه 
تلویزیون را روشن کرده بود فکر می کرد سرخپوشان 
ثانیه هایی قبل قهرمان جام جهانی شده اند اما شادی 
بلژیکی ها از بســیاری جهــات قابل درک بــود. آنها 
درحالی که از وقت بازی تنهــا 21 دقیقه باقی مانده 
بود 2برصفر از ژاپن شگفتی ســاز عقــب بودند و به 
نظر می رسید به سرنوشــت آلمان، اسپانیا، پرتغال و 
آرژانتین دچار خواهند شد  اما بلژیکی ها کاری کردند 
که از ســال 1970 تا کنون هیچ تیم دیگری موفق به 
انجام دادنش نشــده بود. آنها در یک مسابقه   حذفی 
جام جهانی عقب  افتادگی دو گله  خود را جبران کرده 
و در نهایت به پیروزی رسیدند. آخرین بار در جام 70 
انگلیس بود که در یک  چهارم نهایی، در مقابل آلمان 

غربی به چنین پیروزی ای رسیده بود.
اما چیزی که شــادی بلژیکی ها و غــم و اندوه مفرط 
ژاپنی هــا را تا این حد شــدید می کــرد، زمان بندی 
بازگشت شیاطین سرخ و وا دادن سامورایی های آبی 
بود. عقربه های ساعت از رســیدن زمان به چهارمین 
دقیقه  وقت های تلف  شده خبر می داد. ژاپنی ها با آنکه 
ظاهرً چیزی نشــان نمی دادند در اعماق وجودشان 
خوشــحال بودند چون با اینکه پیروزی 2برصفر را با 
تساوی 2-2 عوض کرده بودند ولی حاا دست کم نیم 
ساعت زمان داشتند تا بار دیگر از اروپایی ها جلو افتاده 

و تاریخ سازی بزرگی را به نام خود ثبت کنند. بیننده  
دقیق بازی از دقایقی پیش تشخیص داده بود که شاید 
در وقت های اضافه، ژاپن نسبت به بلژیک برتری داشته 

باشد. به یک دلیل : آمادگی بدنی بیشتر. 
 اما در ثانیه های آخر، بلژیکی هــا بارقه ای از نبوغ را به 
نمایش گذاشتند. شیاطین ســرخ با چند پاس سریع 
توپ را در ناباوری ژاپنی هــا به محوطه  جریمه  حریف 
رســانده و دروازه  ســامورایی ها را باز کردند. ژاپن که 
در طول بازی با اعتماد به نفســی بی نظیــر و ایمانی 
خلل ناپذیر به توانایی خود بــازی کرده بود حاا دیگر 
حتی وقت نداشت که توپ را در میانه  زمین بکارد، چه 
رسد به اینکه برای بازگشت انگیزه داشته باشد. چند 
ثانیه بعد ســوت پایان بازی به صدا درآمد تا اختاف 
و تضاد شــدید ابراز احساســات دو تیم، توجه دنیا را 
به خود جلب کند. درحالی کــه بلژیکی ها روی پا بند 
نبودند، ژاپنی ها روی زمین افتاده بودند. بعضی ها اشک 
می ریختند و برخی دیگر از سر عصبانیت به زمین چمن 
مشت می کوبیدند. آنها فوق العاده بازی کرده بودند و در 
نیمه   دوم، در تبدیل شدن آن نیمه به یکی از زیباترین 
نیمه های جام جهانی روســیه نقش مهمی ایفا کرده 
بودند. ژاپنی ها کاری کرده بودند بلژیک، مرگ را بارها 
و بارها در یک قدمی خود احساس کند اما خدای جام 
جهانی بار دیگر سیمای بی رحم خود را به ژاپنی ها نشان 
داد. وقتی دوربین های تلویزیونی در پایان بازی روی 
نیشــینو، مربی ژاپن زوم کرده بودند به نظر می رسید 
او دارد خود را سرزنش می کند که چرا نتوانسته برای 
ممانعت از گل چادلی، کارهای بیشتری انجام دهد.در 

توضیح علت ستایش ما از ژاپن همین بس که آنها بعد 
از آنکه بازی را 2-2 مساوی دیدند به دفاع نپرداخته و 
برای زدن گل پیروزی تــاش کردند. همین حمات 
بود که آنها را درمقابل ضدحمله   استثنایی بلژیکی ها 
آســیب پذیر کرد. کوین دی بروین کــه بخش اعظم 
بازی را در حاشیه سپری کرده بود، توپی که کورتوای 
دروازه بان به او داده بود را گرفــت، حداقل 50 متر به 
ســمت زمین حریف پیشــروی کرد و از بین آن همه 
بازیکن سرخپوش به مونیه در سمت راست پاس داد. 
روملو لوکاکو اجازه  داد سانتر کم ارتفاع مونیه به چادلی 
برســد و اتفاق تاریخی ای که هیچ کــس انتظارش را 
نداشت، بیفتد. بلژیک حاا دیگر تیم صعودکننده بود. 
بعد از به صدا درآمدن ســوت پایان، لحظاتی گذشت 
تا ژاپنی ها بتوانند موج اول و ســونامی احساســات را 
پشت ســر بگذارند. بازیکنان ژاپن بعد از گذشت چند 
دقیقه دور هم جمع شده و با نظم و آرامشی مثال زدنی 
از هواداران باوفای خود که 90 دقیقــه با تمام وجود 
تشویق شــان کرده بودند، تشــکر کردند. اما داستان 
برای هواداران ژاپنی همچنان ادامه داشت. آنها بعد از 
بازی به نظافت سکوهای خود مشغول شدند تا با وجود 
باخت تلخ و فاجعه باری که شاید اگر در برخی دیگر از 
کشورهای دنیا اتفاق افتاده بود به کنده شدن صندلی ها 
و آتش گرفتن سکوها ختم می شد، نشان دهند قصد 
ندارند آبرو و اعتباری که به خصوص در این جام جهانی 
برای خود خریده اند را به این ســادگی واگذار کنند. 
فوتبالیست های ژاپنی و هواداران شان به واقع سزاوار 

تحسین و ستایش هستند. 
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گوچی در کنار   ایبرا   و      رونی؟ 
سفر قوچان نژاد به آمريکا شايعات مبنی بر حضور او در فوتبال اين کشور را تقويت کرده

درسي براي ایران؛ ژاپن وارد غار شده! 
 در عصر روبرتو باجو و روماریو و کاپیتان دونگا و گئورگه حاجي و هریستو 
استویچکوف، ما هم با رضا حســن زاده و امیر قلعه نویي و حمید درخشان 
و علي دایي و... ســوداي رفتن به جام جهاني در سر داشتیم. تیم ملي دور 
مقدماتي از سد سوریه و عمان و چین تایپه گذشت. به سختي. ما که به خاطر 
درگیري هاي پس از بازي مقابل ژاپن در جام ملت هاي 1992 فرشاد پیوس 
و مجتبي محرمي  را محروم شده داشــتیم، عابدزاده را هم خیلي راحت از 
دست دادیم. او مقابل چین تایپه در تهران مصدوم شد. در یک بازي کاماً 
یک طرفه که شش گل به آنها زدیم. بهزاد غامپور دروازه بان آن روزهاي پاس 

جانشین اش شد و خوش درخشید. تیم رفت قطر. با هزار امید، هزار آرزو.
 بازي اول مقابل کره جنوبي سه بر صفر شکست خوردیم. بهزاد غامپور 
بدترین و آشــفته ترین نمایش ممکن از یک دروازه بان را ارائه کرد و تقریبً 
روي هر ســه گل مقصر بود. بازي بعــد 2-1 ژاپن را شکســت دادیم. رضا 
حسن زاده و علي دایي گل زدند. گل ژاپن را ناکایاما از زاویه اي زد که حتي 

اگر غامپور سعي مي کرد گل بخورد هم دریافت آن گل سخت بود!
  بازي ســوم 2-1 به عراق باختیم. با همین نتیجه کره شمالي را بردیم 
و در روز پایاني 4-3 مقابل آن تیم عربستاني که تازه داشت اوج مي گرفت 
شکست خوردیم و خاص! تیم بي رمق، خســته، نفس زنان و ناامید بازي 
مي کرد و هنوز هم مشخص نیست چه بایي سر غامپور آمد که آن گل ها 

را خورد. گل هایي که هرگز پیش از آن نخورده بود و بعد از آن هم نخورد!
  اما دراماتیک ترین ماجرا براي ژاپن رخ داد. آنها تا آخرین لحظه به جام 
جهاني صعود کرده بودند. ابتدا مقابل عربســتان صفر-صفر کردند، سه بر 
صفر کره جنوبي را در هم کوبیدند، مقابل ما شکست خوردند و کره شمالي 
را با یک گل بردند تا با خیال آســوده به مصاف عراقي بروند که امیدي به 
صعود نداشت. ژاپني ها با گل کازیوشي میورا جلو افتادند اما راضي شنیشل 
گل مساوي را زد، ماساشي ناکایاما گل برتري شان را به ثمر رساند و آنها با 
تفاضل گل بهتر بااتر از عربســتان به عنوان تیم اول به جام جهاني صعود 
کرده بودند. حتي مي گفتند تاجران ژاپني قراردادهایشان را براي حضور در 

جام جهاني 1994 بسته اند.
  اما تیم ناامید عراق درســت در دقیقه 90 توسط جعفر عمران سلمان 
گل مساوي را زد! دقیقه 90! کره جنوبي در دیدار هم زمان سه بر صفر کره 
شمالي را از پیش رو برداشت و به لطف تفاضل گل به همراه عربستان بلیت 
پرواز را اوکي کرد. هنوز بعد از گذشت 25ســال چهره بهت زده ژاپني ها، 

ماتم شان در میانه زمین و گریه هایشان پیش چشمم است.
  دوشنبه شب وقتي در دقیقه 94 گل سوم را از بلژیک دریافت کردند و از 
رویاي بزرگشان که صعود به جمع هشت تیم برتر جام جهاني بود بازماندند، 
دوباره همه آن صحنه ها زنده شد. دوباره افسوس، بهت، احساس بدشانسي. 
آنها یک بازي درخشــان را مقابل بلژیک، با همه ســتاره هایش به نمایش 
گذاشتند. اگر تا به حال به پرتغال لقب برزیل اروپا مي دادند، این لقب حاا 

برازنده بلژیکي هایي است که فوتبال را زیبا بازي مي کنند.
  سامورایي ها یک نمایش ســتایش برانگیز را در روســیه از خود به جا 
گذاشتند. هرچه آنها بیشــتر درخشــیدند بازي هاي فداکارانه بازیکنان 
ملي پوش ما انگار با تردیدهایي همراه شــد. اینکه واقعً حق با گزارشگران 
فوتبال اســت که ما آبروي آســیا را در جام حفظ کردیم یا این ژاپن و کره 
جنوبي هستند که فوتبالي شناور، جسورانه و تا آخرین لحظه همراه با بوي 
گل را ارائه کردند؟ آیا در جام ملت هاي پیش رو مي شود با فوتبال تدافعي و 
چشم بستن به ضدحمله ژاپن را از سر راه برداشت؟ پرتغال این جام قوي تر 

بود یا بلژیک؟ آلمان یا اسپانیا؟
در مورد این نکات مي شود ساعت ها حرف زد و البته به عادت ایراني به نتیجه 
نرسید و باز یک دو قطبي جدید تشکیل داد اما در این گزاره تردیدي نیست 
که کاس فوتبال ژاپن از آسیا فراتر رفته اســت. آنها سال ها با متد برزیلي 
تمرین مي کردند، نوجوان هاي مستعدشان را به این کشور مي فرستادند و 
حاا به سبک اسپانیا و به خصوص بارسلونا کمپ هایي ساخته اند و آنالیزورها 

و مربیاني در رده هاي پایه به خدمت گرفته اند و به پیش مي تازند.
  از آن اشک ریزان سال 1993 در ورزشگاه ااهلي قطر تا گل ویرانگر دقیقه 
94 ناصر چادلي در روستوف آره ناي روسیه 25ســال مي گذرد. ژاپن هردو 
تورنمنت را با گل ثانیه هاي آخر ترک کرد اما کســي مي تواند انکار کند که 
آنها در این 25سال چه روند درستي را طي کرده اند؟ آنها ضرب المثلي دارند 
که مي گوید: »اگر وارد غار ببر نشــوید، نمي توانید توله اش را شکار کنید!« 
باور کنیم ژاپني ها وارد غار شده اند و به جاي سپردن همه چیز به قضا و قدر، 
غیرت ملي پوشان، دعاي مردم جزیره آتشفشــاني و... برنامه ریزي کرده اند، 

عرق ریخته اند و شایسته همه تحسین هایي هستند که نثارشان مي شود.
فرهنگستان فوتبال

يادداشت
احسان محمدي

  نگرانی قرمزها؛ نبود ارز دولتی 
آیا بانک مرکزی ناجی پرسپولیسی ها می شود؟ این مهم ترین نکته گزارش 
خبرگزاری فارس درباره مشــکل جدید قرمزهاست. به نوشته این سایت، 
مسئوان باشگاه پرسپولیس باید برای پرداخت مطالبات گابریل و نیلسون 
دو بازیکن برزیلی سابق خود ارز دولتی در اختیار داشته باشند و از آنجایی 
که خرید ارز در بازار آزاد تخلف محسوب می شود به همین دلیل مسئوان 
این باشگاه دولتی منتظر بانک مرکزی هستند تا ارز مورد نظر برای پرداخت 
بدهی این دو بازیکن تهیه شــود. 45 روز از ارائه درخواست پرسپولیس به 
بانک مرکزی می گذرد اما هنوز قرمزها جوابی نگرفته اند که در این صورت 
و به دلیل حکم فیفا، باشگاه پرسپولیس با محکومیت و کسر امتیاز روبه رو 
خواهد شــد که این موضوع می تواند شرایط ســختی را برای این باشگاه 

پرهوادار به وجود بیاورد. 

تکذیب بازگشت پوادی به ایران
دوشنبه شب خبری در فضای مجازی منتشر شــد مبنی بر اینکه مهرداد 
پوادی، مدافع ســابق تیم ملی فوتبال ایران که پس از جام جهانی 2014 
به دلیل مشکل خدمت سربازی اش از ایران خارج شد و دیگر به کشورمان 
بازنگشت، به تازگی وارد ایران شده اســت و قصد دارد با گذراندن خدمت 
مقدس ســربازی در ایران به فوتبال خود ادامه دهــد. پوادی که در جام 
جهانی برزیل به عنوان برترین بازیکن تیم ملی ایران انتخاب شد به دنبال 
جدایی از پرسپولیس در تیم های الشحانیه قطر و بانکوک یونایتد تایلند به 
فوتبال خود ادامه داد.باشگاه خبرنگاران در تماس با یکی از نزدیکان مهرداد 
پوادی تکذیب این خبــر را گرفته و از قول فامیل مدافع ســابق تیم ملی 
نوشته: با وجود اینکه مهرداد می تواند طبق قانون 12 سال غیبت خود برای 
گذراندن خدمت مقدس سربازی را خریداری کند اما تاکنون موفق به انجام 
این کار نشده است و در حال حاضر هم قصدی برای بازگشت به ایران ندارد. 
این خبر کذب است و تا جایی که من اطاع دارم مهرداد فصل آینده هم در 

تایلند به فوتبال خود ادامه می دهد.

ترابی بی انگیزه نمی شود
با پیوستن مهدی ترابی به پرســپولیس این بحث مطرح شــده که او در 
نیم فصل اول و به عنوان بازیکن سایپا شاید انگیزه زیادی برای بازی کردن 
به خصوص جلوی تیم جدیدش نداشته باشد. موضوعی که سرپرست سایپا 
آن را رد کرده. علی حاتم به خبرگزاری فارس گفته: »مهدی ترابی یکی از 
بازیکنان حرفه ای و مستعد فوتبال ایران اســت و قطعا او در نیم فصل اول 
برای تیم سایپا بهترین بازی هایش را انجام می دهد. ترابی بازیکن با وجدانی 

است و بیان چنین مسائلی دور از شخصیت فوتبالی این ملی پوش است.«

    حاشیه ورزش

   نقل و انتقاات   گزارش2

رونمايی از منتقد جديد سرمربی تیم ملی 
جدیدترین منتقد کارلوس کی روش کســی اســت که او را بــا حرف های 
منطقی اش در زمان انتخابات ریاســت جمهوری 96 به یاد داریم. مصطفی 
هاشــمی طبا مرد محبوب انتخابات سال گذشته، با ســابقه نشستن روی 
صندلی ریاست سازمان تربیت بدنی، در گفت وگو با تسنیم حرف هایی زده که 

بخش های مهم آن را برایتان نقل می کنیم:
 هیچگاه مخالف استفاده از نیروهای خارجی نیستم و در صنعت و جاهای 
دیگر از نیروهای زبده خارجی استفاده کرده ام. باید از دیگران بیاموزیم و کار 
را از نظر علمی به خوبی پیش ببریم، با این حال اکنون تحت فرمان کی روش 
قرار گرفته ایم و او خیلی برای ما ســروری می کند؛ درست مثل مستشاران 
آمریکایی که زمانی در کشور ما بودند. رفتارهای کی روش با ما پیش درآمدی 
از کاپیتواسیون است که هر رفتاری صورت می گیرد، مجازاتی ندارد، اکنون 
کی روش طوری رفتار می کند که هر کاری می گوید ما باید انجام دهیم. فکر 
می کنم نقش کی روش از زمان حضور مستشاران آمریکایی در کشورمان هم 

بیشتر شده و رفتار به مراتب بدتری دارد.
  او به ایران به شکل یک کشور استعماری و عقب افتاده نگاه می کند که یک 
روز می گوید ما 40 سال از پرتغال عقب هستیم، یک روز می گوید 50 سال از 
اسپانیا عقب افتاده ایم و دائم به مربیان و مدیران ما اهانت می کند. در کنار اینها 
پول خوب می گیرد و زندگی اش را هم می کند. اگر قرار به این است که ما در این 
حد تحت نظر خارجی ها باشیم، می توانیم در عرصه های مالی، بانکی، صنعتی 
و... هم تحت نظر خارجی ها باشیم و به آنها پول بدهیم تا برای ما مدیریت کنند 
چون ما مدیریت بلد نیستیم! این زشت است که یک خارجی بیاید، به ما زبان 

درازی و تحقیرمان کرده و در محدوده فوتبال در کشور ما تشنج ایجاد کند.
  ژاپن را ببینید که مقابل بلژیک چطور حمله می کرد؛ در حالی که به اعتقاد 

من، ما عناصر هجومی خیلی خوبی در اختیار داشــتیم امــا آنها را در قفس 
خودمان نگه داشتیم. حتی سردار آزمون که مهاجم رأس ما بود، مأمور مهار 
بازیکنان حریف در زمین خودمان شــده بود. با این حال شاید بحث فنی در 
صاحیت من نیست و این مسائل را کلی گفتم، اما می گویم که کی روش باید 
حد و حدود خودش را بداند. حتی اگر از مربی خارجی دیگری استفاده نکنیم، 
یعنی مربیان ما آنقدر بدبخت، ضعیف و نادان هستند که نتوانیم تیم ملی را 
موفق کنیم؟ نمی گویم از مربی خارجی استفاده نکنیم، اما در این شرایط ماندن 
کی روش به صاح نیست و او در حال فضاسازی برای گرفتن امتیاز بیشتر است.

گابی در کنار ژاوی و موری 
باشگاه الســد قطر برای فوتبالدوستان ایرانی باشــگاه شناخته شده ای 
محسوب می شود. حریف پرسپولیس در مرحله گروهی لیگ قهرمانان، در 
مرحله یک چهارم نهایی باید با استقال بازی کند. جدا از حضور مرتضی 
پورعلی گنجی در این تیم، السد میزبان یک بازیکن فوق العاده سرشناس 
دیگر هم هســت و ژاوی در این تیم قطری توپ می زند. حاا به ژاوی و 
موری!) خیلی با مرتضی پورعلی گنجی احســاس صمیمیت می کنیم( 
باید یک بازیکن سرشــناس دیگر را هم اضافه کرد. او کسی نیست جز 
گابریل فرناندز یا به صورت اختصاری گابی. هافبکی اسپانیایی که یکی 
از معروف ترین بازیکنان تاریخ باشگاه اتلتیکو مادرید محسوب می شود. 
گابی که محصول آکادمی  اتلتیکو است، بین سال های 2007 تا 2011 
در باشگاه رئال زاراگوزا توپ زد و بعد از آن به اتلتیکو مادرید برگشت تا 
414 بار پیراهن این تیم را بپوشد و به افتخاراتی نظیر قهرمانی در لیگ 

اروپا برسد.
 نکته عجیب درباره گابی اینکه او هیچ وقت به تیم ملی اســپانیا دعوت 
نشــد. ســایت laliganews درباره حضور گابی در السد نوشته که 
او قراردادی ســه ســاله با تیم جدیــدش امضا کرده و برای هر ســال 
شش میلیون یورو از قطری ها دریافت خواهد کرد. گابی که دیگر جایی 
در بین 11 نفر اصلی تیم دیگو سیمئونه نداشت، حضور ژاوی در السد را 
دلیل اصلی اش برای بازی در کشور عربی حوزه خلیج فارس عنوان کرده 
و گفته: »ژاوی مرا برای پیوستن به فوتبال قطر و السد ترغیب کرد. او 
درباره اهداف باشگاه با من حرف زد و گفت که می توانیم با هم زوج 
خوبی در خط میانی السد تشکیل دهیم.« السد در شرایطی با 
یک خرید بزرگ برای بازی با استقال آماده می شود که آبی ها 
هنوز نتوانسته اند قرارداد بازیکنان کلیدی شان را تمدید کنند 
و تا همین دیروز  اخبار خوبی از این باشــگاه به گوش نمی رسید 
هر چند که خبرآناین دیروز در گزارشــی مدعی شده تهدید شفر 
مبنی بر جدایی از استقال در صورت حل نشدن مشکات مالی جواب 
داده و باعث شده افتخاری با حضور در وزارت ورزش و همچنین جلسات 
جدید با اسپانسر تیم بتواند بعد از حدود دو هفته عجیب از تعلیق تمام 
فعالیت های نقل و انتقااتی استقال ، اقا بدهی های قبلی اش را بپردازد.

کی روش می رود يا می ماند؟ 
تا زمانی که قرارداد جدید کی روش با فدراسیون فوتبال امضا نشود نمی توان 
با اطمینان درباره ماندن سی کیو در تیم ملی صحبت کرد چرا که به رغم تاکید 
مسئوان فدراسیون مبنی بر ادامه همکاری با این مربی، اخبار زیادی درباره 
جدایی او به گوش می رسد.  بعد از آنکه خبرگزاری رویترز، روز دوشنبه خبر 
تمدید قرارداد کی روش با فدراسیون فوتبال را رد کرد خبرگزاری فارس از قول 
سایت dn پرتغال نوشته: کی روش می خواهد فدراسیون شرایط آمادگی برای 
مسابقات جام ملت های آسیا را تضمین کند تا به شکلی صحیح این شرایط 
فراهم شود. این خواسته های کی روش تا اان مهیا نشده است به همین دلیل 
عملیات توافق نهایی متوقف شد.مربی پرتغالی دوست ندارد شرایطی که برای 
آمادگی تیم ملی ایران برای جام جهانی 2018 روسیه رخ داد، تکرار شود و 
ایران در پیدا کردن رقیبی مناسب برای برگزاری دیدار تدارکاتی عاجز ماند. 
کار به جایی رســیده که مقصد احتمالی ســرمربی تیم ملی هم مشخص 
شده. جدا از آفریقای جنوبی که گزینه همیشگی کی روش طی سال های 

گذشته بود حاا از چند تیم دیگر آفریقایی هم به عنوان 
تیم هایی که ممکن است کی روش روی نیمکتشان 
بنشیند نام برده می شود. سایت الیوم نوشته که او 
کاندیدای هدایت تیم هــای ملی آفریقای جنوبی، 
مصر، الجزایــر و همچنین در صــورت رفتن رنار 

گزینه مراکش است. دیروز خبرآناین هم 
به عنوان رسانه نزدیک به سرمربی تیم 

ملی آخرین وضعیت ماندن یا رفتن او 
را اینگونه تحلیل کرده: شاید تنها 

عاملی که باعث قطع همکاری 
کــی روش با تیم ملی شــود ، 
احتماا عــدم توافق حرفه ای 
بر ســر نحوه آماده سازی تیم 

ملی خواهد بود. بی تردید ماندن 
کی روش در راس کادرفنی تیم ملی 

ایران تغییری در سبک بازی و فلسفه 
بازی ما ایجاد نخواهد کــرد. او همچنان 

بنای بازی اش را بر نــدادن فرصت به حریفان 
و اســتفاده از فرصت ها خواهد گذاشت. البته 
شــاید این بار در جام ملت ها ، سبک بازی مان 
بشود سبک بازی با کره یا ازبکستان در مرحله 
انتخابی جام جهانی ، نه ســبک بــازی با تیم 
ملی اســپانیا و پرتغال. احتمــال رفتن کی 
روش از ایران ، خیلی زیاد نیســت چون اقا 
خود کی روش هم خیلی دوســت دارد این 
جدایی با یک افتخار بزرگ همراه باشــد. با 
یک جام . چیزی که می داند برای دستیابی به 
آن مسیری دشوار در پیش دارد اما چاره ای 
هم برای رسیدن به این عنوان غیر از یک بار 

برنامه سازی کامل ندارد.

اگر چه گفته می شود دلیل اصلی خداحافظی رضا 
قوچان نژاد از تیم ملــی، ناراحتی او از بازی نکردن 
در جام جهانی اســت اما جدا از این موضوع، گویا 
شرایط زندگی شخصی او هم در این قضیه بی تاثیر 
نبوده. آنهایی که عاقه خاصی به پیگیری زندگی 
خصوصی سلبریتی ها دارند قطعا همسر رضا گوچی 
را می شناسند؛ سروین بیات خواهر ساره بیات که 

چهره شناخته شــده ای برای دوستداران سینما 
محسوب می شود. همسر گوچی گرین کارت آمریکا 
دارد و دو تابعیتی است و گویا همین موضوع باعث 
شــده تا رضا تصمیم بگیرد برای ادامه زندگی به 
آمریکا برود. طبیعتا اگر این اتفاق رخ دهد او ناچار 
است که فوتبالش را در این کشور ادامه دهد و فاصله 
طوانی آمریکا تا کشورمان کار رضا برای حضور در 

بازی های تیم ملی را سخت خواهد کرد و به همین 
دلیل پسر طایی فوتبال ایران در جام جهانی ۲۰۱۴ 
تصمیم گرفته قید تیم ملی را بزنــد. همه اینها را 
نوشتیم تا به استوری جدید رضا گوچی برسیم که 
او را در ویرجینیای آمریکا نشــان می دهد. جایی 
که رضا گوچی به آن لقب محلــه اش! را داده و گویا 
حضور او در فوتبال آمریــکا را باید جدی گرفت. 

اگر چه خیلی ها می گویند رضا باید کماکان در هلند 
به فوتبالش ادامه دهد اما شایعات حاکی از آن است 
که او احتماا زندگی جدیدی در آمریکا شروع خواهد 
کرد. اتفاقی که اگر رخ دهد رضا را باید جدیدترین 
مهاجم سرشــناس لیگ MLS  دانست. لیگی که 
طی سال های گذشته میزبان مهاجمان بزرگی بوده 
که آخرین آنها را باید وین رونی دانســت.  مهاجم 
سرشناس  انگلیسی و بازیکن سابق منچستر یونایتد، 
در ۳۲ سالگی تصمیم گرفت فوتبالش را در آمریکا 
ادامه دهد و باشگاه دی ســی یونایتد را برای ادامه 
فوتبالش انتخاب کرد. البته رونی هر چقدر هم که 
معروف باشد، نمی توان او را سرشناس ترین مهاجم 
حاضر در MLS دانست چرا که این عنوان بدون هیچ 
شــک و تردیدی به زاتان ابراهیموویچ می رسد. 
ایبرای ۳6 ساله فصل قبل به لس آنجلس گلکسی 
پیوست و در ۱۱ بازی موفق شد، هفت گل برای تیم 

جدیدش به ثمر برساند.
به جز رونی و ایبرا، فوتبال آمریکا همین اان میزبان 
مهاجمان سرشناس دیگری هم هست. دیدیه دروگبا 
را برایتان مثال می زنیم که آخرین تیم اروپایی اش 
چلسی بود. دروگبا یک فصل در مونترال ایمپکت در 
ام ال اس توپ زد و حاا عضو تیم فونیکس است که در 
دسته دوم فوتبال آمریکا حضور دارد. سباستین جو 
وینکوی ایتالیایی هم دیگر مهاجم سرشناسی است 
که در ام ال اس حضور دارد. بازیکن کوتاه قامتی که 
سابقه بازی در یوونتوس را دارد و دوران فوق العاده 
خوبی را در باشگاه تورنتو پشت سر گذاشته است. 
جیوانی دوس سانتوس مکزیکی هم دیگر مهاجم 
شناخته شده ای است که در آمریکا بازی می کند و 
عضو باشگاه لس آنجلس گلکسی است به این نکته 
هم اشاره کنیم که در سال های گذشته مهاجمانی 
نظیر تیری آنــری و داوید ویا هــم در MLS بازی 

کرده اند.

مسعود شجاعی جدیدترین سوژه بازار نقل و انتقاات 
فوتبال ایران اســت. کاپیتان تیم ملــی که فقط در 
اولین بازی تیم ملی در جام جهانی فرصت بازی پیدا 
کرد، حاا جدیدترین گزینه باشــگاه تراکتورسازی 
محســوب می شود. باشــگاهی که بعد از خصوصی 
شــدن رویاهای زیادی دارد. قدم اول زنوزی مالک 
جدید تراکتورسازی اســتخدام جان توشاک بود و 
بعد از آن آنها سراغ ســروش رفیعی رفتند که البته 
علیرغم ارائه پیشنهاد وسوســه انگیز به این بازیکن 
نتوانســتند هافبک ایرانی فصل گذشــته الخور را 
جذب کنند) دیروز گفته شد سروش با پرسپولیس 

به توافق نهایی رسیده و به زودی به کرواسی می رود 
تا در اردوی این تیم حاضر شود( تا دنبال یک گزینه 
جدید و البته جذاب برای خط میانی تیمشان باشند. 
او کسی نیست جز مسعود شجاعی که بعد از جدای 
از آ.ا.ک هنوز مقصد جدیدش را مشــخص نکرده. او 
از لیگ یونان پیشــنهادهای دیگری دارد اما شاید 
پیشنهاد تراکتورســازی به لحاظ مالی آنقدر خوب 
باشد که مســعود بعد از چند سال حضور در فوتبال 
اروپا تصمیم بگیــرد برای ادامــه فوتبالش به لیگ 
برتر برگردد. خبرگزاری میــزان درباره این موضوع 
نوشته:»باشــگاه تراکتورســازی قصد دارد در سال 

جاری 2 نفــر از بازیکنان حاضر در جــام جهانی به 
همراه تیم ملی را به تبریز بیاورد که مسعود شجاعی 
یکی از این بازیکنان است.صحبت هایی ابتدایی برای 
جذب این بازیکن انجام شــده و تراکتورسازان فعاً 
منتظر پاسخ شجاعی هستند.« حاا باید منتظر ماند 
و دید شجاعی چه جوابی به تبریزی ها می دهد. آیا 
پیشنهاد تراکتورساز ها به لحاظ مالی آنقدر وسوسه 
انگیز خواهد بود که شجاعی را راضی به بازگشت به 
فوتبال ایران کند یا اینکه کاپیتان تیم ملی ترجیح می 
دهد کماکان در اروپا به بازی کردن ادامه دهد. جواب 

این سوال به زودی مشخص خواهد شد.

گزینه جذاب تراکتور: کاپیتان مسعود
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فکر کردم در جمع خودماني هستیم
توضیح انصاريان درباره آن قهقهه خاص

گفته بودم خودسانسوري نمي کنم
روايت علي انصاريان از متن و حاشیه برنامه اينترنتي زابیواکا. او که بعد از بازيگري حاا اجرا را هم تجربه کرده است، از مسیر 

تازه اش مي گويد
در شرایطي که ما 

داریم باید همه کاري 
کنیم که حال بیننده 

خوب شود. حال وقتي 
خوب مي شود که با او 
رو راست باشیم. البته 

خیلي وقت ها روراستي 
به ضررم تمام شده. با 
این حال وقتي مي بینم 

بازار بسته شده، 
مشکل درست شده، 

خوزستان این وضع را 
دارد، آدم ها گرفتارند 
و... من که درد نداري 
و گرسنگي را مي دانم 

چرا باید ساکت 
باشم؟

0
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0
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عادل فردوسي پور تصمیم 
داشت همزمان با مسابقات 

تیم ملي كشورمان از 
سه بازیكن مطرح خارجي 

به عنوان مهمان بهره ببرد. 
در این میان فقط سامي 

 اتوئو اجازه حضور در 
»بیست هجده« را پیدا كرد. 

قرار بود برای بازی ایران و 
اسپانیا کارلوس پویول و برای 
مسابقه ایران و پرتغال مانیش 
به این برنامه بیایند كه به رغم 

دریافت دستمزد،  از سوي 
مسئوان صداوسیما این 

اجازه را نیافتند.

10
براي نخستین بار، همزمان با 
مسابقات تیم ملي كشورمان 

در جام جهاني، زمینه 
حضور بانوان در ورزشگاه 

آزادي در كنار مردان فراهم 
شد. مسئوان، به ۱۰هزار 

تماشاچي بلیت فروختند تا 
آن ها مسابقه ایران با اسپانیا و 
ایران با پرتغال را در استادیوم 
آزادي ببینند. در ضلع شرقي 
ورزشگاه، پرده اي تعبیه شد 

و فوتبال با كیفیت خوب به 
نمایش درآمد.

0
0

پیش از جام جهاني گمان 
مي كردیم حاشیه ها به 

گزارشگران بازمي گردد. 
اتفاقي كه در دوره پیش براي 
علیرضا علیفر رخ داد. این بار 

اما گزارش ها حاشیه تند و 
تیزي نداشتند و چندمورد 

جواد خیاباني هم طبیعي 
است. از آن سو جمله اي در 

حد »چقدر خوبیم ما« فراگیر 
نشد.

پیش از آغاز جام جهاني نوشــتیم، برنامه هاي اینترنتي به دلیل فضاي بازتري که 
نسبت به برنامه هاي تلویزیوني دارند، مي توانند در جذب مخاطب موفق تر عمل 
کنند. به شرطي که خوراک خوب تدارک ببینند و پیش تر از تلویزیون حرکت کنند. 
این اتفاق هنوز براي برنامه هاي وب رخ نداده و مثا در همین جام جهاني، کمتر کسي 
شبکه ورزش و سه را رها مي کند. در تلویزیون ما برنامه هاي فوتبالي کف استاندارد 
را دارند و مي توانند عاقه مندان را ســیراب کنند. این نکته اي است که مدیران 
تلویزیون اینترنتي آیو به آن اشراف دارند و براي جبران، ابتدا آزاده صمدي را به 
عنوان مجري برنامه شان یعني زابیواکا انتخاب مي کنند و وقتي تلویزیون مخالفت 
مي کند، سراغ علي انصاریان و مجید یاسر مي روند. بعد از این جابه جایي تصمیم 
داشتیم با انصاریان گفت و گو کنیم؛ فوتبالیست سال هاي نه چندان دور که حاا هم 
شمایل بازیگري گرفته، جلوي دوربین راحت است و خودماني. حاشیه اي ایجاد شد، 
دست نگه داشتیم تا ببینیم نتیجه چه مي شود. انصاریان بازهم راحت است و در 
به کار بردن اسامي  خواننده هاي منشوري و نیز نیش و کنایه اجتماعي، مرزي براي 
خود قائل نیست. شاید گاهي این حد از راحت بودن، تصنعي و آزاردهنده تعبیر شود 

اما انصاریان مي گوید، اهل شو نیست و مي خواهد حال مردم را خوب کند.

آزاده صمدي که از زابیواکا کنار گذاشته شــد، تو و مجید یاسر مجري برنامه 
شدید. کي به تو پیشنهاد اجرا شد؟

اجراي یک برنامه فوتبالي توسط آزاده صمدي، اتفاق جدیدي بود. اي کاش خود خانم 
صمدي برنامــه را پیش مي برد چون باعث شکسته شــدن یک تابو مي شــد و خیلي از 
خانم هاي عاقه مند مي توانســتند وارد این عرصه شــوند. وقتي با حضور خانم صمدي 
مخالفت شد، پیشــنهاد اجراي زابیواکا را به من دادند. در جلسه اي که با مسئوان آیو 
داشتم، گفتم من آدمي  نیستم که هرمتني برایم بنویسید، جلوي دوربین بخوانم و به به و 
چه چه کنم. تاکید کردم سانسور و خودسانسوري را بلد نیستم. در برنامه هایي که مجریان 
بي خودي به به و چه چه مي کنند درواقع دارند خودسانســوري مي کنند. در صورتي که 
خودتان مي بینید که در فضاي مجازي خبرها به سرعت مي پیچد و امکان سانسور نیست. 

درباره نوع حرف زدن هم شرط و شروطي نبود؟ نخواستي مثل مجریان باشي؟
گفتم نمي خواهم عصا قورت داده حرف بزنم. من راحتم و ادا درنمي آورم.

نپرسیدي چرا من را انتخاب کردید؟
شاید به خاطر تجربیاتي است که از من در برنامه هاي زنده دیده بودند و پي برده بودند که 
با دوربین راحت هستم. اگر نگاه کني روزهاي اول هیچ برگه اي در دست نداشتم و اان 
هم روي برگه ها اطاعات و خبرها نوشته شده است که از رو مي خوانیم. بقیه اش بداهه 
است. باید آدم شیریني باشي که نتیجه بده بستان ها شیرین شود. این نکته اي مهم براي 
من بود و توي جلسه هم روي آن تاکید داشتیم. شاید باورت نشود، ما ساعت دو جلسه 

داشتیم و ساعت سه روي آنتن رفتیم.  
چیزي آماده داشتي؟

هیچ. فقط یک سام و علیک)با خنده(. 
توي دنیا بازیکن–کارشناس یا بازیکن-مجري زیاد سراغ داریم. چرا توي برنامه 

روي این وجه مانور نمي دهي؟
من اصا کارشناســي بلد نیســتم. هرجا هم که مي گویند براي کارشناسي فوتبال بیا، 
نمي روم. خیلي وقت است ســراغ فوتبال نمي روم. حتي در ســینما هم سعي مي کنم 

گزیده کار باشــم و به امور شخصي ام برســم. کتاب مي خوانم، فیلم مي بینم و مسافرت 
مي روم.

چرا این قدر دوست داري برنامه فان باشد. بااخره فوتبالیست بوده اي.
باور کن مردم بحث کارشناسي نمي خواهند. آن ها عادل فردوسي پور و جواد خیاباني را 
مي بینند. بس است دیگر. از این متنفرم که بگویم اگر این دو فوروارد دقت مي کردند توپ 

گل مي شد و... اان شبکه ورزش و شبکه سه مدام بحث کارشناسي دارند. 
انگار برنامه را خواسته اي اجتماعي ببیني.

آره آمدیم یک چیزهایي را به اندازه خودمان درست کنیم. حتي روز اول گفتم من گوشي 
نمي گذارم. گفتم من اصا گوش نمي دهم و کار خودم را مي کنم.

یک موضوع روز را با مجید یاسر مي اندازید وسط و درباره اش بحث مي کنید، چقدر 
تمرین دارید؟

هیچي. چندتــا متن دربــاره موضوعــات مختلف مي دهنــد، بقیــه اش را خودمان 
صحبت مي کنیم. مجید هم بداهه پرداز خوبي اســت و شــیرین اســت و براي همین 
بده بستان هاي مان جواب داده. قصد مقایســه ندارم ولي اگر به مجریان موفق دنیا نگاه 
کنید، مي بینید خیلي راحت هرچیزي که فکر کني از مهمان مي پرســد و کامنت هایي 

مي خواند که نقد مهمان است. منتها اسم این تخریب کردن نیست. 
زیادي روراست نیستي؟!

در شــرایطي که ما داریم باید همه کاري کنیم که حال بیننده خوب شود. حال وقتي 
خوب مي شود که با او روراست باشیم. البته خیلي وقت ها روراستي به ضررم تمام شده. با 
این حال وقتي مي بینم بازار بسته شده، مشکل درست شده، خوزستان این وضع را دارد، 
آدم ها گرفتارند و... من که درد نداري و گرسنگي را مي دانم، چرا باید ساکت باشم؟ چون 
من هم از این قشرم، بچه مایه دار نیستم که. فرزند کارمند بوده ام که پدرم نان حال سر 
سفره  مان گذاشته. براي همین در اوج خوشحالي، به یکباره انتقاد مي کنم. وقتي برنامه 

را شروع کردیم یک ناظر بود اان سه تا.
تاثیري هم داشته؟

نه)با خنده(.
تو که تجربه بازیگري داري و خودت را به د ست کارگردان مي سپاري، چرا براي اجرا 

اجازه نمي دهي مدیریت شوي؟
بازیگري خیلي فرق دارد. موقع بازي از تو چیز مشخصي مي خواهند ولي در 

اجرا، زنده جلوي دوربین صحبت مي کني و اگر بخواهي خودت را سانسور 
کنــي، بیننده ها پس ات مي زنند. مــردم وقتي حــرف را مي پذیرند که 
مي بینند با تمام احساسم از خرمشهر حرف مي زنم. اصا نوستالژي من 

»ممد نبودي...«  است و وقتي حسین فخري مي خواند موي تنم سیخ 
مي شود. ولي مي گویم من بلد نیستم شــعار دهم و الکي نمي گویم 

همه چیز خوب است. 
کامنت ها در لحظه مي رسد؟

بله.
چقدر روي اجرایت تاثیر دارد؟

کامنت ها خوب است ولي من آدمي  نیســتم که کامنت رویم تاثیر 
بگذارد. متاسفانه زیاد حرف گوش کن نیستم و سعي مي کنم کارم 
را بکنم. همه هدفم این است که حالم خوب باشد تا حال مردم نیز 

خوب شود.
نمي دانم شاید ما به اجراهاي خشک و رسمي  عادت کرده ایم. 

یک جاهایي خیلي صمیمي  مي شوي!
آن لحظه که شوخي اي به ذهنم بیاید مي گویم. سعي مي کنم جمع خوش باشد و 
مردم هم خوش شوند. به مجید یاســر گفتم؛ قرار نیست هرچه مي گوییم را تایید 

کنیم. اگر از چیزي خوش مان نیامد، مخالفت کنیم. بااخره سلیقه است.
ولي وقتي در تلویزیون هستي مراقبي حرف بو دار نزني. 

خودم، خودم را مدیریت مي کنم نه کســي دیگر. ضمن این که آنجا مهمانم اینجا 
مجري. 

اگه توي تلویوزیون مجري باشي همین قدر راحتي؟
بله؛ همین قدر.

ولي نمي شود!
حاا یا مي خواهند یا نه. جز این چیزي نیست. 

براي بعد از جام جهاني قرارداد داري؟
نه قرارداد من تا 24تیر است. 

فکر مي کني باهات ادامه بدهند؟
نمي دانم ولي واقعیت این اســت که فکر نمي کردند برنامه شــان تا این حد بگیرد. 

تکه هایي که بیرون آمد، خیلي ها را قلقلک داد تا ببینند برنامه چیست.
هیچ وقت توي تخیل ات به مجري گري فکر مي کردي؟

من به همه چیز فکر مي کنم. توي بازیگري هم به هرچیزي فکر کنم، بازي مي کنم. 
اما به این که بخواهم یک روز مجري شــوم، نه هنوز مردد هستم. اگر پیشنهاد شود 
باید فکر کنم چقدر مي توانم به برنامه کمک کنم و چقدر دستم باز است. چون مردم 

این علي را دیده اند و نمي شود زیادي تغییرش داد.
حرفت راجع به کارلوس کي روش یک طرفه نبود؟ مجید یاسر ساکت بود و تو 

حمله کردي.
من وقتي صحبت آقاي تاج را خواندم که مي گفت کسي نباید از کي روش انتقاد کند، 
عصبي شدم. گفتم آقاي کي روش تو که این قدر شرایط ات خوب بوده، تیم ات خوب 
بازي کرده این چه حرفي است که مي زني. بگذار تیم ات از جام برگردد ولي خرابش 
کرد. نمي توانستم حرف او و تاج را هضم کنم. تیم ملي نتیجه گرفته، به برانکو چه 
کار داري؟ درست است که ما خوب بودیم ولي قبول کنیم زیبا بازي نکردیم. تنها 
بازي اي که خوب بودیم پرتغال بود. با این حال اسم کي روش سنگین است و براي 

تیم ملي خوب، ولي خودش باید رعایت کند.
چند وقتي است توي سینما کم کار شده اي. تازگي ها فیلم بازي 

کرده اي؟
سه تا سینمایي دارم. »تصویرم در آینه نیست« رضا خاکي. در فیلم 
طنز رضا سبحاني بازي کرده ام و »کاپیتان امیر« سعید چاري نقش 

شهید رضایي مجد را دارم. 
تئاتر پیشنهاد نشده؟

چرا ولي دوست نداشتم.خیلي وقتم را مي گیرد. باید دوماه تمرین کني 
و سه ماه اجرا داشته باشي. کلي کار دارم و نمي توانم.

پژمان جمشیدي هنوز درگیر این مسئله است که چرا یک فوتبالیست 
باید بازیگر شود. تو ولي اسیر این حاشیه نشدي.

من همیشه مي گویم آسمان هنر این قدر بزرگ است که زیر آن جا 
براي همه هست. بستگي دارد چقدر اوج بگیري و باا بروي. 
هیچ کس جاي هیچ کس را تنگ نکرده. ضمن این که قرار 
نیست همه من را دوست داشته باشــند و مخالف هایي 

هستند.
دنبال خریدن نقش بوده اي؟

چي کنم؟! این همه رفیق کارگــردان و تهیه کننده دارم 
ولي اصا به این چیزها فکــر نمي کنم. براي چي این کار 
بکنم؟ مگر زندگي ام از این راه مي گذرد؟ حتي اگر از این 
راه بگذرد هرگز این کار را نمي کنم. در دوران فوتبال نشان 

دادم این کار را نمي کنم، این که دیگر جاي خود را دارد.
به نظرت کي قهرمان مي شود؟ 

من کــه طرفدار ایتالیا هســتم که در جام نبــود. ولي فکر 
مي کنم برزیل قهرمان شود.

مي فهمم بي پولي یعني چه؟
من بچه پایین شهر تهرانم؛  میدان خراســان،  خیابان غیاثي. خیلي از آدم ها مثل علي 
پروین، بهروز رهبري فر، طیب،  رمضون یخي،  مصطفي دیونه و همه كساني كه شما به 
اسم مي شناسید، در این محله زندگي كرده اند. این آدم ها مرام عجیب و غریبي داشتند؛ 
آدم هاي لوتي منشي بودند كه خیلي سخت زندگي مي كردند، مثل رابین هود بودند كه 
دست خیلي ها را مي گرفتند در حالي كه خودشان محتاج بودند. فریبرز فیلم »كاف« 
آدمي  از همین جنس اســت كه در كل زندگي اش یك تخت دارد. نظافتچي باشگاه 
است؛  باشــگاه را جارو مي كند كه فقط جاي خواب به او بدهند. پس وقتي پیشنهاد 
وسوسه انگیزي به او مي دهند، فورا قبول مي كند. من خودم از چهارده سالگي باید كار 
مي كردم. صبح تابستان ها با برادرم محمد مي رفتیم سر كار و بعدازظهرها فوتبال بازي 
مي كردیم. من این مراحل را گذارنده ام. مي فهمم آدم بي پول و »گشــنه« یعني چي. 
من كه سال 69 مجبور بودم با چهارتا بلیت اتوبوس از میدان خراسان بروم سیدخندان 
و با چهارتا بلیت یك توماني هم برگردم، آدمي  مثل فریبرز »كاف« را درك مي كنم. 

هنوز مادر مي بینم
من هنوز كه هنوز اســت قهرمانم دادا)ایرج قادري( و دادشاه)سعید راد( است. هنوز 

حاضرم هرماه پنج بــار »مادر« علي حاتمي  را ببینم. ایــن آدم عجیب و غریب بزرگ 
است؛ هركاري كه ساخت ماندگار شد. من هنوز كه هنوز است از دیدن فیلم هایي مثل 
»قیصر«، »كوچه مردها«، »چرخ و فلك«،  »كندو« و »طوقي« لذت مي برم. بهترین 
فیلم هاي ایراني همین ها هستد. به طرز عجیبي عاشق »گوزن ها« هستم؛ درحالي كه 
حتي به سیگار پك هم نزده ام. یا »برزخي ها« كه آن را در سینما دیدم. من فیلم هاي 
جنگي هم خیلي دوست دارم. ما نســلي هســتیم كه با این فیلم ها بزرگ شده ایم؛ 
 »افق«، »رهایي«، »بلمي  بسوي ساحل«،  «هراس«، »پایگاه جهنمي«، »عقاب ها«، 
»كاني مانگا«.... من عاشق »گادیاتور« هستم. واقعا وقتي آن را دیدم حسرت خوردم؛ 
چون اخاق و رفتار خودم طوري بود كه خیلي راســل كرو را دوست داشتم. ما دهه 
پنجاهي ها نسلي هستیم كه نه جنگ را فهمید نه صلح را. قهرمان ما سعید راد،  فرامرز 
قریبیان و جمشــید آریا بوده. اولین فیلمي  كه همه دیدند »عروس« بود. ولي وقتي 

جمشید  هاشم پور با اسلحه مي آمد سالن پر از سوت و كف مي شد. 

فرهاد، ایرج و فروغي
من خودم عاشــق صداي فریدون فروغي،  فرهاد و ایرج هستم كه در بیشتر فیلم هاي 
آن زمان شنیده مي شد. خیلي سال بود دنبال قهرمان در فیلم هاي ایراني مي گشتم. 

پرویز پرستویي فوق العاده است؛  جمشید  هاشــم پور و فرامرز قریبیان عالي هستند. 
اولین فیلمي  كه از او دیــدم »صات ظهر« بــود. از قدیم فیلم مي دیدم. ســر فیلم 
»قیصر« بیست بار گیر بودم؛ هردفعه یك نفر آن را اجاره مي كرد. اجاره فیلم هم روزي 
پنجاه تومان بود. سه روز دستم بود ولي پول نداشتم آن را بدهم تا اینكه آمدند درِ خانه 

فیلم را گرفتند. 

تجربه، تجربه، تجربه
ما دهه پنجاهي ها با »راكي« و »پلیس آهني« بزرگ شدیم. بعد فیلم هاي »آرنولد« 
و »فرانكي« آمد. قشــنگ یادم هست بعد از اینكه در مدرســه فیلم هاي جكي جان 
نمایش مي دادند، توي راه خانه همدیگر را به قصد كشــت مي زدیم! حرفم این است 
اگر فیلمنامه اي را دوست داشته باشم بازهم تهیه كنندگي خواهم كرد. من با آدم هاي 
بزرگي مثل حسین فرحبخش، عبداه علیخاني و برادران شایسته بزرگ شده ام، این ها 
بچه محل ما و دوستان صمیمي  پدرم بوده اند... من همیشه گفته ام هیچ احتیاجي ندارم 
كه حتما بازي كنم. پس امكان ندارد به هر كاري تــن بدهم. قبل از اینكه بله بگویم با 
چندنفر مشــورت مي كنم، بعد قبول مي كنم. هنوز هم درحال تجربه هستم. تجربه، 

تجربه، تجربه. 
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فوتبال است و حاشیه هایش. حاا باید جذابیت حواشي برنامه هاي 
فوتبالي را هم به این ورزش الصاق كرد. جذابیت كه نه؛ گاهي 

حاشیه ها افسوس و تاسف به همراه دارد. نمونه اش هشدار عجیب 
رئیس شوراي سیاست گذاري ورزش صداوسیما كه در آستانه 

مسابقه تیم ملي با اسپانیا گفته بود، ممكن است بازي ها دیگر پخش 
نشوند. خوشبختانه خود علي اصغر پورمحمدي خیلي زود رفع 

سوء تفاهم كرد ولي به هرحال ترس به جان فوتبال دوستان افتاد. 
ماجراي ممانعت از حضور كارلوس پویول در برنامه »بیست هجده« 

هم اتفاق تلخي است. نمي دانیم مقصر واقعي كیست ولي وقتي 
این بازیكن دستمزدش را گرفته و تا دم در جام جم آمده، چرا باید 
این گونه آبروریزي شود؟  آزاده صمدي همان روزهاي اول از اجراي 

یك برنامه فوتبالي منع شد و علي انصاریان و مجید یاسر جاي او 
را گرفتند. انصاریان با این برنامه، بعد از بازیگري، اجرا را هم به 
تجربیات خودش افزوده. راحت است و حتما مزه پراني هایش را 

دیده اید. توضیح بیشتر را در گفت و گو با خودش بخوانید. در ستون 
مجاور هم مي توانید ۱۲حاشیه و اتفاق مهم جام جهاني را بخوانید. 

  احمد رنجبر
هفتصبح

پیش درآمد

بهترین برنامه اي است كه درباره جام جهاني روي 
آنتن مي رود. عادل فردوسي پور مجري اصلي است 
و محمدرضا احمدي بــه او كمك مي كند. تركیب 
این دو یكــي از رمزهاي موفقیت برنامه اســت. در 
این برنامه شــاهد آیتم هاي جذاب هم هستیم كه 
ســعي كرده از منظري متفاوت به تیم ها و اتفاقات 
جام بپردازد. مهمان ها،  دیگر امتیاز »بیست هجده« 
هستند. گزارش هاي محمدحسین میثاقي را از یاد نبریم. او از نخستین روزي كه 
به روسیه رفت سعي كرد سوژه هاي نابي شكار كند كه غالبا هم موفق بوده است. 

 10روز پیش از آغاز مســابقات جــام جهاني روي 
آنتن شــبكه ورزش رفت؛  با اجراي جواد خیاباني. 
در برنامه هاي اول رقیبي به نام »بیســت هجده« 
نداشت و توجه ها سمت آن بود. برنامه در مجموع 
متوسط است كه به دایلي از حد وسط عبور نكرده. 
مهم ترین علت،  عدم برخوداري از آیتم هاي خاص 
است و این كه بر مدار كلیشــه ها حركت مي كنند. 
كارشناســان برنامه ها را هم زیاد در تلویزیون مي بینیم و از این نظر هم »فصل 
داغ فوتبال« نمي تواند با رقییش برابري كند. با شروع جام و ارسال گزارشگر به 

روسیه اوضاع كمي  بهتر شده.

تلویزیون اینترنتي آیو با انتخاب آزاده صمدي سعي 
داشت، تابوشكني كند. تلویزیون با اجراي او موافق 
نبود و صمدي جاي خود را به علي انصاریان و مجید 
یاسر سپرد. آن ها سعي كرده اند برنامه را فان اجرا 
كنند و براي همین وقتي برنامه را مي بینیم گاهي 
یادمان مي رود به مناســبت جــام جهاني فوتبال 
تدارك دیده شــده. »زابیواکا« بیشــتر در حاشیه 
فوتبال است و مجریان درباره عادات كشورهاي حاضر صحبت مي كنند، بحث را 
به مسائل روز جامعه پیوند مي زنند و اخبار فوتبالي را مرور مي كنند. این برنامه 
مي تواند كاربران را سرگرم كند ولي گاهي شــوخي هاي انصاریان ممكن است 

اذیت تان كند و بگویید دیگر بس است. 

تلویزیــون چنــد ویژه برنامــه دیگــر عــاوه بــر 
»بیســت هجده« و »فصل داغ فوتبــال« روي آنتن 
مي فرستد. هم شبكه پنج برنامه دارد و هم شبكه خبر 
كه هردو معمولي اند. در این میان شبكه امید برنامه اي 
پخش مي كند به نام »جام رویایي«. پیش تر نوشتیم 
كه این برنامه بنا به رسالت شبكه امید قرار است براي 
نوجوان ها باشــد.در عمل اما با یــك برنامه مواجهیم 
كه ربط چنداني به نوجوان ها ندارد و بدتر اینكــه در حد و اندازه یك برنامه فوتبالي 
نیست. با دومجري نوجوان كه نمي شود براي این گروه سني برنامه فوتبالي ساخت. 
تازه، خیلي از نوجوان ها دركشان از فوتبال خیلي باا است ولي جام رویایي گویا براي 
مبتدیان ساخته مي شود. تنها حســن »جام رویایي« دكور آن است وگرنه اخبار آن 

سوخته، كارشناس آن درجه دو و آیتم هایش كلیشه اي است. 

یكه تازي بیست هجده
عیار چهار ویژه برنامه جام جهاني چقدر است؟

قیصر را پس 
نمي دادم

انصاريان از سلیقه سینمايي 
خود مي گويد

سه سال پیش فیلمي  از علي انصاریان وارد 
بازار شبکه نمایش خانگي شد به نام »کاف«. 

او در این فیلم نقش پررنگي برعهده داشت 
و خیلي هم خوب بازي کرده بود. براي 

همین سراغش رفتیم و درباره بازیگري اش 
پرسیدیم؛ این که چطور عاشق بازیگري شده، 

چه فیلم هایي مي بیند و چه مسیري براي 
خودش ترسیم کرده. بازخواني بخش هایي از 

آن گفت و گو خالي از لطف نیست. انصاریان 
عاوه بر این، در ۱۰سریال و 5فیلم بازي کرده 

است که »کاف« پررنگ تر از بقیه بوده. 
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درباره بریده ویدئویي که از برنامه زابیواکا منتشر شد، پیش تر نوشتیم و در باکس 
مجاور، ماجرا بازخواني شــده اســت. علي انصاریان بافاصله مصاحبه اي کرد و 
درباره ماجرا توضیــح داد. بنابراین زیاد روي واکنــش او و قهقهه اي که از ته دل 
ســرداد نپرســیدیم. مهمان دورگه برنامه، نام خواننده اي را به زبان مي آورد که 
در رسانه هاي رسمي  ما ممنوع اســت. انصاریان مي خندد؛ یعني قهقهه مي زند. 
او این اتفاق را حاصل راحتي با مردم مي داند: »ببیــن مهمان خارجي مي آوریم 
ولي انگلیسي من و مجید در حد صفر است. اسمش بنوا است اجازه گرفتیم و به 
او گفتیم بابک چون این اسم راحت تر است!« انصاریان مي گوید، نمي تواند جلوي 
احساسات خود را بگیرد: »من اگر چیزي خوشحال یا ناراحتم کند به زبان مي آورم. 
در صحنه اي که اسم خواننده ها آمد نفهمیدم چي شد. بعد که فیلم را دیدم متوجه 
خنده هایم شدم.« انگار یادت رفته بود جلوي دوربین هستي. او این جمله را تایید 
مي کند: »واقعا فکر کردم یک جمع خودماني است! مجید هي مي خواست ماجرا 
را جمع و جور کند ولي من پشت ســر هم حرف مي زنم. بنوا هم مانده بود که چي 
شده. بهش گفتم تو اوکي بودي.« واکنش ها به خنده هاي انصاریان هم جالب بود. 
در ســایت برترین ها غالب کامنت ها در حمایت از اوست که باعث شده دل مردم 
شاد شود: »افرادي هســتند افسرده که دوســت ندارند با یک اتفاق جزیي ملت 
را خنداند. چشم شــادبودن ملت را ندارند برادر. آقاي انصاریان محترم، خداوند 
خیرت بده که با یک اشتباه نه به منظوري همه لبخند زدند.« چندنفري هم این 
را كه سانســور نام خواننده یک امر جا افتاده اســت، تقبیح کرده اند! یک کامنت 
منفي درباره انصاریان و اجرایش وجود دارد. یکــي هم گفته نباید جاي صمدي 
را مي گرفتند: »اصا شماها نباید این کارو قبول مي کردین، باید از آزاده صمدي 
پشتیباني مي کردین تا به خاطر جنسیت محروم از کارش نشه.« برخي کامنت ها 
هم به شایعه ممنوع التصویري مجید یاسر و علي انصاریان واکنش نشان داده اند 

که خب فقط یک شایعه بود.  

برنامه »بیست هجده« 
ركورددار اتفاق و حاشیه 

است. پررنگ ترین حاشیه 
به ممانعت از حضور پویول 

برمي گردد. صحبت هاي 
سید مجید حسیني درباره 

تعویض اش به خاطر نیاز 
منتظري به دستشویي نیز 
پرده از روي دیگر تصمیم 
كي روش برداشت. حضور 

سامي  اتوئو، حشمت 
مهاجراني و علي پروین از 
اتفاقات مهم برنامه است. 

گفت و گوي جنجالي كارلوس 
كي روش با این برنامه و 

عدم پرداختن فردوسي پور 
به ماجراي قوچان نژاد و 

آزمون دیگر حواشي برنامه 
محسوب مي شود.

         ماجرا چه بود؟   عادل فردوسي پور از میان بازیکن هاي 
خارجي فقط موفق به پذیرایي از ســامي  اتوئو شد. بقیه 
مجوز حضور در »بیست هجده« را به دست نیاوردند. اتوئو 

مهمان ویژه بازي ایران و مراکش بود.
          نتیجه چه شد؟   یک روز بعد از پخش برنامه نوشتیم، 
»بیست هجده« از حوالي ساعت 16 روز جمعه شروع شد 
و حدود دوي بامداد روز شــنبه به پایان رسید. در خال 
آن مسابقه فوتبال،آگهي بازرگاني، بخش خبري ساعت 
22 و چند میان برنامه كوتاه پخش شــد اما وجه غالب، 
حس و حال برنامه بیست هجده بود. این برنامه در روز دوم 
از ساموئل اتوئو، ســتاره كامروني كه در بارسلونا به اوج 
شهرت رسید، پذیرایي كرد. جواد نكونام هم كنار او بود 
و براي یك برنامه چه تركیبي كامل تر از این دو بازیكن؟ 
نتیجه گفت و گو با هردو بازیكن جذاب و پرنكته بود. همه 
امتیازهاي برنامه اما به حضور اتوئو برنمي گردد، بچه هاي 
بیســت هجده با آماده كردن آیتم هاي متنــوع برنامه را 

دوچندان جذاب کردند. 

         ماجرا چه بود؟   عادل فردوسي پور در ادامه دعوت 
از بزرگان فوتبال بــراي حضــور در ویژه برنامه جام 
جهاني، این بار ســراغ کارلوس پویول، کاپیتان سابق 
بارسلونا و تیم ملي اسپانیا رفته بود. او قصد داشت در 
روز بازي تیم ملي ایران و اســپانیا پذیراي این ستاره 
فوتبال اسپانیا و جهان باشد. عادل چهارسال قبل که 
ویژه برنامه جام جهاني برزیــل را به او دادند، با دعوت 
از کارلوس دونگا، کاپیتان و ســرمربي سابق برزیل، 
حسابي ترکاند و بعد از آن این روند را با دعوت از لوییز 
فیگو در ویژه برنامه قرعه کشــي جام جهاني روســیه 
ادامه داد. مسئوان اما اجازه ندادند پویول به استودیو 

»بیست هجده« بیاید. 
          نتیجه چه شد؟   عادل فردوسي پور دلخوري اش را 
روي آنتن نشان داد. بعدا شایعه شد که مشکل از موي 
پویول بوده اما معاون سیما این شایعه را رد و اعام کرد، 
گفته بودیم نباید مهمان خارجي بیاورید. آخر معلوم 
نشد مقصر چه کسي است فقط پول و آبروي مان رفت! 

         ماجرا چه بود؟   »زابیواکا« برنامه پخش مســتقیم 
مسابقات جام جهاني است که از تلویزیون اینترنتي آیو 
پخش مي شود. در روزهایي که تب اجرا در بین بازیگران 
سینما و تلویزیون داغ شده، آزاده صمدي تصمیم گرفت 
تا این عرصه را به شکلي متفاوت تجربه کند، از همین رو 
به پیشنهاد تلویزیون اینترنتي »آیو« براي اجراي برنامه 
فوتبالي»زابیواکا« پاســخ مثبت گفــت. این تصمیم به 
مذاق تلویزیوني ها خوش نیامد و خیلي زود دستور حذف 

صمدي را صادر کردند.
          نتیجه چه شد؟   تلویزیون که حاا به شکل همه جانبه 
مســئولیت نظارت بر محتواي تلویزیون هاي اینترنتي 
را به دست گرفته، براي شــروع قدرت نمایي اش در این 
عرصه، دستور حذف آزاده صمدي از برنامه »زابیواکا« را 
صادر کرد. حذف آزاده صمدي كه گفته مي شود به خاطر 
مخالفت با اجراي برنامه فوتبالي توسط یك مجري زن! 
 است، نهیبي جدي براي شبكه هاي اینترنتي است. علي 

انصاریان و مجید یاسر هم جاي او را گرفتند.

پروین و مهاجراني در تلویزیون
قدرت مايیمخالف خوانیجاه طلبیتابوشکنی

         ماجرا چه بود؟   حشمت مهاجراني مربي و علي پروین، 
کاپیتان محبوب سال هاي دور تیم ملي مهمان نخستین 
ویژه برنامه »بیســت هجده« بودنــد. برنامه اي که عادل 
فردوســي پور براي جام جهاني ترتیــب داده و پرقدرت 
شــروع کرد. پروین حاضر به مصاحبه زنــده تلویزیوني 
نیست و به دلیل اختاف سلیقه با عادل، هیچ وقت دعوت 
او را براي حضــور در برنامه نود نپذیرفته بود. حشــمت 

مهاجراني نیز اجازه حضور در برنامه زنده را نداشت. 
          نتیجه چه شد؟   مهاجراني و پروین چند ساعت روي 
آنتن تلویزیون بودند و یک شب نشیني خاطره انگیز رقم 
خورد. همان طور که پیش تر نوشتیم، عادل فردوسي پور 
ســعي کرد از مباحــث تخصصي فاصله بگیــرد و بیش 
از همه برنامــه را رنگ و بــوي شب نشــیني داد. از این 
منظر »بیســت هجده« را مي توان موفق دانست؛ چرا که 
مهاجراني و پروین با شوخي هاي عادل همراه بودند. اما 
براي آنهایي که منتظر یک برنامه تخصصي بودند، چیز 

زیادي عایدشان نشد. 

حذف آزاده صمديممانعت از حضور پویولسامي  اتوئو در بیست هجده

         ماجرا چه بود؟   علي انصاریان، دفاع وسط جنجالي 
پرسپولیس در برنامه زنده »زابیواکا« متعلق به شبکه 
اینترنتي آیو در قامت مجري رویي دیگر از خود نشان 
داد. مجید یاسر، مجري دیگر برنامه از مهمان دورگه اش 
مي پرسد، موسیقي ایراني دوست دارد و او مي گوید بله 
و اسم یک خواننده آن سوي آب را مي برد. از اینجا به بعد 
شاهد واکنش هاي انصاریان هستیم. او از گاف مهمان 
برنامه به خنده افتاده است و مي گوید باید از قبل با این 
طفلي هماهنگ مي کردید. اصرار یاسر براي رتق و فتق 
کردن ماجرا نتیجه ندارد و وقتي شجریان را پیشنهاد 
مي دهد، انصاریــان با همان خنــده مي گوید، این هم 
نمي شه. بعد اسم شــماعي زاده و عموحسن را به زبان 

مي آورد و به قهقهه خود ادامه مي دهد. 
          نتیجه چه شد؟   خیلــي زود شــایعه اي پیچید که 
انصاریان ممنوع التصویر مي شود. اما او به کارش ادامه 
مي دهد و شــوخي اش باعث به چشم آمدن »زابیواکا« 

شده.

         ماجرا چه بود؟   تیم ملي درحال بازگشت از روسیه 
بود و در حالي که کي روش داشــت ســوار اتوبوس 
مي شــد، محمد حســین میثاقي با او مصاحبه اي 
زنده انجــام داد. این مصاحبه کــه از طریق برنامه 
»بیست هجده« پخش مي شد، تند بود و آتشین و 
بیش از همه برانکو را نشــانه مي رفت: »مي خواهم 
چشم درچشم با کســاني حرف بزنم که لطمه زدند 
به آماده ســازي خاص تیم ملي. این آماده ســازي 
مي توانست فاصله کوچکي را که با موفقیت داشتیم 
از بین ببرد و جزئیات کوچکي که مي توانســت ما 
را کمک کند. ایــن حرف ها را مســتقیم به آقاي 
برانکو مي گویم و کســاني که از او حمایت کردند تا 

برنامه هاي ما لطمه بخورد.«
          نتیجه چه شد؟   تصورات نسبت به سرمربي تیم 
ملي بهم خورده و همچنان شاهد نظرهاي مختلفي 
درباره کي روش هستیم. رئیس فدراسیون خواسته 
همه غاف کنند ولي آتشي زیر خاکستر نهفته شده. 

         ماجرا چه بود؟   هفته پیش رضا قوچان نژاد درحالي 
از تیم ملــي خداحافظي کــرد که شــائبه ها درباره 
خداحافظي او از تیم ملي زیاد است اما همه تحلیل ها 
مي گوید، این بازیكن از رفتــاري كه در جام جهاني با 
او شده ناراحت است. ســردار آزمون هم خداحافطي 
کرد و به نظر مي رســید، عادل فردوسي پور در برنامه 
»بیست هجده« به ماجرا بپردازد. او جمعه شب به خاطر 
تعطیلي مســابقات این فرصت را داشــت ولي چنین 

نکرد.
          نتیجه چه شد؟   عادل فردوســي پور بازهم هواي 
كي روش را داشت؟ نخواست در شرایطي كه سرمربي 
تیم ملــي جنجال به پا كــرده، پاي او را بــه »معركه 
خداحافظي« بــاز كند؟ فردوســي پور همواره هواي 
كي روش را داشته كه حتما براي این كار دلیل محكمي 
دارد ولي رفتار جمعه شــب، با مانیفست حرفه اي اش 
نمي خواند. افكار عمومي  دنبال یافتن پاسخي شفاف 

درباره چرایي خداحافظي قوچان نژاد و آزمون بود.

هشدارهاي پورمحمدي
محافظه کاریجنجال آفرينیمزه پرانیوقت نشناسی

         ماجرا چه بود؟   »اگرتا چهارشنبه حق پخش تلویزیوني 
پرداخت نشــود، نمي توانیم بازي ایران و اسپانیا را پخش 
کنیم.« این تیتري است كه به نقل از علي اصغر پورمحمدي، 
 قائم مقام سیما و رئیس شوراي سیاست گذاري و هماهنگي 
ورزش سیما روي خروجي خبرگزاري تسنیم قرار گرفت و 
عاقه مندان فوتبال را شوكه كرد. نه فقط شوك كه موجي 
از اعتراض و گله و حتي ناسزا!  را به همراه داشت. خیلي ها 

علیه تلویزیون موضع گرفتند.
          نتیجه چه شد؟   چندســاعت بعد مصاحبه اي دیگر 
از پورمحمدي رسانه اي شــد که در آن حرف هاي پیش 
تکذیب شده بود. براساس مصاحبه جدید، مقصر خبرنگار 
بوده! وگرنه همــه بازي ها پخش مي شــود. هرچه بود، 
چندساعت شوک منفي به عاقه مندان فوتبال وارد شد 
تا در آستانه مسابقه حساس تیم ملي کشورمان با اسپانیا 
گرفتار اســترس شــوند. درنهایت هم فوتبال ها پخش 
مي شود و مي ماند این سوال که منظور جناب پورمحمدي 

از آن مصاحبه چه بود؟!

بي خیالي عادل نسبت به كي روشمصاحبه داغ میثاقی با  کي روشاجراي راحت انصاریان

         ماجرا چه بود؟   مــزدک میرزایــي گزارشــگر 
بي حاشیه اي است که در کنار گزارشگري، آرام و بي صدا 
به کار مستندســازي مي پردازد. هفتــه پیش اما یک 
مصاحبه کرد که پر از دلخوري بود: »این روزها دلگیرم 
اما نمي خواهم با گفتن ناراحتي هایم تشــنج رسانه اي 
ایجاد شود. از من مي پرسید چرا نیستم؟! چون در شبکه 
مستند فعالیت دارم؛ شبکه ســه بنده را به چشم یک 
گزارشگر مي بیند، چون در آن جمع دوستاني که بیشتر 
تهیه کنندگي برنامه هاي ورزشــي دارنــد، قرار ندارم. 
همیشه مســابقات را گزارش کرده ام و تهیه کنندگي 
برنامه را به دوستان دیگر واگذار کرده اند. به همین خاطر 
ترجیحم این بوده که نباشم و در شبکه مستند به عنوان 

تهیه کننده فعالیت ورزشي ام را ادامه بدهم.«
          نتیجه چه شد؟   گفته مي شــود او با فردوســي پور 
اختاف دارد اما همان شب بعد از انتشار این مصاحبه 
صداي مزدک را به عنوان گزارشــگر در شــبکه ســه 
شــنیدیم. خودش هم گفته بود هیچ اختافي با عادل 

فردوسي پور ندارد.

         ماجرا چه بود؟   با اعام فروش ســینماهاي کشور 
در بازي بین ایران و مراکش مشخص شد که این بازي 
نزدیک به 400میلیون تومان در ســینما هاي کشور 
فروش داشــته اســت. بعد از آن درباره فروش بلیت 
بازي ایران و اســپانیا تخمین هایي زده مي شد که با 
پیش فروش 26هزار بلیت نمایش بازي ایران-اسپانیا 
در سینماها، رکورد بازي ایران و مراکش شکسته شد. 
این بازي درآمد 600میلیون توماني داشــته است و 

بااتر از بسیاري از فیلم هاي اکران شده قرار گرفت. 
          نتیجه چه شد؟    پیش از مســابقات جام جهاني، 
اعتراض هاي زیادي شــکل گرفت که چرا بازي ها در 
ســینماها به نمایش درمي آیند. این اعتراض از سوي 
خود ســینماگران بود و حتي نزدیک بود این تصمیم 
به طور کلي منتفي شود. درنهایت اما اعام شد وقتي 
مردم براي بازي تیم ملي در خانه هســتند و ســراغ 
تماشاي فیلم نمي آیند، چرا ظرفیت سینما به این شور 
اختصاص نیابد؟ استقبال باا نشان داد تصمیم درستي 

گرفته شده است.

          ماجرا چه بود؟   حتما ویدئوي 30ثانیه اي علیرضا 

مرزبان در برنامه »فصل داغ فوتبال« را دیده اید. او 
بعد از بازي آلمان و كره جنوبي از سوي جواد خیاباني 
با این پرسش مواجه مي شود كه »اان آلمان  باخته، 
فضاي رســانه اي آلمان چه رفتاري بــا تیم و مربي 
خواهد داشــت؟« و مرزبان مي گوید: »مي توانم به 
زبان فارسي ســخت بگم؛ اینها ... داده مي شوند.« 
 و خیاباني كــه مي خواهد حاشــیه را مدیریت كند 
حرفش را پي مي گیرد كه »یعني به شدت برخورد 
مي كنند؟« مرزبــان متوجه گاف خود شــده ولي 
نمي تواند جمله اي مناســب به كار ببــرد و با گفتن 
»با كســي تعارف ندارند« خود را از مخمصه نجات 

مي دهد.
          نتیجه چه شد؟   مرزبان كارشناســي اســت كه 
تجربه زیادي از حضور در تلویزیون دارد؛  نمي دانیم 
چرا این بار خام دســتانه رفتار كــرد؟ گفته هاي او 
واكنش تندي به همراه نداشــت و حاا »فارســي 

سخت« معني خاصي پیدا كرده است! 

جمات قصار جواد خیاباني
مثال منشوریرکوردشکنیدلخوریاحساساتی

         ماجرا چه بود؟   جــواد خیاباني در جــام جهاني 
امسال حضوري پررنگ در تلویزیون دارد. او مجري 
»فصل داغ فوتبال« است و مسابقات را نیز گزارش 
مي کند. اولین حاشیه او وقتي رقم خورد که در پایان 
مصاحبه تلفنــي با معصومي نژاد از او خواســت به 
سبک همیشگي بگوید، حمید معصومي نژاد... رم... 
اشــک هاي او بعد از پیروزي ایران و نیز گریه براي 
بیرانوند هم فورا سوژه شدند. در این میان گزارش 
او از بازي تیم ملي با اســپانیا فراتر از انتظار بود اما 
جمات عجیبي درباره عربستان به کار برد. اوج كار 
خیاباني در صحنه گل مردود ایران رقم خورد؛ عین 
یك هوادار واقعي: »مي ریم بــراي گل زدن... گل 
مي زنیم، گل مي زنیم...« دیالوگ او بعد از گل هاي 
زودهنگام مسابقه کرواســي و دانمارك که بازي از 

حاا به بعد 85دقیقه است، نیز سوژه شده. 
          نتیجه چه شد؟   خیاباني اگر گرفتار احساســات 
نشــود، مخالفان هم به جمــع هوادارانش اضافه 

مي شوند.

تعبیر عجیب مرزبانآمار بااي تماشاگران ایران- اسپانیاقهر مزدک

 از عموحسن تا سی کیو
مروري بر مهم ترين حاشیه های برنامه های ويژه جام جهانی که 

افکار عمومی را متوجه خود کرده اند

 در جام جهاني ۲۰۱8 تا دل تان بخواهد شــاهد حاشیه ایم. همه اتفاقات اما حاشــیه اي نیستند اما متن هاي 

حاشیه برانگیزي تعبیر مي شوند! چه گفتیم؟ نمونه اش حضور علي پروین و حشمت مهاجراني در یك برنامه زنده 
تلویزیوني. عادل فردوسي پور از این دو غول محبوب فوتبال در برنامه اول خود پذیرایي كرد و تابوي حضورشان 
در یك برنامه زنده را شكست. »بیست هجده« بازهم حاشیه دارد؛ اتوئو به برنامه آمد اما پویول نه! كار تا قهر و 
توبیخ فردوسي پور هم كشیده شد. در همین برنامه مصاحبه زنده كارلوس كي روش روي آنتن رفت كه فضاي 
فوتبال را متشنج كرد. سردار آزمون و رضا قوچان نژاد از تیم ملي خداحافطي كردند ولي عادل یقه سرمربي 
تیم ملي را نگرفت كه ماجرا چیست. یك بار هم نام مزدك میرزایي را شنیدیم كه دلخور بود. جواد خیاباني هم 
در این چارچوب جایي دارد. همین طور آزاده صمدي كه از اجراي یك برنامه اینترنتي خط خورد و جاي خود را 

به علي انصاریان و مجید یاسر سپرد.



حوادث
 روزنامه صبح ایران  سال هشتم  شماره 2086    چهارشنبه  13 تیر  1397

 سرقت هاي سریالي پسر 30 ساله و  زن معتاد
 از چادرهاي مسافرتي 

سرهنگ دوستعلی جلیلیان، ســرکانتردهم پلیس پیشگیری تهران بزرگ 
گفت: در مسیرهای جنوبی ورودی به پایتخت که مسافران به شهر تهران سفر 
می کنند و شب ها در بوستان ها و پارک ها در چادرها به استراحت می پردازند، 
سرقت هایی از قبیل سرقت تلفن همراه و اشــیای گران بها صورت گرفت و 
شکایاتی در این خصوص به پلیس گزارش شد. یک آقا و یک خانم حدودا 30 
ساله که هر دو نیز اعتیاد دارند، با یک موتور سیکلت در پارک های جنوب شهر 
دست به سرقت از چادر مسافرانی که به تهران سفر کرده اند می زدند. به این 
صورت که زمانی که مسافران در پارک ها و به دور از چادرهای خود در حال 
هوا خوری و گشت و گذار بودند، از فرصت اســتفاده کرده و اقدام به سرقت 
وسایل گران بهای مسافران و گوشی های تلفن همراه آنها می کردند. با مراجعه 
شاکیان و تشکیل پرونده، ماموران پلیس  در گشت های شبانه در پارک ها به 
یک موتورسوار که راکبین آن یک آقا و یک خانم بودند مشکوک شده و بعد 
از تعقیب آنها را دستگیر و به کانتری منتقل کردند. این سارقان به 12 فقره 
سرقت گوشی تلفن همراه و وسایل گران بها از مسافران اعتراف کردند و پس 
از بررسی کامل پرونده هر دو آنها بازداشــت و راهی زندان شدند. پس از آن 
تعدادی از وسایل سرقت شده به صاحبان آنها بازگردانده شد اما تعداد دیگری 
از این وسایل مسروقه توسط سارقان به خریداران اموال مسروقه فروخته شده 

است. گفتني است از سارق یك عدد شوكر نیز كشف شده است. 
علی محمد فاطمی یگانه، کارشناس ارشد پلیس پایتخت گفت: به مسافرانی 
که از شهرهای مختلف به تهران ســفر می کند و در پارک ها و بوستان ها در 
چادر مشغول به استراحت هستند، توصیه می کنیم که  در یک مکان مناسب 
اقدام به برپا کردن چادر های خود کنند. همچنین از وسایل قیمتی و ارزشمند 
خود از قبیل طا، تلفن همراه، کیف پول و... مراقبت نمایند و تا حد امکان از 
قرار دادن این وسایل در خودروهایشان خودداری کنند و در صورت مشاهده 
هرگونه مورد مشکوک سریعا با پلیس 110 تماس بگیرند تا با حضور پلیس 

با متخلفان برخورد شود.

   مصاحبه با متهم
خودت را معرفي كن؟

علي هستم و 30 سال سن دارم.
چه شد به فكر چنین نقشه اي افتادید؟

از اول چنین نقشه اي در ذهنم شكل گرفته بود تا اینكه یك روز با این خانم 
كه همدستم است آشنا شــدم. ابتداي امر نیز او بازداشت شد و بعد از او من 
بازداشت شدم. این خانم مطلقه است و یك روز در ورامین او را دیدم كه به من 
گفت به تازگي از شوهرش طاق گرفته است. بعد از آشنایي با ایشان كم كم با 
مواد مخدر آشنا شدم و او مرا مثل خودش معتاد كرد تا اینكه بااخره اعتیادم 

كار دستم داد و تصمیم گرفتم نقشه هاي سرقت را با او نیز در میان بگذارم. 
او هم قبول كرد؟

بله. به او گفتم كه ترس ندارد و هیچ كس هم متوجه نمي شــود. راستش را 
بخواهید مالباخته ها بیشتر مواقع حواسشان پرت مي شد و در زمان و موقعیت 

مناسب ما نیز وارد چادر مي شدیم و اموال آنها را سرقت مي كردیم. 
بعد از سرقت چه مي كردید؟

زندگي. از آنجا به ســمت ورامین مي رفتیم و ســر راه یك ســفره خانه هم 
مي رفتیم و غذایي هم در آنجا مي خوردیم. 

چرا فكر مي كردي بازداشت نمي شوي؟
خب فكر نمي كردم كه قرار است كسي پیگیر ماجرا باشد. همه این افراد مسافر 
بودند و هیچ كدامشان از اهالي تهران نبودند. آن موقع هم فكر نمي كردم كه 
ماموران در همان حوالي باشند و وقتي این خانم رفت از داخل چادر سرقت 
كند من مامورها را دیدم و با دیدن آنها سوار موتورم شدم و از محل فرار كردم. 

  پیگیری پرونده 

چندي پیش بود كــه در گفت و گویــي مفصل با وحید 
مرادي در همیــن روزنامه او را كامل شــناختید.  وحید 
مرادي شرور معروف پایتخت بود كه در زندان نیز به گفته 
متهمان قصد داشت براي خودش امپراطوري راه بیندازد 
و شاید همین مسئله خواب بعضي از زنداني ها را برآشفته 
كرده بود در یک نزاع دسته جمعی در زندان رجایی شهر 

کشته شد.
    گزارش یك قتل

وحید مرادی؛  شــرور معروف پایتخت 26 اردیبهشــت 
ســالجاری طی نزاعی در خیابان 21 ولنجک، بن بست 
اول با ضربات چاقو یکی از دوستان 28 ساله  خود را به نام 
حسین به قتل رساند. وی متواری شد اما با تاش ماموران 
پلیس آگاهی پایتخت، هنگام فرار از کشور و در  نزدیکی 
مرز ترکیه بازداشت شــد.وحید پس از بازداشت به قتل 
حســین اعتراف کرد و در ادامه تحقیقات با صدور قرار 
بازداشت به زندان رجایی شهر کرج منتقل شد.وحید روز 
دوشــنبه هنگام هواخوری در زندان رجایی شهر کرج با 

تعدادی از زندانیان درگیر شد و  به قتل رسید.
بافاصله بعد از قتل وحید تحقیقات برای شناسایی ضارب 
وی آغاز شــد و بررسی اولیه نشــان داد یکی از متهمان 
اصلی قتل وی شخصی به نام سعید است.بررسی سوابق 
سعید نشــان می دهد وی در 13 بهمن سال 95 نیز طی 
یک فقره نزاع و درگیری دسته جمعی در خیابان منصور 
مرد 47 ساله ای به نام علی را با اسلحه ساچمه زنی به قتل 
رسانده و اسفندماه 95 توسط ماموران اداره پلیس آگاهی 
در مخفیگاهش شناسایی و بازداشت شد. همچنین وی 
در یک فقره سرقت مسلحانه از طافروشی در شهرستان 

اهیجان نیز طی سال های قبل مشارکت داشته است.
    چرا وحید مرادی زندان بود

تقریبا همــه مي دانند كه اتهام وحید مــرادي در زندان 
قتل حسین گودرزي بود و اولیاي دم حسین نیز براي او 

درخواست قصاص را مطرح كرده بودند. 
ماجراي قتل نیز از این قرار بود كه ســاعت 20 شــامگاه 
چهارشنبه 26 اردیبهشــت ماه مأموران کانتری 163 
ولنجک به قاضی مرادی، بازپــرس ویژه قتل تهران خبر 
دادند حادثه ای خونین در یکــی از خانه های محل رقم 
خورده است. ماموران پلیس با حضور در بیمارستاني كه 
مقتول به آنجا منتقل شــده بود متوجه شدند سه نفر از 
ســوی یکی از اراذل و اوباش معروف تهران به نام وحید 
مورد اصابت چاقو قرار گرفته اند که یکــی از آنان به نام 
حســین گودرزي به دلیل وخامت حالش جان خود را از 
دست داده اســت. در تحقیقات بعدی مشخص شد که 
متهم به قتل یکی از معروف ترین اشرار سطح یک تهران 
است که حدودا 24 ساعت پس از آزادی از زندان مرتکب 
قتل شده اســت. این فرد چند ماه پیش به دلیل فحاشی 
و ارعاب در فضای مجازی با فردی دیگر معروف به هانی 
دستگیر شده بود که 24 ســاعت قبل از وقوع قتل با قید 
وثیقه از زندان آزاد شده و به همین مناسبت دوستانش 
برایش جشــن آزادی گرفته بودند اما در این جشــن او 
اقدام به کشتن یکی از دوستانش به نام حسین گودرزی 
مي كند و دو نفر دیگر نیز در این ماجرا مجروح مي شوند. 
وحید مرادي پس از ارتكاب به جنایت به سرعت خودش 
را به یکی از شهرهای مرزی در محدوده ماکو و پل دشت 
رسانده و قصد داشت که به همراه تعدادی از دوستانش از 
طریق یک قاچاقچی انسان به ترکیه فرار کند که دستگیر 
مي شــود.  به گفته رئیس پلیس تهران ، وحید مرادي كه 
متولد سال 1363 اســت پیش از این هشت بار به اتهام 
جرایم مختلف روانه زندان شــده و ده ها بار نیز به خاطر 
ایجاد مزاحمت برای شهروندان از سوی پلیس دستگیر 
شده بود. در جرایم این فرد اتهام قتل، مزاحمت، درگیری، 
ایجاد رعب و وحشــت، تهدید و... وجود دارد که آخرین 
مورد دستگیری اش نیز مربوط به درگیری لفظی اش در 

فضای مجازی با یکی از اراذل و اوباش بود که او پس از یک 
ماه و نیم با قید وثیقه از زندان آزاد مي شود.

    جزئیات دقیقي از قتل و آشنایی با سعید
ساعتي از قتل نگذشته بود كه فیلمي پر حاشیه در تلگرام 
دست به دست مي شد و نشان از این داشت كه شاهرگ 
وحید مرادي زده شده است در حالي كه نه صورتي در این 
فیلم دیده مي شد و نه از خالكوبي هاي روي گردن وحید 
خبري بود و حتي بازار شایعات آنقدر داغ شد كه فیلمي 
دروغین به همراه تصویري از یك متهم اشــتباهي نیز از 
زندان بیرون آمد كه آن هم هیچ تطابقي با واقعیت ماجرا 
نداشت.  واقعیت ها در مورد این قتل اما چیز دیگري است. 
براساس گفته دكتر شهریاري،  سرپرست دادسراي امور 
جنایي تهران در این ماجرا سه مظنون شناسایي شده اند 
كه بنابر شــنیده ها یكي از آنها نقش پررنگ تري در این 
ماجرا دارد. سعید ص. یكي از اشرار منطقه بي سیم تهران 

است كه موفق شده بود از یك پرونده قتل بگریزد. 
ماجراي پرونده ســعید بــه 13 بهمن ماه ســال 95 باز 
مي گــردد. در آن روز وقــوع یک فقره نــزاع و درگیری 
دســته جمعی به کانتری 159 بی ســیم اعام شد. با 
حضور ماموران در محل وقوع جنایــت و انجام اقدامات 
میدانی اولیه مشخص شد شــخصی به نام علی 47 ساله  
بر اثر اصابت گلوله های شلیک شــده از اسلحه ساچمه 
زنی به قتل رســیده اســت. در همان تحقیقات میدانی 
اولیه ، کارآگاهان موفق به شناسایی عامل جنایت به نام 
سعید29 ساله )مظنون اصلي پرونده قتل وحید مرادي( 
به عنوان یکی از اراذل و اوباش سطح یک منطقه بی سیم 

شدند که به همراه یکی دیگر از اراذل منطقه بی سیم به 
نام عبداه 30 ساله با اســتفاده از اسلحه شکاری از نوع 
ساچمه زنی  و شمشیر، در نزاع و درگیری خونین اقدام 
به زخمی کردن مقتول و سه نفر دیگرکرده که بر اثر آن 
مقتول در همان محل فوت و ســه نفر دیگر نیز مجروح 
شده بودند.  با شناسایی عبداه به عنوان همدست سعید، 
بافاصله او نیز به عنوان یکی از متهمان سابق اداره دهم 
مورد شناسایی قرار گرفت. بررسی سوابق عبداه نشان 
داد که او در ســال 88 در یک  نــزاع و درگیری مرتکب 
جنایت شده که در آن زمان توسط اداره دهم دستگیر و 
روانه زندان شده و تا 6 ماه پیش در زندان بوده اما پس از 
گرفتن رضایت خانواده مقتول و پرداخت دیه از زندان آزاد 
شده است.  اقدامات پلیسی برای دستگیری هر دو متهم 
در دستور کار کارآگاهان قرار داشت تا نهایتا مخفیگاه هر 
دو نفر آنها در فاز دوم اندیشــه و شهرستان قم - منطقه 
توانیر شناسایی شد. با شناســایی مخفیگاه متهمان ، هر 
دو متهم در دو عملیات همزمان دستگیر و به اداره دهم 

پلیس آگاهی منتقل شدند.
   نفر دوم کیست؟ نفر سوم در هاله ای از ابهام

اما نفر دوم قتل وحید مرادی عباس است. در ادامه عباس 
نیز مورد تحقیقات قرار گرفت كه مدعي شد قتل را قبول 
ندارد و ضربه كشنده به متهم را كس دیگري زده است. 
در ادامه این پرونده نفر دیگري نیز شناسایي و بازداشت 
شده است كه او نیز جزو متهمان قتل وحید مرادي است.  
بنابراین گزارش و با توجه به فیلم هاي دوربین مداربسته 
كه از این رخداد ضبط شده مشخص است سه نفر وحید 
را به ته سالن اول كشانده و در آنجا ضربات مهلكي را به او 
وارد مي كنند كه ضربه اصلي كه به قلب متهم مي خورد 
منجر به فوت مقتول مي شــود.  بنابــر اظهارات عباس 
درگیري بین آنهــا و وحید صورت گرفته بــود چرا كه 
وحید به آنجا رفته و طبق معمول سر و صدا راه انداخته 
بود. عباس در قســمتي از اظهارات خود مي گوید: وحید 
مي گفت من عقاب ایران هســتم و از وقتي كه آمده بود 
دائما بند باا و بند پایین مي كرد و خودش را خیلي بزرگ 
مي دانست كه آن روز از این حرف هایش عصباني شدیم 
و با تیزي هایي كه به همراه داشــتیم به جان او افتادیم. 
گفتنی اســت ســعید صراحتا به زدن ضربه اي به وحید 
مرادي اعتراف كرده اســت اما در انتها عنوان مي كند كه 
ضربه كشنده در انتهاي ســالن یك به وحید وارد شده و 

بنابراین قاتل نیستم. 

 آخرین جزئیات پرونده قتل 

یک قاتل شرور
وحید مرادي عصر دوشنبه مورد حمله افرادي قرار گرفته است كه 

از قرار با همدستي يكديگر قصد جان او را كرده بودند

آتش سوزي كارخانه رنگ دو قرباني گرفت
در اثر آتش سوزی روز دوشنبه در کارخانه مواد شیمیایی 
واقع در کیلومتر 18 جــاده مخصوص کرج دو نفر تاکنون 
جان خود را از دست دادند. جال ملکی، سخنگوی سازمان 
آتش نشانی شهر تهران در مورد میزان خسارت حریق در 
کارخانه مواد شیمیایی اظهار کرد: در پی آتش سوزی روز 
گذشــته در کیلومتر 18 جاده مخصوص کرج 7 ایستگاه 

آتش نشانی به محل حادثه اعزام شده بودند و اطفای حریق 
را انجام دادند. پس از اطفای کامل حریق عملیات جستجو 
برای پیدا کردن متوفیان احتمالی آغاز شــد و در ساعات 
اولیه روز دوشنبه مشخص شد که یک نفر جان خود را از 
دست داده است، در ادامه عملیات جستجو نیز در بامداد 

دیروز جسد فرد دیگری پیدا شد که کاما سوخته بود. 

واژگونی اتوبوس زائران عراقی در سبزوار با 7 کشته
 فتحی، معاون عملیات ســازمان امداد و نجــات هال احمر در 
خصوص واژگونی اتوبوس زائران عراقی در ســبزوار توضیح داد: 
واژگونی اتوبوس در ساعت 20:25 دوشنبه شب به مرکز عملیات 
امداد و نجات جاده ای اطاع داده شــد که به ســرعت تیم های 
امداد و نجات به منطقه اعزام شدند. مجتبی خالدی، سخنگوی 
اورژانس کشور هم با اشاره به اعزام 10 آمبوانس اورژانس، یک 

اتوبوس آمبوانس و سه آمبوانس هال احمر به منطقه گفت: 
کل حادثه دیــدگان 29 نفر بودند که هفت نفر از مســافران در 
صحنه فوت کردند.22 نفر از مصدومان هم توسط آمبوانس ها به 
بیمارستان های سبزوار منتقل شدند که بر این اساس، دو نفر به 
بیمارستان واسعی و بقیه به بیمارستان امداد انتقال داده شدند. 
جراحت وارده به مصدومان در برخی موارد زیاد گزارش شده است.
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   جمع آوري 20 میلیون ظرف یك هفته

طرح امدادرسانی و خدمات دهی توسط یک سری 
از فعاان اجتماعی به منطقه مهســتان و دشتیاری 
که جزو محروم ترین مناطق ایران شناخته می شوند 
پایه ریزی شــد. این گروه با استفاده از شعار سازمان 
ملل متحد (UN) مبنی بر اینکه »آموزش ، کوتاه ترین 
راه کاهش فقر اســت« با اتکا به مباحث آموزشی و 
تزریق کتاب به این منطقــه فعالیت خودش را آغاز 
کرد. آنها این کار را با تعریف کردن پروژه در ســایت 
»دونیت« آغاز کردند و با وجود اینکه پیش بینی آنها 
برای جمع آوری کمک های مردمی مبلغ 12 میلیون 
تومان ظرف مدت یک ماه بود اما با استقبال و اعتماد 
مردم به این طرح مبلغ 20 میلیون تومان ظرف مدت 
6 روز جمع آوری شــد و خیلی زودتر از آنچه تصور 

می شد استارت کار زده شد. 

   با كتاب مي توان جور دیگري به زندگي 
نگاه كرد

گاره جباری فعال اجتماعي و یکی از اعضای طرح از 
کپر تا کتاب در رابطه با لزوم اهدای کتاب و مباحث 
آموزشی در این مناطق می گوید:» شاید عموم جامعه 
تصورشان این باشد که در این شرایط کتاب دردی از 
مردم این منطقه دوا نمی کند اما بچه هایی که در آن 
مناطق نه تلویزیون دارند و نه هیچ ارتباطی با دنیای 
بیرون، شــاید تنها با کتاب و کتــاب خوانی دنیای 
جدیدی برایشان باز  شــود و هدف هایشان بزرگ تر 
شــود. آنها باید بدانند زندگی فقط زندگی در کپر با 
یک ســری آرزوهای کوچک و دم دستی نیست . در 
آنجا حتی اگر از بچه ها بپرسید می خواهند چه کاره 
شوند 90 درصد بچه ها می گویند می خواهند معلم 
شوند چون هیچ شــغل دیگری به جز معلمی را در 

اطراف خود ندیده اند و یا بیشتر پسرها گمان می کنند 
بهترین راه پول درآوردن راه خاف و کار قاچاق است. 
عوض کردن تصور این کودکان تنها با دادن آگاهی 
به آنها امکان پذیر است.به طور کلی  فقر فرهنگی به 
جز فقر مالی نقطه قابل توجه در این منطقه است. اگر 
بتوانیم فقر فرهنگی را کاهش دهیم باعث می شود 
حداقل نسل آینده این افراد و نسل دانش آموزان جور 
دیگری به زندگی نگاه کنند و سطح زندگی خودشان 

را بهبود بخشند.«

   مردمي در سیاره دیگر
عدم آگاهی مردم این منطقه به حق و حقوقشــان 
باعث شــده حتی حق اعتراضی نســبت به شرایط 
موجود برای خودشان قائل نباشند.با توجه به دیده ها 
و شنیده ها از حال و اوضاع آن مناطق گفته می شود 
آنها دقیقا از ایام نوروز بــه این طرف با معضل بزرگ 
بی آبی رو به رو هستند ولی هیچ کس این را نمي داند. 
حداقل اتفاقی که در مورد بی آبــی در مناطق دیگر 
ایران می افتد این است که مردم از آن مطلع می شوند 
و در اخبار شــنیده می شــود اما از این بی آبی و این 
همه معضاتی که مردم سیســتان و بلوچســتان و 
به خصوص کپرنشــین ها با آن دســت و پنجه نرم 
می کند کسی با خبر نیست . این مردم نه تنها دیده 
نمی شوند بلکه حتی خودشان این دید را ندارند که 
باید صدایشان را بلند تر کنند و مشکاتشان را فریاد 
بزنند. آنها حتی خودشــان هم باورشان شده گویی 
در یک کره دیگر زندگی می کنند که فرســنگ ها با 

زندگی شهری و امکانات امروزی انسان های کنونی 
فاصله دارند.

   حركت از روستاهاي مهستان به منطقه 

فوق ضعیف دشتیاري
گاره جباری که از نزدیک بــا بچه های این مناطق 
و مشــکات آنها در ارتباط بوده در رابطه با وضعیت 
خواندن و نوشتن و ارتباط بچه ها با کتاب می گوید: 
»معضل دیگری که ما در حین انجام رساندن کتاب 
به ایــن مناطق با آن رو به رو شــدیم ضعف شــدید 
بچه ها در خواندن و نوشتن و در ادامه ضعیف بودن 
وضعیت آموزشــی معلمان در آن منطقــه بود. ما با 
ارتباط گرفتن با انجمن»حامی«) حمایت از فضاي 
آموزشــي و فرهنگي( که تجربه 16 سال فعالیت در 
این مناطق را دارد توانستیم کتاب هایی کارشناسی 
شده و مناســب برای رنج سنی و عایق کودکان آن 
منطقه پیدا کنیم که با سطح ســواد و نیازهای آنها 
فاصله چندانی نداشته باشد و همینطور با برگزاری 
دوره های آموزشی منســجم برای معلمان سعی در 
بهبود نظام آموزشی این مناطق داریم. « او در رابطه 
با توزیع این حجم از کتاب در 60 روســتای منطقه 
مهستان نیز می گوید:» کمک های آموزش و پرورش 
این منطقه و هال احمر برای رســاندن کتاب ها به 
مناطق صعب العبور باعث شــد بتوانیم ظرف مدت 
کوتاهی این منطقه را پوشش دهیم و حاا در برنامه 
داریم که کم کم سراغ منطقه دشتیاری و مشکات 

آموزشی آن برویم.« 

از کپر تا کتاب 
 گزارشی از رساندن بیش از 5 هزار و 500 کتاب به

60 روستای صعب العبور استان سیستان و بلوچستان 
هانیه درویش-  باتوجه به رتبه بندی های انجام شــده، اســتان های ایام، خراسان شمالی، 
هرمزگان و سیستان و بلوچستان نسبت به سایر استان ها در سطح پایین تری از توسعه قرار 
دارند و کپرنشینی گونه ای از زندگی معیشتی بخشی از مردم این استان هاست. در قرن ۲۱ و 
دنیایی که رشد روز افزون خودش را از ساعت تا ثانیه تقلیل داده ،هنوز هم در گوشه و كنار این 
گیتي هستند افرادي كه از پیش پا افتاده ترین امكانات هم برخوردار نیستند. مردمی که آنچنان 
به عزلت و نادیده شدن خو گرفته اند که حتی اعتراض به شرایط موجودشان را هم بلد نیستند. 
اوضاع معیشتی و بهداشتی اسفناک کپرنشینان سیستان و بلوچستان گروه ها و انجمن های 
خیر زیادی را به سوی خود کشانده است اما در این بین جای خالی کتاب و كتاب خواني فعاان 
اجتماعي را به آنجا كشــاند تا ظرف مدت یک هفته 5هزار و 5۰۰ کتاب به بچه هاي این منطقه 

تزریق شود. 

     از خبرها

پادوانی، طارمی، اشمایکل و وحید مرادی
در روز دوشــنبه یازدهم تیر، مقاات مربوط به ایران در جام جهانی فوتبال، لئاندرو پادوانی 
سلین، پیتر اشمایکل، کاسپر اشمایکل، بلژیک، جام جهانی فوتبال 2018 و جام جهانی فوتبال 
دانمارک به همراه یک مقاله غیراخاقی و دو مقاله دیگر 10 مقاله پربازدید ویکی پدیا هستند.   

تلگرام – 5 پست پربازدید در روز دوشنبه یازدهم تیر )برگرفته از سامانه تلگرافی(
1. نظرسنجی درباره قهرمان سوپرجام ) 2.60 میلیون بازدید در 903 کانال( 

2. طنزی درباره برگزاری جام جهانی در ایران )2.25 میلیون بازدید در 844 کانال( 
3. درباره قیمت سکه )2.18 میلیون بازدید در 698 کانال( 

4. خبر قتل وحید مرادی، شرور معروف در درگیری با دیگر زندانیان )2.03 میلیون بازدید 
در 705 کانال(

5. سخنان برانکو درباره مهدی طارمی )1.79 میلیون بازدید در 324 کانال(

     ترند

آقا هیچ دقت کردین این قطعیِ دو سه ساعته برق در طول روز و عموما در اوج گرما، چه حسِ 
خوب و بدیعی از کامل شــدن پکیج بدبختی به انســان میده؟... اصا همین که صدای تسمه 
کولر قطع می شــه و می فهمی که برق رفت، انگار قند تو دل آدم آب می شه... و اگر دقت کرده 
باشین، مدت زمانش هم تقریبا مشخصه. حدودا دو ســاعت... و جالب تر اینکه خدمت رسانان 
عزیز و دوست داشتنیِ پاســخگو در اداره برق هم آب پاکی رو می ریزن روی دستت... به این 
شــکل که وقتی تماس می گیری که ببینی چه گِلی باید بر سر کرد، با یک صدای ضبط شده 
مواجه می شوی که می فرماید در جریان قطعی برق هستند و دوستان به دنبالِ راه چاره و رفع 

مشکلند...
یه حسی بهم میگه چون عزیزان وزارت نیرو و اداره برق دوست ندارن ما راجع بهشون فکرهای 
بد بکنیم، نمیگن که این قطعی ها برنامه ریزی شده اس و اساسا چاره ای نیست... وه ما راضی 
هستیم که خیلی شــیک، یک جدول ارائه کنند تا همه بدونن که چه ســاعاتی برق ندارن تا 
بشه برای زندگی شــاد و مفرحمون، برنامه ریزیِ بهتری بکنیم و شاد و خوشحال تر از اینی که 

هستیم، بشیم...
مثا اگر این برنامه ریزی وجود داشت، من دیروز خونه دوستی که خیلی هم باهاش رودروایسی 
دارم، نمی رفتم... اگر هم می رفتم، ســوار آسانسور نمی شدم... اگر هم می شدم، حداقل قبلش 
خودم را آماده می کردم که هر لحظــه امکان داره برق بره... بنابرایــن دیگه جیغ های بنفش 
نمی کشیدم و به تارهای صوتیم آســیب جدی وارد نمی کردم و طلب کمک از کلیه مردمان 
نمی کردم و تیشه به ریشه آبروی خودم و دوستم نمی زدم... حداقل اینه که بعد از اینکه از آن 

قبر متحرک بیرونم کشیدند، غش نمی کردم...
و اگر برنامه ریزی وجود داشت، بعد از ماجرای خونه دوستم، دیگه غلط می کردم برگردم خونه 

خودم که به محض ورود، برق ها رفت و در ساعت 3 ظهر، همچون تنور نانوایی ها شده بود...
خب از آنجایی که مقداری گرمایی هســتم و هوا از یک حدی بیشتر گرم می شه، حال جنون 
آمیزی بهم دست میده، اگر برنامه ای وجود داشت، سعی نمی کردم از ترفندی استفاده کنم و 

خودم را در منزل یکی از آشنایان بیندازم...
عزیزان، اگر بهمون برنامه می دادید، من هم می فهمیدم که تا به خانه آنها بخواهم برسم، برق 
خونه خودمان آمده و اتفاقا برق آنها قطع می شــود و به دلیل هزاران مزخرفی که تحویل شان 
داده بودم که دلم برای تان تنگ شده و دیشب خواب تان را دیدم و گفتم امروز بیام و ببینمتون، 
مجبور نمی شدم دو ساعت هم در گرمای خانه آنها بنشینم و با مجله، خودم را باد بزنم و عرق 

بریزم...
تمام این مصائب به کنار... دِ آخه اگر این برنامه قطع برق را لطف کرده بودین، مگر دیوانه بودم 
امشب مهمان دعوت کنم؟... بعد هم که نه تلویزیونی، نه موزیک مجازی، نه هیچی... اونوقت 
تازه بفهمم که هیچ حرفی هم برای گفتن ندارم و مهمــان هم کافه از گرما و باد زدن ها و غر 

زدن ها و ناسزا گفتن های من بذاره بره...

دندهعقب
اشكانعقيليپور

خط دوم پروژه آبرسانی غدیر ١٥ تیرماه تکمیل می شود
شهرهای  آب  شوری  غدیر،  دوم  خط  اتمام  با 

آبادان و خرمشهر برطرف می شود
پروژه  دوم  خط  اهواز- 

تیرماه   ١٥ غدیر  آبرسانی 
تکمیل می شود/ با اتمام خط 
دوم غدیر، شوری آب شهرهای 
آبادان و خرمشهر برطرف می 
شود. معاون آبرسانی سازمان آب و برق خوزستان از افتتاح خط دوم 
پروژه آبرسانی غدیر تا ١٥ تیر ماه جاری خبر داد و گفت: با اتمام 
این طرح روزانه ٢٩٠ هزار مترمکعب آب شرب شهرهای آبادان، 
خرمشهر و شادگان از ایستگاه های پمپاژ ام الدبس و قیصریه تا 
افق ١٤٢٥ تامین خواهد شد.  "صابر علیدادی" افزود: با تکمیل 
و اتمام عملیات اجرایی احداث خط انتقال آب ٢٠٠٠ میلی متری 
از ام الدبس تا ایستگاه کنترل فشار حسینیه به طول ٩٠ کیلومتر، 
همچنین تعبیه الکتروموتور پنجم در ایستگاه پمپاژ ام الدبس روزانه 
حدود ٩٠ هزار مترمکعب آب شرب به ظرفیت شهرهای آبادان و 
خرمشهر از باادست رودخانه کرخه اضافه خواهد شد. وی با اشاره 
به این که این آب از باادست رودخانه کرخه، با EC مطلوب و 
کدورت زیر ٥ درجه تهیه خواهد شد، تاکید کرد: با تکمیل خط 
٩٠ کیلومتری غدیر مشکل کمی و کیفی آب آبادان و خرمشهر 
حل خواهد شد. معاون آبرسانی سازمان آب و برق خوزستان با بیان 
این که وزارت نیرو تمام ظرفیت های موجود را برای حل سریع این 
مشکل به کار گرفته است، تصریح کرد: درمسیر اجرای انتقال آب 
کرخه به آبادان و خرمشهر ٨٩ مانع اجرایی وجود داشت و عبور از 
آنها حداقل، زمانی معادل ۸ تا ۱۰ ماه را می طلبید، که از یک ماه 
و نیم گذشته با به کارگیری ۲۵ اکیپ شبانه روزی عملیاتی، ١٠٠ 
دستگاه ماشین آات، ٥٣٧ نیروی عملیاتی و اجرایی، این موانع به 

پنج مورد رسیده است.

نیروگاه  احداث  پروژۀ  درصدی   ۹٥ پیشرفت 
مجتمع فواد سبا

کارپناه-   - اصفهان 

 CHP نیروگاه  احداث  پروژۀ 
)تولید همزمان برق و حرارت( 
به  فـــواد سبــا  مجتمـــع 
تأمین  و  پشتیبانی  منظـــور 
برق مورد نیاز نواحی مهم این مجتمع ازجمله ریخته گری و واحد 
اکسیژن در مواقع اضطراری، در دستور کار قرار گرفت و در حال 
حاضر با تاش همه جانبۀ مجموعۀ فواد مبارکه و پیمانکاران داخلی 
با پیشرفت ۹۵درصدی، مرحلۀ راه اندازی کامل را پیش رو دارد. مدیر 
اجرای پروژه های انرژی و سیاات فواد مبارکه ضمن اعام این خبر 
و با تأکید بر اینکه از سیستم های تولید همزمان برق و حرارت در 
دنیا و ایران به عنوان نیروگاه های سیکل ترکیبی در سالهای گذشته 
استفاده شده است، افزود: در سالهای اخیر نصب پکیج های CHP با 
ظرفیت های نسبتاً کوچک و برای تأمین نیازهای الکتریکی و حرارتی 
مناطق صنعتی به عنوان سیستم های دیزل ژنراتور )DG( داری 
مزیت است و استفاده از آنها همچنان در جهان رشد فزاینده ای دارد. 
علیرضا استکی با بیان اینکه در کشور ایران نیز برنامه ریزی هایی 
جهت گسترش این سیستمها صورت گرفته است، در تشریح این 
سیستمها تصریح کرد: بر اساس تعریفی کلی به هرگونه تولید توأمان 
انرژی حرارتی و الکتریکی از یک منبع انرژی واحد در سیستمی 
یکپارچه و از یک جریان واحد سوخت، تولید همزمان )CHP( گفته 

میشود. این نوع نیروگاه دارای مزایایی ازجمله صرفۀ اقتصادی، فروش 
مازاد برق بر اساس قراردادهای تضمینی، مناسب بودن درزمینۀ پدافند 
غیرعامل، راندمان باا و تلفات بهره برداری کم است. وی با اشاره به 
اهمیت وجود این نیروگاه در مجتمع فواد سبا اظهار داشت: مزایای 
ذکرشدۀ این نوع نیروگاه ها و همچنین ضرورت وجود نیروگاه در این 
مجتمع در مواقع قطعی برق که ممکن بود خساراتی به واحدهای 
حساس و خطوط تولید وارد کند و همچنین هدفگذاری تأمین برق 
این واحدها، ضرورت احداث نیروگاه CHP را از هر جهت آشکار 
می نمود. وی افزود: این پروژه در مساحتی حدود ۵۰۰۰ مترمربع و 
با ظرفیت ۲۵ مگاوات بر ساعت مشتمل بر ۷ دستگاه ۴/۵ مگاواتی 
و با هزینه حدود ۶۵۰ میلیارد ریال احداث شده است. ضمن اینکه 
این نیروگاه دارای بازده باای ۷۰ درصدی است، به نحوی که عاوه 
بر تأمین برق با استفاده از سیستم بازیافت حرارت از گرمای خروجی، 

آب گرم موردنیاز ساختمانهای جنبی را نیز تأمین می کند. 

استاندار قم:
خواسته های مردم برای رفع مشکات اقتصادی 

به حق است

قم- استاندار قم با بیان اینکه خواسته مردم برای رفع مشکات 

اقتصادی به حق است، تاش بیش از پیش مسئوان برای رونق 
تولید و اشتغال را خواستار شد و گفت: مقابله با سیاست های 
خصمانه ی آمریکا در سابه همدلی مردم محقق می شود. به گزارش 
روابط عمومی استانداری قم سید مهدی صادقی استاندار قم در 
جلسه شورای اداری استان قم طی سخنانی با اشاره به تاش آمریکا 
برای تسلیم نمودن ایران و یا فروپاشی از درون بیان داشت: در چنین 
شرایطی اتحاد و همدلی احزاب و گروه ها مهمترین راهکار برون 
رفت از مشکات کشور است. استاندار قم با بیان اینکه رهبر معظم 
انقاب راهبری نظام اسامی را بعهده دارند و همه ی مسئوان و 
مردم باید سیاست های راهبردی ایشان را دنبال کنند افزود: در 
صورتیکه همه ی مردم و مسئولین به صورت یکدل و هماهنگ عمل 
کنند دشمن از خواسته خود مایوس شده و از سیاست های خصمانه 
اش عقب نشینی می کند. صادقی در بخش دیگری از سخنان خود 
قرار گرفتن در فصل گرم سال را مورد توجه قرار داد و با اشاره به 
اهمیت مدیریت مصرف انرژی در اماکن دولتی و مسکونی گفت: 
تغییر نگرش و مصرف بهینه از منابع برای جلوگیری از قطع برق در 
چنین شرایطی ضروری است. وی همچنین خدمت رسانی به مردم 
توسط ادارات دولتی را مورد تاکید قرار داد و افزود: ارائه ی سریع 
و صحیح خدمات به شهروندان می تواند به افزایش رضایتمندی 
عمومی نسبت به نظام منجر شود. صادقی ایجاد بسترهای تولید و 
اشتغال را دیگر وظیفه ی مسئوان دولتی عنوان کرد و با اشاره به 
اهمیت جذب بخش خصوصی و نیز اعتبارات ملی به عنوان دو عامل 
مهم در رونق اقتصادی بیان داشت: مطالبات مردم در زمینه ی رفع 
دغدغه های معیشتی بحق است و مدیران باید برای بهبود وضعیت 
زندگی مردم تاش مضاعف داشته باشند. حجت ااسام ذوالنوری 
نیز در این جلسه با اشاره به لزوم رفع مشکات اقتصادی توسط 
دولت افزود: همه باید تاش کنیم و این وضعیت را تقویت کرده و 

نباید اجازه داد مشکات سبب آزار مردم شود.

 مدیرعامل شرکت آبفا کرمانشاه:
سرانه مصرف آب در کرمانشاه 40 درصد باای 

الگوی مصرف کشور است
کرمانشاه- مدیرعامل شرکت آب و فاضاب استان کرمانشاه 

مصرف  الگوی  باای  درصد   ۴۰ حدود  را  استان  مصرف  سرانه 
کشور اعام کرد و گفت: برنامه ای فعا برای جیره بندی آب نداریم. 
مدیرعامل شرکت آب و فاضاب استان کرمانشاه در خصوص آخرین 
وضعیت میزان مصرف آب در این استان در گفت وگو با خبرنگار 
فارس، گفت: هفته نخست تیرماه در کشور هفته صرفه جویی اعام 
شده است. علی رضا تخت شاهی با بیان اینکه با شروع فصل گرما 
رشد پیک مصرفی در سطح کشور افزایش می یابد، افزود: پیک 
مصرف در شهر کرمانشاه از ۲۰۰ هزار مترمکعب طی هفته نخست 
تیرماه به طور ناگهانی به ۲۸۰ هزار مترمکعب رسیده که این موضوع 
نگران کنند است. وی گفت: متعادل مصرف در سطح استان  ۴۲۱ 
هزار مترمکعب در شبانه روز استان که پیش بینی می کنیم در اواخر 
تیرماه پیک مصرف تقریبا به ۶۰۰ هزار مترمکعب برسد، البته اگر 
شهروندان مدیریت مصرف داشته باشند. تخت شاهی سرانه مصرف 
استان را حدود ۴۰ درصد باای الگوی مصرف کشور اعام کرد و 
ادامه داد: برنامه ای فعا برای جیره بندی آب نداریم، اما اگر مجبور 
شویم نوبت بندی های را اعام می کنیم. این مسؤول به کمبود مخزن 
۹۰ هزار مترمکعبی در شهر کرمانشاه اشاره و بیان کرد: این کمبود 
بافاصله با کوچک ترین قطعی برق خود را نشان می دهد، البته این 

بحران با همکاری مردم قابل مدیریت است.

مدیرعامل شرکت توزیع برق گلستان: 
برق مواجه  با قطعی  نکنند  مردم صرفه جویی 

خواهیم شد
گرگان- مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق گلستان گفت: 

برای تأمین برق مشترکین نیاز به مدیریت مصرف بار استراتژیک 
خواهیم  مواجه  خاموشی  با  صرفه جویی  عدم  صورت  در  داریم، 
شد.علی اکبر نصیری در جمع خبرنگاران اظهارداشت: کشور از نظر 
تأمین آب و برق در شرایط مطلوبی قرار ندارد و کم بودن ذخیره 
آب پشت سدها موجب شده تا امکان بهره مندی از ۵ هزار مگاوات 
ظرفیت نیروگاه های برق آبی کشور وجود داشته باشد.وی افزود: برای 
تأمین مصرف مشترکین نیاز به مدیریت مصرف بار استراتژیک داریم 
برای همین در برخی ساعت ها شاهد خاموشی هستیم.مدیرعامل 
شرکت توزیع نیروی برق استان بیان داشت: اگر مردم در میزان 
مصرف تنها ۵ درصد صرفه جویی کنند، می توان کمبود نیروهای برق 
آبی کشور را جبران کرد.وی با بیان اینکه دستگاه های اجرایی یکی از 
بخش های پرمصرف است، خاطرنشان کرد: دستگاه های اجرایی ملزم 
هستند مصرف را کاهش دهند و برای همین در استان با دستور 
استاندار، اقدام به جابه جایی ساعت کاری دستگاه های اجرایی استان 
کرده ایم.نصیری گفت: این اقدام می تواند پیک مصرف را حداقل تا 
یک ساعت به تأخیر بیندازد و شرایط را برای تأمین برق مشترکین 
خانگی فراهم کند.وی افزود: دستگاه های اجرایی استان ملزم هستند 
از ساعت ۱۲ هر روز همه وسایل سرمایشی خود را از مدار خارج 
کنند. در صورتی که دستگاه ها رعایت نکنند با آنها هم برخورد شده 
و خاموشی برای آنها اعمال می شود.مدیرعامل شرکت توزیع نیروی 
برق استان اظهارداشت: بخش خانگی ۵۰ درصد مصرف استان را 
به خود اختصاص می دهد اما نتوانستیم چندان در زمینه مدیریت 
مصرف موفق عمل کنیم. سال گذشته طرح ساعت به وقت گلستان 
را برنامه ریزی کردیم اما همه گیر نشد و امسال انتظار داریم بیش از 

گذشته در مورد آن کار و فرهنگ سازی شود.

از خبرها

بانک پارسیان در صدر بانک های حامی مناطق محروم و کمتر برخوردار کشور

اخذ گواهینامه استاندارد سیستم مدیریت کیفیت ISO9001:2015 توسط بیمه   کوثر 

اســتاندار کهگیلویه و بویراحمد  در نشســت ستاد 
تسهیل و رفع موانع معوقات بانکی این استان با اشاره 
به مصارف پنج هزار و 900 میلیارد تومانی شــبکه 
بانکی کشور در این استان گفت: بانک پارسیان و سه 
بانک صنعت و معدن، کشــاورزی و ملی، بیشترین 
تســهیات و منابع را در این اســتان محروم به کار 

گرفته اند.
احمدی با اشــاره به منابع 48 هــزار میلیارد ریالی 
اســتان، ادامه داد: بانک های اســتان بیــش از این 
منابع یعنی افزون بر 59 هزار میلیارد ریال در بخش 
تولید و اشــتغال مصارف داشــته اند و چهار بانک 
پارسیان، صنعت و معدن، کشاورزی و ملی بیشترین 
منابــع پرداختی را بــرای حمایــت از تولید و رفع 
محرومیت های مالی پرداخت کرده و بیش از منابع 
خود در این استان، برای رفع کمک به تولید و فعاان 

اقتصادی، مصارف داشته اند.

احمدی به اجرای همــه مصوبات کارگروه ســتاد 
تسهیل در مرکز استان و در همه شهرستان ها تاکید 
کرد و افزود: انتظار داریم که دستگاه های اجرایی و 
بانک ها به منظور رفع مشکات واحد های صنعتی و 

تولیدی بیش از همیشه پای کار بیایند.
احمدی همچنین بــر تاش صاحبــان واحد های 
تولیدی نســبت به پرداخت معوقــات  بانکی تاکید 
کرد و گفت: 24 بانک در اســتان فعال هســتند که 
باید خود را برای حمایت از تولید و اشتغال براساس 
دســتورالعمل ها تجهیز کنند و واحدهای اقتصادی 
نیز باید تاش کنند که بــرای تجهیز منابع بانک ها، 
معوقات خود را پرداخت نمایند و از بانک ها حمایت 

کنند. 
در این نشســت مشــکات شــش واحد تولیدی و 
اشــتغال زا بررســی  و تصمیماتی برای برون رفت از 

مشکات آنها گرفته شد.

شــرکت بیمه  کوثر موفق به پیاده  ســازی سیستم 
مدیریت کیفیــت ISO9001:2015 در تمامی 
حوزه های فعالیت شــرکت و اخذ گواهینامه معتبر 
از شرکت IMQ ایتالیا شد. به گزارش روابط عمومی 
و اعام مدیر سیســتم ها و تطبیق مقررات معاونت 
برنامه ریزی و نظارت راهبردی بیمه کوثر، این شرکت 
با تاش های مداوم و متعهدانــه مدیران و کارکنان 
خود به منظور پیاده سازی کامل استانداردها و بهبود 
فرآیندها و نیز کنترل و پایش مداوم آن ها موفق شد 
اســتاندارد ISO9001 ویرایش سال 2008 را به 
ویرایش 2015 ارتقا دهد. مسعود طاهری تاکیدکرد: 
در ویرایش جدید این اســتاندارد توجه به مدیریت 

ریسک نقش محوری داشته است.
وی با بیان اینکه پذیرش سیســتم مدیریت کیفیت 

برای شرکت یک تصمیم اســتراتژیک است، گفت: 
پیاده ســازی سیســتم مدیریت کیفیت بــه بهبود 

عملکرد کلی شرکت کمک می کند. 

مدیر سیســتم ها و تطبیق مقررات بیمه کوثر افزود: 
ارائه محصوات و خدمات مطابق با نیازهای مشتری، 
رعایت آئین نامه ها و اباغیه هــای مبادی ذی ربط،  
تسهیل فرصت هایی برای افزایش رضایت مشتری، 
پرداختن به ریسک ها و فرصت های مرتبط با محیط 
و اهداف شرکت و نیز بررســی انطباق فعالیت های 
شرکت با استاندارد یادشده ازجمله مسائل ضروری 

برای پیاده سازی سیستم مدیریت کیفیت است.
مسعود طاهری خاطرنشان کرد: پیش از این، شرکت 
بیمه کوثر موفق به اخــذ گواهینامه های بین المللی 
استاندارد  ISO10002 )راهنمایی برای رسیدگی 
به شکایات مشــتریان(،ISO10004   )راهنمایی 
  ISO10015 برای سنجش رضایت مشــتریان( و

)مدیریت کیفیت آموزش( شده بود.

بزرگترین مسابقه سیمولتانه شطرنج با شــرکت 2018 شطرنج باز و حضور 15 
استاد بزرگ شــطرنج ایران و جهان، روز دوشــنبه 11 تیرماه، با حمایت همراه 
اول در تبریز برگزار شــد. به گزارش اداره کل ارتباطات شــرکت ارتباطات سیار 
ایران، مسابقه بزرگ سیمولتانه شطرنج با شــرکت 2018 شطرنج باز و با حضور 
اساتید بزرگ شطرنج جهان از جمله »آناتولی کارپوف« اسطوره روسی شطرنج، 
استاد بزرگ »احسان قائم مقامی«، »کنستانتین شاوانا« از گرجستان، »اولدی 
باراجانی« از آذربایجان، اصغر گلی  زاده، ســارا خادم الشریعه، مرتضی محجوب، 
مسعود مصدق پور، امیررضا پور رمضانعلی، نیما حسین زاده، آرین غامی، احمد 
عسکری زاده، خلیل موسوی، امید نوروزی، امیررضا پور آقا باا و پوریا درینی در 

پارک بزرگ ایل گلی تبریز برگزار شد.
این مســابقه که با حرکت نمادین آناتولی کارپوف استاد بزرگ شطرنج و احسان 

قائم مقامی رکورددار تاریخ سیمولتانه جهان آغاز شد، 9 ساعت طول کشید. 
سیمولتانه یا نمایش همزمان، یک نوع بازی شطرنج است که در آن یک بازیکن 

رتبه  باا، مانند یک استاد بزرگ همزمان چندین بازی با چند بازیکن دیگر انجام 
می  دهد. سیمولتانه تبریز بزرگترین مسابقه شــطرنج کشور است که با حمایت 

همراه اول برگزار شد. 

     خبر
بزرگترین مسابقه سیمولتانه شطرنج با حمایت همراه اول برگزار شد
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  پیام هاي برگزیده خوانندگان

    قاب  تاریخ1
نمایی از یکی از کاس های درس 
در اوایل دوره سلطنت  رضاشاه؛ 

سال های ۱۳۰۴ تا۱۳۲۰ را 
می توان، مهم ترین و بحرانی ترین 

سال های تاریخ معاصر  ایران 
دانست؛ زیرا در  این دوره تاش 

گسترده ای برای دگرگون ساختن 
نهادهای فرهنگی و اجتماعی 
کشور انجام شد تا در نهایت ، 

سلسله سیاسی حکومت پهلوی 
را تثبیت کند.. در اسفند۱۳۰۰ش. 

قانون شورای عالی معارف به 
تصویب مجلس رسید. به سفارش 

شورای عالی معارف سرانجام 
سیستم آموزش مدارس فرانسه 

به عنوان الگوی مدارس  ایرانی 
پذیرفته شد. )کافه تاریخ(

    

قاب  تاریخ2
در دوره  قاجاریه 
طلبکاران بدهی 

خود را چگونه 
پس می گرفتند! 

در این تصویر، 
عکس ساختگی 

از سر محمد کاظم 
ملک التجار بر 

تنه یک حیوان 
توسط طلبکاران 

وی در دوره 
قاجاریه مشاهده 

می شود.)كافه 
تاریخ(

    قاب  مشاهیر
تصویري از روح اه 
خالقي و ابوالحسن 
صبا در حال تمرین 

موسیقي)اون قدیما(

    قاب  نوستالژی
عكس یادگاري با فیات 

ایكس ۱9 در تهران دهه 
7۰. نمایندگي فیات در 

خیابان روزولت )مفتح( 
تعداد قابل توجهي از 

این خودرو را با قیمتي 
75 هزار تومان در ایران 

فروخت.
)كاسیك پدیا(

0912308: از ملت درخواست کردن که هر چی طا و دار 
دارن بیارن تزریق کنن تو بازار !!! ببخشــیدها ببخشــیدها 
ببخشیدها ، مردم در زلزله کرمانشــاه  ثابت کردن که حتی 
کمک های مردمی و تن ماهی هم حاضر نیستن تحویل شما 

بدن داداژ ، آخه این شد راه حل؟ )هالو(
 تن ماهي رو دادیم دست شون، بعدش دیدیم چه 

املتي ازش ساخته ان!
0916957: با د رود به یاران هفت صبح. لطف کنید در بخش 
قاب، یه بار دیگه اون عکس تیم  »صبح جمعه با شما« را که 
کنار هم هستند و زنده یاد منصور غزنوی هم توی این عکس 
هســتش چاپش کنید. با ســپاس. همچنین لطف کنید در 
بخش معرفی کتاب به چند کتاب جامــع در مورد پیدایش 

کیهان و کهکشان اشاره کنید.
 كهكشان رو چشــم. ولي »كیهان« مگه به این 

راحتي هاست؟  
0937331: سردار آزمون و رامین رضاییان جزو ضعیف ترین 
بازیکنان لژیونر تیــم ملي بودند. خصوصــا رضاییان با اون  
اتوگل. باقی هم بقای تان... شاید هم نمراتی که کارشناسان 
شــما به شــون دادن از روی ترحم بوده!!!  از اتفاقاتی که در 
روسیه افتاد همه ما خوشحال شدیم اما نه از زیبا بازی کردن 
تیم کی روش... اگر بــه جای تیم ملی کــره، تیم کی روش، 
آلمان رو حذف مي كرد اون وقــت وای به حال همه مان بود. 
جام جهانی برای ما تموم شد. از واقعیت فوتبال تیم ملی در 

روسیه مطلب کار کنید. 
 از قدیم هم گفتن كه ترحم بر لژیونر تیز دندان-  
ستمكاري بود بر گوسپندان! ) بردبار پیام مي دهد كه همانقدر 
كه خوشــبیني كار خوبي اســت، بدبیني هم فایده ندارد. 
رضاییان بااترین نمره از كارشناسان را در همان باري اسپانیا 
گرفت. )بین 7/5 تا 7/9( آزمون هم خوب بود. آن كره دلخواه 
شما هم به سوئد و مكزیك كه اعتبارشان یك پنجم اسپانیا 
و پرتغال نیست باخت. اگر خودش صعود مي كرد و آلمان را 

حذف مي كرد حرف شما درست.(
0939037: دیروز با سرمقاله ما خر هستیم و شما خر نباشید  
افشــار و حرف آقاي مزیناني که همین روزها می زنید گاراژ، 
راضی شدم پیه 500 ریال اضافه قیمت را به تن مبارک بمالم 
که امروز ویژه نامه صنعت و معدن را زدید وســط مطالب! و 
عشق است پول رپرتاژ آگهی!! می دانم که در اکثر مطبوعات 
دنیا رســمه . فقط گفتم فعأ واردات چربی و پیه را به خانه 
ممنوع کنند.... دو تا گزارش دیگه برید قول مي دم كه گاراژ 
فوق الذکر را خریدید! آقا رپرتاژ بزن رو کاغذ سوا و بگذار جزء 
ایی روزنامه. اان صفحه حوادث قربانی شــده....)ارادت به 

عشقی جان هم یادم نره – پدر تبسم(
 گاراژ رو كه خیلي وقته خریدیم. فقط موندیم 

كي  روش برج بسازیم!
0919311: آقای مصطفی آرانی  از شما به شدت متنفر شدم 
به خاطر این گزارش )همین حوالی( مرد حسابی دار در بازار 
آزاد 9 هزار تومان است.  شما حساب کن 85 هزار نفر هرکدام 
چقدر دار رانتی می گیرند. هیچ ربطی هم به روســتایی یا 
شهری ندارد . اگر قرار است صرفه جویی بشه  باید همه این 

کار رو بکنند. عربستان  یا  فرانسه هم ندارد.
 خدایا نمردیم و یكي ازمون متنفر شد!

  جدول   و سرگرمی

افقي 
1-پاسبانقدیم-مکتبمادیگرایی

2-قطعهایدراتومبیل-اکسیده-پرچم
3-خودرویدهنفره-صبحانهنخورده-

عمیق-بهاندازه
4-لولهخروجدوداتومبیل-فرســودهو

رنجدیده-جمعنکته
5-همنشــینان-پایتختآذربایجان-

فرمانتوقف
6-اســبابولوازممنزل-تشعشــعو

پرتوافشانی-باغمعروفشیراز
7-سدیدرخوزستان-کشوریدرقاره

سیاه-آتشرامیگویند-شمارهخانه
8-تختوسریر-توجهولطف

9-قومترکمنی-مقابلمادگی-ازمصالح
ساختمانی-حرفدومانگلیسی

10-دیوارکوتــاه-ازورزشهایرزمی-
درختانگور

11-خاموشــیوســکوت-حاجت-از
واحدهایوزن

12-معروفتر-دوســتخاموش!-نوعی
سنگگرانبها

13-ازسبکهایموسیقی-آبدهان-
ناشایست-ازماههایفصلزمستان

14-سطلچاه-تقویتامواجرادیویی-
بازخواستواعتراض

15-اثریازمهردادانتظاری-هنگامی

عمودي
1-برجســتهترینیادگارشاهنشــاهی

ساسانی،درتیسفون-مرغابی
2-سوزانندهدل-ازغذاهایایرانی

3-اســبآذری-روزگار-دستورات-
افسارگسیخته

4-خباز-خوابسبک-کرانهآسمان
5-پرندهشــبیهمرغابی-زبــانمردم

تایلند-عیدویتنامیها-آشامیدن
6-دانــهخوراکــی-ازوســایلبــازی

کودکان-جنس
7-برگزیدن-مورخیونانباستان-همه

راشاملمیشود
8-ازوسایلنجاری-دوستان

9-گلسرخ-بدرودگفتن-کودکتازه
رسیده

10-دنبالــه-کشــوریدرآمریــکای
مرکزی-جوانمرد

11-راهفاضاب-حــرفندا-ازجانوران
زیباچشم-صدایدرد

12-پســتوفرومایه-قاصــد-موش
صحرایی

13-پهلوان-بیماریوناخوشی-گروه
ورزشی-سفیدآذری

14-ازجزایراندونزی-برتروحریفغالب
15-نمونهکوچکیازخانهیاساختمان-

پایتختمکزیک
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telegram: @jadval     طراح : حمیدرضا محمدرضایی

 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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  سودوکو

 جدول کلمات متقاطع

4 حرفي :
ازنا

بدوک
توگو

دریک
قمشه
ماشی
ممیز

موصل

5 حرفي :
ادنیس
بروجن
پاندو
تامیل
تفتان
درینا
زلوتی

کرکوک
اهور

لتونی
مارکا
وردنه
ویلنا

یمگان
6 حرفي :
رویلبه
فورینت
کوانزا
ماکائو

7 حرفي :
برجایفل

جالینوس

8 حرفي :
اسلوموشن
جالمقدم
ریکیاویک
معبددلفی

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.

نسیم خلیلی| تاریخ ایرانی: یکی از همراهان هیات مستشاران 
ژنرال گاردان که در زمان فتحعلیشاه قاجار به دستور ناپلئون 
بناپارت از فرانسه به ایران ســفر کرد و مأمور تأسیس کارخانه 
توپ ریزی در اصفهان شد؛ فابویه فرانسوی  بود که قصه کوشش و 
تکاپوی او در کارخانه کوچکش در شهری دور از پایتخت، بیش از 
قصه و سرگذشت دومین شاه بزرگ قاجار با آن ریش بلند جذاب 
و آن همه افسانه مه آلود اطرافش شیرین تر و شنیدنی تر است. 

 اما قصه فابویه از آنچــه امپراطور ســرزمینش در این نامه بر 
آن تصریح داشــته، دور اســت؛ تنهایی و بی پناهی فابویه در 
کارخانه اش در اصفهان و بی مهری های منتسبان به فتحعلیشاه 
در تعامل با او به خوبی نشــان می دهد که نــه تنها دربار ایران 
متوجه اهمیت آتش توپخانه متحرکی که بناپارت از آن سخن 
گفته، نشــده اند، بلکه افزون بر این فتحعلیشاه اقدامی جدی 
برای پذیرایی خوب و شایســته از خدمتگزار باوفای بناپارت 
در اصفهان انجام نمی دهد؛ با این حال فابویه موفق می شــود 
عراده های توپ جنگی دست سازش را با اقتدار و همچون مردی 
افسانه ای در بی کرانه بیابان های ایران به حرکت درآورد در حالی 
که ایرانیان نه کارخانه توپ ریزی داشتند و نه زرادخانه و تنها 
چند توپ قدیمی در ایران برای تزئین عمارت های نظامی به کار 
می آمد که سال ها پیش شاه عباس از پرتغالی ها گرفته بود یا در 
جنگ های روس و ایران از روس ها به غنیمت گرفته شده بود و در 
این میان تنها توپ در خور اعتنای دربار ایران هم همچون ندیمی 
محبوب همیشه همراه شاه بود و استفاده جنگی نداشت چراکه 
شاه آن را چونان معشوقه هایش در کنار خود می خواست و در 
واقع به جانش بند بود چنان که سعید نفیسی در کتابش »تاریخ 
اجتماعی و سیاســی ایران در دوره معاصر« به تفصیل روایت 
می کند که در منابع تاریخی چنین آمده است که فتحعلیشاه 
با آن توپ نشانه کرده و آن را در کرده بود و گلوله اش به نشانه 
خورده بود و از این رو مثل تکه ای از یک افسانه رزم شاهانه، به 

اموال سلطنتی افزوده شده بود. 
 نفیســی در ادامه همین گفتار، روایت می کند: »هنگامی که 
فابویه را مأمور توپخانه ایران کردند وی اختیارات تام برای این 
کار خواست و فتحعلیشاه اختیارات را به او داد. قرار شد وی به 
اصفهان برود و در آنجا کارخانه توپ ریزی تأسیس کند و پول و 
لوازمی را که برای این کار ازمست در آنجا به او بدهند و کارگران 
و توپچیانی را که ازم دارد همانجا اجیر کند و در پایان ســال 
پنجاه عراده توپ کامل دارای همه وسایل شبیه به همان توپ 
روسی که در نظر فتحعلیشاه این همه عزیز بود تحویل بدهد.« 

 قصه فابویه حکایــت از آن دارد که در اصفهان فرامین شــاه 
بزرگ مملکت به درستی اجرا نمی شــود، نه امکانات کافی در 
اختیار مستشار فرانسوی مهمان قرار می گیرد و نه کارگران و 
توپچیان تخصص و مهارتی دارند که به درستی به یاری فابویه 
بشتابند بلکه بیشتر ناظرانی دستپاچه و نابلدند که به تماشای 
تقاهای مرد بیگانه ای آمده اند که بیش از آن ها برای ساختن 
توپ های جنگی و دفاع از ایران مصمم است. جالب اینجاست 
که اصان خان، رئیس توپخانه شــهر که بایــد زمینه را برای 
فعالیت های فابویه هموار کند، دوستی و همراهی اش به رگ زدن 
و تنقیه کردن و نبض گرفتن مستشار فرانسوی خاصه می شده. 
»فابویه می بایست توپ بریزد و آن ها را تراش بدهد و سوراخ کند 
و پایه و صندوق برای آن ها بســازد و برای این کار نه تنها هیچ  
یک از ماشین های ساخت اروپا در اختیار او نبود بلکه ساده ترین 

و ازم ترین وســایل را هم نداشــت و کارگرانی که با او بودند 
نمی توانستند این وسایل را آماده کنند. یکی از آن ها هرگز پرگار 
به دست نگرفته بود و هیچ کدام ایق آن نبودند که چیزی از آهن 
بسازند..... فابویه نخست با دست خود یک گل کش و یک مته و 
یک چرخ تراش ساخت و کارگران را واداشت از آن ها تقلید کنند. 
حتی برای پیش بردن ساختمان هایی که نقشه آن ها را کشیده 
بود ناچار شد خود دست  به  کار بنایی بزند. برای ساختن تکه های 
ازم و مخصوصً برای ماشین های فلزی نه تنها مجبور شد نقشه 
آن ها را بکشد و نمونه هایی بســازد بلکه اشیاء را خود سوهان 
بکشد و به آن درجه از دقتی که ازم داشت و کارگران از عهده 
آن برنمی آمدند و حتی فایده آن را هم نمی فهمیدند دربیاورد.«  
وقتی از کارآمدی قالب های گلی دست ساز خود ناامید شد در 
بدخوابی شبی که از تبی سخت رنج می برد، به این فکر افتاد که 
»می تواند کوره های کهنه ای را که سابقً انگلیسی ها در اصفهان 
ساخته بودند با مختصر تغییری برای این کار آماده کند.« صحنه 
جالبی که پس از این تاش و تکاپوها در شهر خلق شد، دسته 
 دسته آمدن همان مردم دیگ به دست روزهای پیش است برای 
تماشای معجزه فناوری مرد تنها در حالیکه کارگزاران حکومتی 
همچنان در انفعال هنر و موفقیت فابویــه را انکار می کردند تا 
زمینه ای برای همکاری و کوشش آنان به وجود نیاید. هرچند بعد 
از ماجرای دیگ ها مجبور شده بودند چند شمش مس برای این 
کار بفرستند اما آمدن شمش ها هم فابویه را از تنهایی درنیاورد. 
او شمش ها را در کوره گداخته نهاد و »فردای آن روز وقتی که 
خواسته اند لوله را در قالب بریزند کارگرانی که از دیدن این فلز 
گداخته هراسان شده بودند از این کار سر باز می زدند. ناچار وی 
اهرمی به دست گرفته و با دو ضربت سخت چکش راه را باز کرده 
و بدین گونه فلز گداخته بیرون ریخته اســت. ولی ترشح مایع 
سوزان وی را از پا درآورده و به عقب افتاده است. کارگران تصور 
کرده اند وی مرده است ولی ناگهان از جای جسته و به همین 
حال مخزن های دیگر فلز گداخته را شکافته و بدین گونه همه 

قالب ها را پر کرده است.« 
 .... فابویه حتی دیگر پولی نداشت که مزد کارگران غیرخائنش را 
بپردازد، شکایت های فابویه هم راه به جایی نبرد و حاکمانی که به 
اندازه فابویه از ساخت عراده های توپ خرسند نبودند، به تحفه 
فرستادن 19 خربزه برای وی بسنده کردند. در این روزها تنها 
دو کارگر از مردم مسکین شهر در کنار فابویه ماندند که حقوق 
آن ها را فابویه از جیب خودش می داد و در روز تولد بناپارت همه 
توپ هایی را که در این روزها با رنج فراوان ســاخته بود به صدا 
درآورد و با آن ها شــلیک کرد و بدین گونه رسمً اعان کرد که 
کارخانه وی نتیجه خود را بیرون داده است. در ضمن جشنی در 

کارخانه گرفت و عده ای از اعیان شهر را دعوت کرد و ....
 فابویه شادمان و خوشبین بعد از این نطق غرا، وقتی به زحمت و 
پس از روزهای متمادی و به کمک مردم روستایی مسیر بیست 
عراده توپش را به تهران منتقل کرد، دریافت که فتحعلیشاه دیگر 
دلبستگی ای به فرانسه ندارد چون فهمیده است ناپلئون در حال 
سازش با روس ها و خیانت به ایران است و از همین رو فتحعلیشاه 
که نمی دانست فابویه در میان خاطرات و خیااتش، به تنهایی و 
در رنج توپ ها را ساخته است بهانه می آورد که توپ ها به کارشان 
نمی آیند چون »وی صندوق هایی ساخته است که برای بردن 
آن ها دو اسب ازم است و از او می خواستند کاری بکند که یک 

اسب کافی باشد.«

فابویه فرانسوی، مرد تنهای ایران روزگار فتحعلیشاه
چه بر سر فرستاده ناپلئون بناپارت در اصفهان آمد؟

ژازه مشكات   قاب  
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